
Jordbruksutskottets utlåtande nr 1. 1

Nr 1.

Utlåtande i anledning av Kungl. Maj.ts i statsverkspropositionen 
under nionde huvudtiteln gjorda framställningar 
jämte i ämnet väckta motioner.

(l:a avd.)

Utskottet får härigenom avgiva utlåtande i anledning av Kungl. Maj :ts i 
den till riksdagen den 3 januari 1948 avlåtna propositionen angående stats
verkets tillstånd och behov för budgetåret 1948/49 under nionde huvudtiteln 
gjorda framställningar.

A. Jordbruksdepartementet.

l:o) Jordbruksdepartementet: Avlöningar, förslagsanslag. Kungl. Maj :ts 
under punkten 1 (s. 1—2) gjorda framställning innefattar — förutom hem
ställan till riksdagen att godkänna ändrad avlöningsstat för jordbruksde
partementet — anslagsanvisning till avlöningar med 498 000 kronor, vilket 
belopp med 36 500 kronor överstiger motsvarande anvisning för innevaran
de budgetår, ökningen föranledes till ett belopp av 6 600 kronor av korri
gering av icke-ordinarieposten till följd av löneregleringen och till 5 300 
kronor av beräknade löneklassförändringar och den reglerade befordrings- 
gången för biträdes- och amanuenspersonal. Återstoden av ökningen hän
för sig till posten rörligt tillägg.

Utskottet. Utskottet tillstyrker Kungl. Maj :ts förslag och hemställer alltså, 

att riksdagen må
1) godkänna följande avlöningsstat för jordbruksdeparte

mentet, att tillämpas tills vidare från och med budgetåret 
1948/49:

Avlöningsstat.
1. Avlöning till departementschefen...........  kronor 27 600
2. Avlöningar till ordinarie tjänstemän, för

slagsvis ............................................................. » 274 000
3. Avlöningar till icke-ordinarie personal » 145 600
4. Rörligt tillägg, förslagsvis ............................. » 50 800

Summa kronor 498 000;

2) till Jordbruksdepartementet: Avlöningar för budget
året 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 498 000 kronor.

1 Bihang till riksdagens protokoll 1948. 10 samt. Nr 1.
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2:o) Jordbruksdepartementet: Omkostnader, förslagsanslag. Med tillstyr
kande av bifall till Kungl. Maj :ts förslag under punkten 2 (s. 2) ■— inne
bärande en anslagsökning för ändamålet med 1 500 kronor till följd av ökat 
medelsbehov för reseersättningar — hemställer utskottet,

att riksdagen må till Jordbruksdepartementet: Omkost
nader för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 
46 500 kronor.

B. Lantbruksstyrelsen m. m.

3:o) Lantbruksattachéer: Avlöningar, förslagsanslag. Enligt Kungl. Maj :ts 
under punkten 4 (s. 4—5) gjorda framställning skulle förevarande av- 
löningsanslag upptagas med ett från 104 100 kronor till 102 500 kronor 
nedsatt belopp. Departementschefen har i ärendet anfört följande.

»För budgetåret 1948/49 ifrågasättas inga andra förändringar under före
varande avlöningsanslag än att icke-ordinarieposten med hänsyn till korri
gering på grund av att posten för innevarande budgetår schablonmässigt 
uppräknats i anledning av löneregleringen synes kunna minskas med 3 000 
kronor till 32 000 kronor samt att för rörligt tillägg torde böra avses ett 
1 400 kronor högre belopp än vad som beräknats för innevarande budgetår. 
Med hänsyn till ovissheten i fråga om prisutvecklingen utomlands torde 
Kungl. Maj :t, därest riksdagen ej har något att erinra häremot, böra äga till
erkänna lantbruksattachéerna sådan kompensation för inträffade stegringar 
av levnadskostnaderna, som kan komma utrikesförvaltningens tjänstemän 
till del. Någon höjning av anslaget synes icke erforderlig på grund härav.»

Utskottet. Utskottet biträder Kungl. Maj :ts förslag och hemställer följ
aktligen,

att riksdagen må
1) godkänna följande avlöningsstat för lantbruksattaché

er, att tillämpas tills vidare från och med budgetåret 
1948/49:

Avlöningsstat.

1. Arvoden och särskilda ersättningar, be
stämda av Kungl. Maj :t, förslagsvis .. kronor 67 000

2. Avlöningar till övrig icke-ordinarie per
sonal ............................................................. » 32 000

3. Rörligt tillägg, förslagsvis ......................... » 3 500

kronor 102 500:

2) till Lantbruksattachéer: Avlöningar för budgetåret 
1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 102 500 kronor.
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4:o) Lantbruksattachéer: Omkostnader, förslagsanslag. Med tillstyrkande 
av bifall till Kungl. Maj :ts framställning under punkten 5 (s. 5) — inne
bärande anslagsanvisning för ändamålet med oförändrat belopp — hem
ställer utskottet,

att riksdagen må till Lantbruksattachéer: Omkostnader 
för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 42 000 
kronor.

C. Lantbruksakademien m. m.
5:o) Lantbruksakademien: Avlöningar, förslagsanslag. Kungl. Maj :ts

framställning under punkten 6 (s. 6) innefattar dels hemställan till riksda
gen att för lantbruksakademien fastställa ändrad avlöningsstat, dels ock 
anslagsanvisning till avlöningar med 26 600 kronor. Detta belopp överstiger 
med 1 800 kronor motsvarande anvisning för löpande budgetår. Ökningen 
avser posten rörligt tillägg.

Utskottet. Mot framställningen har utskottet intet att erinra, varför ut
skottet hemställer,

att riksdagen må
1) godkänna följande avlöningsstat för lantbruksakade

mien, att tillämpas tills vidare från och med budgetåret 
1948/49:

Avlöningsstat.

Utgifter.
1. Avlöningar till ordinarie tjänstemän, för

slagsvis .............................................................  kronor 29 500
2. Rörligt tillägg, förslagsvis ......................... » 3 600

Summa kronor 33 100

Särskilda uppbörds medel.

Av lantbruksakademiens medel ..................... kronor 6 500

Nettoutgift kronor 26 600;

2) till Lantbruksakademien: Avlöningar för budgetåret 
1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 26 600 kronor.

6:o) Lantbruksakademien: Bidrag till museum, bibliotek m. m. Med till
styrkande av bifall till Kungl. Maj :ts förslag under punkten 7 (s. 7) — 
innebärande i förhållande till anvisningen för innevarande budgetår en 
minskning med 5 000 kronor — hemställer utskottet,

att riksdagen må till Lantbruksakademien: Bidrag till 
museum, bibliotek m. m. för budgetåret 1948/49 anvisa ett 
anslag av 12 000 kronor.
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7:o) Bidrag till lantbruksakademien för bestridande av kostnaderna för 
jordbrukets forskningsråd m. m. I enlighet med Kungl. Maj :ts framställning 
under punkten 8 (s. 7—8) — innebärande en anslagsanvisning för ända
målet med oförändrat belopp — hemställer utskottet,

att riksdagen må till Bidrag till lantbruksakademien för 
bestridande av kostnaderna för jordbrukets forskningsråd 
m. m. för budgetåret 1948/49 anvisa ett anslag av 40 000 
kronor.

8:o) Främjande av forskning på jordbrukets område m. m., reservations
anslag. Under punkten 9 (s. 8—9) har Kungl. Maj :t föreslagit riksdagen 
att för ändamålet anvisa 200 000 kronor, innebärande en minskning med 
50 000 kronor i förhållande till anvisningen för innevarande budgetår.

I detta sammanhang har utskottet till behandling förehaft två inom riks
dagen väckta, till utskottet hänvisade likalydande motioner, nämligen I: 77 
av herr Persson, Ivar, m. fl. och II: 125 av herr Norup m. fl., vari hemställts, 
att riksdagen måtte besluta att under nionde huvudtiteln till främjande av 
forskning på jordbrukets område in. in. för budgetåret 1948/49 anvisa ett 
reservationsanslag av 250 000 kronor.

Beträffande de skäl som anförts till stöd för motionerna får utskottet 
hänvisa till dessa.

Jordbrukets forskningsråd har hemställt, att ifrågavarande anslag för 
nästa budgetår måtte höjas med 50 000 kronor till 300 000 kronor. Såsom 
skäl för denna höjning har anförts, att av anslaget för budgetåret 1947/48 
redan vid budgetårets ingång disponerats ett belopp av 115 275 kronor för 
forskningsuppgifter, för vilka kostnaderna endast delvis täckts genom an
slag under föregående budgetår, varjämte 88 200 kronor av anslaget anvi
sats för lagringsforskning samt 22 400 kronor för fortsatta undersökningar 
rörande torkning och lagring av direkttröskad spannmål. Det har även hän
visats till att inom jordbrukets, trädgårdsodlingens och lagringsforskning- 
ens områden ett stort antal problem väntade på sin lösning.

Statskontoret har i remissutlåtande den 7 september 1947 förklarat sig 
icke kunna förorda någon höjning av anslaget för nästkommande bud
getår.

Lantbruks styrelsen har i remissutlåtande den 9 oktober 1947 föreslagit 
oförändrad medelsanvisning.

Departementschefen har under hänvisning till nödvändigheten av att 
statsutgifterna i nuvarande ekonomiska läge begränsas ansett förevarande 
anslag för nästa budgetår böra nedsättas till 200 000 kronor eller samma 
belopp med vilket anslaget var uppfört budgetåret 1946/47.

Utskottet. Ehuru det i och för sig vore önskvärt, att forskningen på jord
brukets område kunde fortgå i hittillsvarande omfattning, finner utskottet
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med hänsyn till det statsfinansiella läget i likhet med departementschefen, 
att anslaget hör för nästa budgetår sänkas med 50 000 kronor under det 
belopp som beviljats för innevarande budgetår eller således till 200 000 kro
nor. I enlighet härmed hemställer utskottet,

att riksdagen må, med bifall till Kungl. Maj :ts framställ
ning samt med avslag å de likalydande motionerna I: 77 och 
II: 125, till Främjande av forskning på jordbrukets område 
m. m. för budgetåret 1948/49 anvisa ett reservationsanslag 
av 200 000 kronor.

9:o) Statens växtskyddsanstalt: Avlöningar, förslagsanslag. Kungl. Maj :ts 
framställning under punkten 10 (s. 9—15) innefattar — förutom hem
ställan till riksdagen att medgiva ändringar i personalförteckningen för sta
tens växtskyddsanstalt och godkänna ändrad avlöningsstat — anslagsanvis- 
ning till avlöningar med 406 800 kronor, vilket belopp med 90 200 kronor 
överstiger motsvarande anvisning för innevarande budgetår.

Efter redogörelse för en av lantbruksstyrelsen i samråd med styrelsen för 
växtskyddsanstalten den 22 augusti 1947 avgiven utredning rörande be
hovet av filialer till växtskyddsanstalten m. m. ävensom en av anstaltssty- 
relsen den 29 augusti 1947 på eget initiativ verkställd utredning med för
slag angående vissa förändringar i anstaltens organisation och utrustning 
i vad angår huvudinstitutionen jämte i ärendet avgivna remissutlåtanden 
har departementschefen anfört.

»Ehuru en ökad effektivitet av forsknings- och upplysningsarbetet på 
växtskyddets område är i hög grad värd att eftersträva synes mig spörs
målet om verksamhetens organisation icke ännu vara moget för en slut
giltig lösning. Frågan om växtskyddsverksamhetens ordnande i framtiden 
har ju samband såväl med organisationen av försöksväsendet inom jord
bruket som med forskningen vid lantbrukshögskolan. På båda dessa om
råden ha utredningar verkställts, vilka äro föremål för prövning inom jord
bruksdepartementet. Under dessa omständigheter har jag ansett förevaran
de spörsmål rörande växtskyddsverksamhetens organisation böra ytter
ligare övervägas innan förslag härom underställas riksdagen. I syfte 
alt åstadkomma ett bättre resultat av arbetet synas mig emellertid redan 
nu sådana smärre utbyggnader av växtskyddsorganisationen kunna vidta
gas, vilka icke medföra i nuvarande läge betänkliga merkostnader för stats
verket. Härigenom skulle ju också de önskemål komma att i någon mån 
tillgodoses, vilka framkommit i samband med behandlingen av motionerna 
1:54 och 11:79 samt 1:103 och II: 192 till 1947 års riksdag (jordbruks- 
utsk. ull. nr 53) angående utredning om åtgärder till förbättring av växt- 
skyddsverksamheten. Med hänsyn till de ringa befordringsmöjligheter som 
för närvarande slå den i växtskyddct specialutbildade personalen till huds
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och därav förorsakade svårigheter att erhålla kvalificerade tjänstemän vill 
jag förorda, att befattningar i löneläge mellan avdelningsföreståndarna och 
förste assistenterna tillskapas vid växtskyddsanstalten. Jag anser, att tre 
dylika tjänster, med placering i lönegrad Ce 27 och tjänstebenämningen 
överassistent, nu böra inrättas. Samtidigt böra en assistenttjänst å bota
niska avdelningen, en förste assistenttjänst å zoologiska avdelningen och 
en assistenttjänst å upplysnings- och kontrollavdelningen indragas. Jag fin
ner mig vidare böra biträda utredningens förslag, att de hittills från sär
skilt förslagsanslag avlönade tre befattningshavarna, som i hamnarna över
vaka sundhetstillståndet hos importerade växter och växtdelar, beredas extra 
ordinarie anställning. Jag föreslår, att de placeras i lönegrad Ce 20 och 
benämnas växtskyddsinspektörer.

I vad avser filialverksamheten finner jag mig böra biträda utredningens 
förslag, att föreståndaren för Skånefilialen uppflyttas från lönegrad Ce 27 
till lönegrad Ce 29. Den vid filialen från särskilt sakanslag avlönade assi
stenten torde böra uppföras å extra ordinarie stat med placering i lönegrad 
Ce 22. Ytterligare anser jag mig böra förorda, att vid filialen inrättas en 
vaktmästarbefattning i lönegrad Ce 10. Slutligen anser jag mig böra före
slå, att två filialer med placering i Skara och Linköping försöksvis upprät
tas på så sätt, att å huvudanstaltens personalstat upptagas två förste assis
tentbefattningar med placering i lönegrad Ce 24, vilkas innehavare efter 
styrelsens för huvudanstalten beprövande skola under hela året eller del 
därav tjänstgöra såsom föreståndare för ifrågavarande filialer.

Växtskyddsanstaltens avlöningsstat skulle vid bifall till vad jag i det fö
regående förordat komma att för budgetåret 1948/49 erhålla följande utse
ende.

Anslagsposten avlöningar till ordinarie tjänstemän skulle upptagas med 
oförändrat belopp av 64 100 kronor. Då chefsarvodet bör utgå med oföränd
rat belopp, 1 008 kronor, torde arvodesposten böra uppföras med 1 100 kro
nor. Icke-ordinarieposten synes på grund av förslagen om inrättande vid 
huvudanstalten av tre nya befattningar såsom överassistenter i Ce 27 — 
i stället för en förste assistent i Ce 24 och två assistenter i Ce 22 — samt 
överförande å anstaltens avlöningsstat av tre befattningar som växtskydds- 
inspektör och två förste assistentbefattningar för filialverksamheten i Lin
köping och Skara böra uppräknas med (7 500 + 23 400 + 19 700 =) 50 600 
kronor. De av mig förordade förslagen rörande Skånefilialen, nämligen upp- 
flyttning av föreståndarbefattningen från Ce 27 till Ce 29 samt beräknande 
av medel för avlönande av en assistent i Ce 22 och en vaktmästare i Ce 10, 
medföra ett med (1 200 + 8 100 + 4 600 =) 13 900 kronor ökat medels
behov. Icke-ordinarieposten skulle alltså böra uppföras med (233 600 + 
50 600 + 13 900 =) 298 100 kronor. För rörligt tillägg synes böra beräknas 
ett med 25 600 kronor till 43 500 kronor förhöjt belopp. Anslaget skulle så
lunda behöva upptagas med (64 100 + 1 100 + 298 100 + 43 500 =) 406 800 
kronor.»
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Utskottet. Utskottet biträder Kungl. Maj :ts framställning och hemställer, 

att riksdagen må
1) medgiva att i personalförteckningen för statens växt- 

skyddsanstalt må vidtagas de ändringar, som föranledas av 
uppflyttning i högre lönegrad av en filialföreståndarbefatt- 
ning och inrättande av tre överassistentbefattningar i löne
grad Ce 27;

2) godkänna följande avlöningsstat för statens växt- 
skyddsanstalt, att tillämpas tills vidare från och med bud
getåret 1948/49:

Avlöningsstat.

1. Avlöningar till ordinarie tjänstemän, för
slagsvis ..........................................................  kronor 64 100

2. Arvode, bestämt av Kungl. Maj :t .... » 1 100
3. Avlöningar till icke-ordinarie personal. . » 298 100
4. Rörligt tillägg, förslagsvis ............................. » 43 500

Summa kronor 406 800;

3) till Statens växtskgddsanstalt: Avlöningar för budget
året 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 406 800 kronor.

10 :o) Statens växtskyddsanstalt: Omkostnader, förslagsanslag. Kungl. 
Maj :ts framställning under punkten 11 (s. 15—17) om anslag för ända
målet med 92 000 kronor innebär jämfört med anvisningen för innevarande 
budgetår en ökning med 6 000 kronor. Sistnämnda belopp utgör skillnaden 
mellan å ena sidan utgiftsökningar å sammanlagt 15 000 kronor och å andra 
sidan utgiftsminskning och inkomstökning å tillhopa 9 000 kronor. Av 
utgiftsökningarna hänföra sig 3 900 kronor till posten reseersättningar, 2 200 
kronor till posten övriga expenser, 6 000 kronor till posten arbetskostnader, 
1 700 kronor till posten frakter och transporter samt 1 200 kronor till posten 
förbrukningsartiklar. Såsom utgiftsminskning redovisas ett bortfallande 
engångsbelopp å 4 000 kronor och såsom inkomstökning merinkomst av de 
särskilda uppbördsmedlen med 5 000 kronor.

Utskottet. Tillstyrkande bifall till framställningen hemställer utskottet,

att riksdagen må till Statens växtskgddsanstalt: Omkost
nader för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 
92 000 kronor.
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D. Undervisningsanstalter för jordbruk och 
lantmannanäringar m. m.

11 ro) Specialgymnasiet för lantbruks-, mejeri- och skogsstuderande, för
slagsanslag. Under punkten 14 (s. 20—22) har Kungl. Maj :t föreslagit riks
dagen att för nästa budgetår anvisa ett med 9 000 kronor till 63 200 kronor 
förhöjt belopp.

I detta sammanhang har utskottet till behandling förehaft två inom riks
dagen väckta, till utskottet hänvisade likalydande motioner, nämligen I: 78 
av herr Persson, Ivar, m. fl. och II: 123 av herr Persson i Svensköp m. fl., 
vari hemställts, att riksdagen måtte besluta att till specialgymnasiet för 
lantbruks-, mejeri- och skogsstuderande för budgetåret 1948/49 anvisa ett 
förslagsanslag av 91 300 kronor.

Yrkandena i motionerna innebära dels att posten till andra kostnader än 
lärarlöner, hälsovård och undervisningsmateriel enligt förslag av special
gymnasiets styrelse skall uppräknas med 4 100 kronor och dels att elev
stipendier vid gymnasiet skola utgå icke såsom hittills enligt de för folk
högskolorna gällande grunderna utan enligt de normer som gälla för högre 
läroanstalter och att till följd därav anslaget till elevstipendier som beräk
nats oförändrat till 16 000 kronor skall höjas med 24 000 kronor till 
40 000 kronor.

Beträffande de skäl som anförts till stöd för motionerna får utskottet 
hänvisa till dessa.

Skolöverstyrelsen har i skrivelse den 11 november 1947 hemställt, såvitt 
nu är i fråga, att till andra kostnader än lärarlöner, hälsovård och under
visningsmateriel måtte anvisas ett med 4 100 kronor förhöjt belopp, vari 
överstyrelsen dock inräknat 2 600 kronor för täckande av garantiföreningen 
Vilans förluster för undervisningen vid gymnasiet under läsåren 1946/47 
och 1947/48, vilket sistnämnda belopp gymnasiets styrelse äskat utöver 
höjningen å 4 100 kronor.

Statskontoret har i remissutlåtande den 26 november 1947 förklarat sig 
icke kunna tillstyrka, att posten till andra kostnader än lärarlöner, hälso
vård och undervisningsmateriel uppräknas med högre belopp än 1 100 
kronor.

Departementschefen har förklarat sig icke kunna biträda förslaget om 
höjning av posten till andra kostnader än lärarlöner, hälsovård och under
visningsmateriel i vidare mån än att för täckande av de förluster garanti
föreningen Vilan fått vidkännas för undervisningen vid gymnasiet under 
läsåren 1946/47 och 1947/48 förordats en uppräkning av posten med 2 600 
kronor.

Utskottet. Vad gäller anslagsposten till andra kostnader än lärarlöner, 
hälsovård och undervisningsmateriel finner sig utskottet i nu rådande eko



Jordbruksutskottets utlåtande nr 1. 9

nomiska läge icke kunna tillstyrka större anslagshöjning än den av departe
mentschefen förordade eller således 2 600 kronor.

Vad angår det i motionerna framställda yrkandet, att elevstipendierna vid 
specialgymnasiet skola utgå enligt de grunder som gälla för högre läroan
stalter, lämnade utskottet vid behandlingen av 1947 års statsverksproposi- 
tion utan erinran departementschefens uttalande, att stipendierna vid spe
cialgymnasiet alltjämt borde utgå enligt samma grunder som vid folkhög
skolorna. Med hänsyn härtill finner sig utskottet icke böra upptaga frågan 
om normerna för stipendierna vid specialgymnasiet till prövning förrän re
sultat föreligger av den utredning angående stipendierna vid andra statliga 
eller statsunderstödda undervisningsanstalter än universitet och högskolor 
som Kungl. Maj :t på föredragning av chefen för ecklesiastikdepartementet 
uppdragit åt studielånenämnden att verkställa. Utskottet kan alltså icke för
orda motionärernas yrkande om höjning för nästa budgetår av anslaget till 
elevstipendier vid specialgymnasiet.

Under åberopande av det anförda och då utskottet ej heller i övrigt fun
nit anledning till erinran mot Kungl. Maj :ts förevarande anslagsberäkning 
hemställer utskottet,

att riksdagen må, med bifall till Kungl. Maj :ts framställ
ning samt med avslag å de likalydande motionerna I: 78 och 
II: 123, till Specialgymnasiet för lantbruks-, mejeri- och 
skogsstuderande för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslags
anslag av 63 200 kronor.

12:o) Understöd åt lanthushållningsseminariet å Rimforsa, förslagsanslag. 
I enlighet med Kungl. Maj :ts framställning under punkten 15 (s. 22) — 
innebärande anslagsanvisning för ändamålet med oförändrat belopp — hem
ställer utskottet,

att riksdagen må till Understöd åt lanthushållningssemi
nariet å Rimforsa för budgetåret 1948/49 anvisa ett för
slagsanslag av 83 500 kronor.

13 :o) Lägre lantbruksundervisning m. m.: Lantbruksskolan vid Ultuna, 
förslagsanslag. Kungl. Maj :ts framställning under punkten 16 (s. 23) inne
fattar — förutom hemställan om bemyndigande att fastställa stat för an
slagets användning — anslagsanvisning med 42 000 kronor, vilket belopp 
med 3 900 kronor överstiger motsvarande anvisning för innevarande bud
getår. Under avlöningar ha posterna arvodesförhöjningar och vikariatser- 
sättningar uppräknats med tillhopa 500 kronor samt posterna rörligt till- 
lägg och kristillägg med i runt tal 400 kronor. Under omkostnader har 
posten expenser med hänsyn till hränslekostnadernas stegring höjts med 
1 000 kronor. Vidare har posten övriga utgifter uppräknats med 7 500 kro
nor till 47 500 kronor. Höjningen sammanhänger med att till undervisnings
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lokaler och elevbostäder beräknats 4 000 kronor mot i nu gällande stat 2 000 
kronor samt att ersättningen till Ultuna egendom för kosthåll uppräknats 
med 5 500 kronor till 39 700 kronor. Sistnämnda uppräkning har föranletts 
av att priset per kostdag höjts. Slutligen har inkomstposten ersättning från 
Ultuna egendom för dagsverken ökats med 5 500 kronor till 42 500 kro
nor.

Utskottet. Då utskottet icke har något att erinra mot Kungl. Maj :ts fram
ställning, hemställer utskottet,

att riksdagen må till Lägre lantbruksundervisning m. m.: 
Lantbruksskolan vid Ultuna för budgetåret 1948/49 anvisa 
ett förslagsanslag av 42 000 kronor.

14:o) Lägre lantbruksundervisning m. m.: Kurser i hovbeslag och maskin
reparation vid Alnarp, förslagsanslag. Kungl. Maj :ts framställning under 
punkten 17 (s. 24—25) innefattar — förutom hemställan om bemyndigan
de att fastställa stat för kurserna — anslagsanvisning med 17 000 kronor, 
vilket belopp med 2 000 kronor överstiger medelsanvisningen för inneva
rande budgetår. Arvodesposten har höjts med 1 800 kronor för att möjlig
göra en uppräkning av arvodena till instruktionssmeden och verkgesällen 
med 800 respektive 1 000 kronor. På grund av ökade städningskostnader har 
posten expenser uppräknats med 200 kronor.

Utskottet. Utskottet tillstyrker framställningen och hemställer,

att riksdagen må till Lägre lantbruksundervisning m. m.: 
Kurser i hovbeslag och maskinreparation vid Alnarp för 
budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 17 000 kro
nor.

15 :o) Lägre lantbruksundervisning m. m.: Lägre mejeriskolor, reserva
tionsanslag. I enlighet med Kungl. Maj:ts framställning under punkten 18 
(s. 25) — innebärande anslagsanvisning för ändamålet med oförändrat 
belopp —- hemställer utskottet,

att riksdagen må till Lägre lantbruksundervisning m. m.: 
Lägre mejeriskolor för budgetåret 1948/49 anvisa ett reser
vationsanslag av 12100 kronor.

16 :o) Lägre lantbruksundervisning m. m.: Understöd åt vissa lantbruks- 
undervisningsanstalter: Avlöningar, förslagsanslag. Kungl. Maj :ts framställ
ning under punkten 19 (s. 25—28) om anslag för ändamålet med 2 927 400 
kronor innebär jämfört med anvisningen för innevarande budgetår en ök
ning med 197 400 kronor. Av förstnämnda belopp, 2 927 400 kronor, ha 
2 796 600 kronor avsetts för avlöningar vid lantbruks-, lantmanna-, lant
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hushålls- och trädgårdsskolor samt fruktodlingsskola medan 130 800 kronor 
beräknats för anordnande av kurser med kombinerad muntlig och skriftlig 
undervisning. Anslagsökningen föranledes till väsentlig del av att kristill- 
läggen till lärarpersonalen under innevarande budgetår höjts till 24,4 pro
cent. Därjämte har på grund av viss omläggning av skolornas kurser be
räknats någon ökning av antalet föreståndare och lärare med helårstjänst- 
göring.

Utskottet. Anslagsberäkningen har icke föranlett någon erinran från ut
skottets sida, varför utskottet hemställer,

att riksdagen må till Lägre lantbruksundervisning m. m.: 
Understöd åt vissa lantbruksundervisningsanstalter: Avlö
ningar för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 
2 927 400 kronor.

17:o) Lägre lantbruksundervisning m. m.: Understöd åt vissa lantbruks- 
undervisningsanstalter: Driftkostnader, förslagsanslag. Under punkten 20 
(s. 28—31) har Kungl. Maj :t föreslagit riksdagen att för nästa budgetår 
anvisa ett förslagsanslag av 747 000 kronor, vilket belopp med 12 000 kro
nor överstiger motsvarande anvisning för innevarande budgetår. Av ansla
get ha 670 500 kronor avsetts till grundbidrag och tilläggsbidrag för de ordi
narie kurserna vid lantbruks-, lantmanna-, lanthushålls- och trädgårdssko
lor och fruktodlingsslcolan samt 76 500 kronor till driftkostnader vid kur
ser med kombinerad muntlig och skriftlig undervisning.

Utskottet. Utskottet tillstyrker Kungl. Maj :ts förslag och hemställer alltså,

att riksdagen må till Lägre lantbruksundervisning m. m.: 
Understöd åt vissa lantbruksundervisningsanstalter: Drift
kostnader för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag 
av 747 000 kronor.

18:o) Lägre lantbruksundervisning m. m.: Understöd åt vissa lantbruks- 
undervisningsanstalter: Bidrag till arvoden åt skolläkare, förslagsanslag. Med 
tillstyrkande av bifall till Kungl. Maj :ts under punkten 21 (s. 31—32) 
gjorda framställning — innebärande i förhållande till innevarande budget
år en med 2 000 kronor ökad anvisning — hemställer utskottet,

att riksdagen må till Lägre lantbruksundervisning m. m.: 
Understöd åt vissa lantbruksundervisningsanstalter: Bidrag 
till arvoden åt skolläkare för budgetåret 1948/49 anvisa ett 
förslagsanslag av 10 000 kronor.

19:o) Lägre lantbruksundervisning m. m.: Bidrag till särskilda utbild- 
ningskurser, reservationsanslag. Detta anslag är för innevarande budgetår 
med hänsyn till en beräknad reservation av 22 000 kronor uppfört med 
173 200 kronor.
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Kungl. Maj :ts framställning under punkten 22 (s. 32—33) innefattar me
delsanvisning för ändamålet med 93 000 kronor. Vid anslagsbeloppets ut
mätande har hänsyn tagits till att vid utgången av innevarande budgetår 
å anslaget kan beräknas uppstå en reservation av 80 000 kronor.

Medelsbehovet för nästa budgetår har av Kungl. Maj :t beräknats på föl
jande sätt. (Till jämförelse medtages fördelningen å olika ändamål av me
delsbehovet för löpande budgetår.)

För budget- För budget
året 1947/48 året 1948/49

kronor kronor
Utbildningskurser

för kontrollassistenter (20 kurser) .................... 20 000 20 000
» ladugårdsförmän.................................................... 23 950 22 100
» svinskötare ............................................................. 6 500 6 500
» ladugårdsskötare .................................................. 42 000 36 750
» ladugårdspersonal ................................................ 10 000 10 000

i beteskultur och ängsskötsel .................................. 3 500 3 500
för jordbruksinstruktörer (1 kurs) ..................... 10 000 10 000

» mjölkbedömare (2 kurser) .............................. 1 700 1 700
» cementeringsförmän (1 kurs) ..................... 10 000 -—
» klassificerare av kött (3 kurser) ..................... 1 500 1 500

Fortbildningskurser för mejeripersonal (2 längre
och 3 kortare kurser) .................   10 000 10 000

Utbildningskurser för trädskötare i södra och mel
lersta Sverige ................................................................ 30 000 25 000

10-dagars trädgårdskurs för småbrukare m. fl. vid
Norrlands trädgårdsskola i Söråker ..................... 2 500 2 500

Utbildningskurser för trädgårdsskötare i norra
Sverige och ambulerande trädgårdskurser .... 7 500 7 500

Kurser i trädgårdsskötsel vid folkhögskolor och
lantmannaskolor ......................................................... 16 000 16 000

195 150 173 050.

Utskottet. Tillstyrkande bifall till Kungl. Maj :ts framställning hemställer 
utskottet,

att riksdagen må till Lägre lantbruksundervisning m. m.: 
Bidrag till särskilda utbildningskurser för budgetåret 1948/ 
49 anvisa ett reservationsanslag av 93 000 kronor.

20:o) Lägre lantbruksundervisning m. m.: Bidrag till jordbrukets yrkes
skolor, förslagsanslag. Tillstyrkande Kungl. Maj :ts framställning under 
punkten 23 (s. 33—34) — innebärande anslagsanvisning med ett i förhål
lande till löpande budgetår med 11 800 kronor ökat belopp — hemställer ut
skottet,

att riksdagen må till Lägre lantbruksundervisning m. m.: 
Bidrag till jordbrukets yrkesskolor för budgetåret 1948/49 
anvisa ett förslagsanslag av 231 800 kronor.
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21 :o) Lägre lantbruksundervisning m. m.: Understöd åt elever vid lägre 
lantbruksundervisningsanstalter m. m., förslagsanslag. Under punkten 24 
(s. 34—36) har Kungl. Maj :t föreslagit riksdagen att för nästa budgetår 
till ändamålet anvisa oförändrat belopp av 800 000 kronor.

I detta sammanhang har utskottet till behandling förehaft en inom riks
dagens andra kammare väckt, till utskottet hänvisad motion nr 232 av herr 
Stjärne, vari hemställts, att riksdagen måtte under nionde huvudtiteln 
anvisa ett anslag av 25 000 kronor för utdelande av stipendier i syfte 
att underlätta ett utbyte av elever vid skolor på jordbrukets, trädgårdssköt
selns och mejerihanteringens område i de nordiska länderna.

Beträffande de skäl som anförts till stöd för motionen får utskottet hän
visa till denna.

Lantbruksstyrelsen har föreslagit, att medel måtte ställas till förfogande 
för bland annat utdelande av 50 stipendier till elever från övriga nordiska 
länder för genomgående av lantbruksundervisningsanstalt eller trädgårds- 
eller mejeriskola samt 20 stipendier till svenska ungdomar för studier vid 
undervisningsanstalter på jordbrukets, trädgårdsskötselns eller mejerihan
teringens område i något av de nordiska grannländerna. För detta ända
mål har lantbruksstyrelsen beräknat ett medelsbehov av 25 000 kronor.

Departementschefen har i nuvarande läge ansett sig icke kunna biträda 
förslaget att ställa stipendier till förfogande för det avsedda elevutbytet 
samt uttalat, att det tills vidare synes få ankomma på Kungl. Maj :t att 
liksom hittills från fall till fall pröva huruvida medel för ändamålet böra 
ställas till förfogande.

Utskottet. I likhet med departementschefen finner utskottet, att under 
nuvarande förhållanden särskild medelsanvisning för det i motionen av
sedda syftet icke bör ske. På grund härav och då utskottet ej heller i öv
rigt har någon erinran mot Kungl. Maj :ts förevarande framställning, hem
ställer utskottet,

att riksdagen må, med bifall till Kungl. Maj :ts framställ
ning samt med avslag å motionen 11:232, till Lägre lant
bruksundervisning m. in.: Understöd åt elever vid lägre 
lantbruksundervisningsanstalter in. in. för budgetåret 1948/ 
49 anvisa ett förslagsanslag av 800 000 kronor.

22:o) Lägre lantbruksundervisning m. m.: Bidrag till byggnadsarbeten vid 
vissa lantbruksundervisningsanstalter, reservationsanslag. Under punkten 25 
(s. 36— 39) har Kungl. Maj:t föreslagit riksdagen att för nästa budgetår 
för ändamålet anvisa ett reservationsanslag av 1 000 000 kronor, innebäran
de en minskning i förhållande till löpande budgetår med 3 000 000 kronor. 
Från anslaget skola utdelas bidrag till byggnadsarbeten vid lantmanna-, 
lanthushålls-, trädgårds- och fruktodlingsskolor samt jordbrukets yrkes
skolor. Kungl. Maj :t har emellertid föreslagit riksdagen medgiva, att Kungl.
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Maj :t må från anslaget bevilja Södermanlands läns hushållningssällskap 
statsbidrag till byggnadsarbeten vid Ulvhälls lantbruksskola enligt av de
partementschefen förordade grunder.

I samband härmed har utskottet till behandling förehaft två inom riks
dagen väckta, till utskottet hänvisade likalydande motioner, nämligen I: 127 
av herr Nilsson, Bror, m. fl. och II: 219 av herr Onsjö m. fl., vari hemställts, 
att riksdagen måtte besluta att till bidrag till byggnadsarbeten vid vissa 
lantbruksundervisningsanstalter för budgetåret 1948/49 anvisa ett reserva
tionsanslag av 4 000 000 kronor.

I fråga om de skäl som anförts till stöd för motionerna får utskottet hän
visa till dessa.

I skrivelse den 30 augusti 1947 har lantbruksstyrelsen hemställt, att till 
bidrag till byggnadsarbeten vid de undervisningsanstalter anslaget avser 
måtte för budgetåret 1948/49 anvisas ett reservationsanslag av 4 000 000 
kronor. Styrelsen har i sin skrivelse anfört bland annat följande.

Till förfogande för ifrågavarande ändamål ha till och med budgetåret 
1947/48 ställts sammanlagt 13 200 000 kronor. Av det för innevarande bud
getår anvisade anslaget å 4 000 000 kronor har ett belopp av 2 000 000 kro
nor enligt skrivelse från jordbruksdepartementet avsetts tills vidare icke 
skola tagas i anspråk. Hittills ha beviljats statsbidrag å sammanlagt 
7 616 600 kronor. Av för ändamålet tillgängliga medel återstå sålunda 
3 583 400 kronor. Ansökningar från fem skolor om statsbidrag med sam
manlagt 1 209 300 kronor äro för närvarande föremål för Kungl. Maj :ts 
prövning, varjämte fyra skolor, vilka tilldelats statsbidrag, äro berättigade 
till ytterligare bidrag å tillhopa 885 000 kronor. Dessutom ha till lantbruks
styrelsen inkommit ansökningar om statsbidrag till nybyggnader in. m. från 
28 skolor representerande en sammanlagd byggnadskostnad av omkring 
16 500 000 kronor, av vilket belopp omkring 12 375 000 kronor skulle er
fordras såsom statsbidrag. Skulle för samtliga de byggnadsarbeten, för vil
ka ansökningar inkommit, beviljas statsbidrag under nästa budgetår, kom
mer sålunda att erfordras ett belopp av (1 209 300 -j- 885 000 -j- 12 375 000 
— 3 583 400 =) i runt tal 10 886 000 kronor. Därutöver kunna enligt vad 
styrelsen har sig bekant förväntas inkomma ansökningar om byggnadsbi- 
drag från ett flertal skolor.

Ehuru det vore önskvärt, att samtliga de byggnadsarbeten, för vilka an
sökningar inkommit, kunde komma till utförande under innevarande och 
kommande budgetår, anser lantbruksstyrelsen sig på grund av material- 
och arbetskraftsbristen icke böra räkna härmed utan vill föreslå, att an
slaget för nästkommande budgetår upptages till 4 000 000 kronor eller sam
ma belopp som för innevarande budgetår under förutsättning att det be
lopp av 2 000 000 kronor av årets anslag, som ansetts tillsvidare icke böra 
tagas i anspråk, får användas i anslagets syfte.

I skrivelse den 14 november 1947 har lantbruksstyrelsen vidare hemställt 
om anvisande av ett reservationsanslag av 203 000 kronor till bidrag till 
Södermanlands läns hushållningssällskap för byggnadsarbeten vid lant
bruksskolan i Ulvhäll, därvid bidragsbeloppet beräknats till tre fjärdedelar 
av de uppskattade byggnadskostnaderna.

Departementschefen som ansett skäligt, att statsbidrag till byggnadsarbe
ten vid lanbruksskolan i Ulvhäll beviljas från förevarande anslag enligt
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grunderna i kungörelsen den 22 december 1939 (nr 910), har beträffande 
anslagsberäkningen anfört.

»Jag är väl medveten om att det vore synnerligen önskvärt att förbätt
rings- och utvidgningsarbeten vid ifrågavarande skolor kunde vidtagas i 
den omfattning den av lantbruksstyrelsen föreslagna medelsanvisningen 
skulle medgiva. Jag torde få erinra om att av det för innevarande budgetår 
anvisade anslaget ha vid den översyn av anslagsdispositionen beträffande 
vissa utgiftsgrupper, som under sommaren 1947 företagits i syfte att lätta 
trycket på arbetsmarknaden och varuförsörjningen, 2 000 000 kronor an
setts tills vidare icke böra tagas i anspråk. Då en stark begränsning av 
byggnadsverksamheten jämväl under nästkommande budgetår måste an
ses erforderlig torde med hänsyn till den reservation som kan komma att 
förefinnas vid budgetårets ingång en avsevärd nedsättning av anslaget 
böra vidtagas. Jag vill därför förorda att för budgetåret 1948/49 för före
varande ändamål beräknas ett belopp av allenast 1 000 000 kronor.»

Utskottet. Ehuru det bristfälliga byggnadsbeståndet vid många lantbruks- 
undervisningsanstalter i och för sig motiverar omfattande byggnadsarbeten 
vid anstalterna, finner sig utskottet med hänsyn till den begränsning av 
byggnadsverksamheten som bristen på arbetskraft och material framtvingar 
icke höra förorda högre medelsanvisning än den i propositionen föreslagna. 
Utskottet förutsätter emellertid att, därest de nuvarande svårigheterna på 
byggnadsverksamhetens område lätta, de medel som ansetts icke för när
varande böra tagas i anspråk skola ställas till förfogande i anslagets syfte.

På grund av vad sålunda anförts och då utskottet icke har något att er
inra mot att av förevarande anslag tagas i anspråk medel till bidrag till 
byggnadsarbeten vid lantbruksskolan i Ulvhäll hemställer utskottet,

att riksdagen må
1) med bifall till Kungl. Maj :ts framställning samt med 

avslag å de likalydande motionerna 1:127 och 11:219 till 
Lägre lantbruksundervisning m. m.: Bidrag till byggnads
arbeten vid vissa lantbruksundervisningsanstalter för bud
getåret 1948/49 anvisa ett reservationsanslag av 1 000 000 
kronor;

2) medgiva, att Kungl. Maj :t må från förevarande anslag 
bevilja Södermanlands läns hushållningssällskap statsbi
drag till byggnadsarbeten vid Ulvhälls lantbruksskola enligt 
av departementschefen förordade grunder.

23:o) Reseunderstöd för studier på jordbrukets område, reservationsanslag. 
Tillstyrkande bifall till Kungl. Maj :ts under punkten 27 (s. 39—40) gjorda 
framställning — innebärande i förhållande till löpande budgetår en minsk
ning med 20 000 kronor som motiverats av knappheten på utländsk valuta 
—- hemställer utskottet,
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att riksdagen må till Reseunderstöd för studier på jord
brukets område för budgetåret 1948/49 anvisa ett reserva
tionsanslag av 15 000 kronor.

24:o) Undervisning och studieresor för i det mindre jordbruket deltagande 
män och kvinnor. Under punkten 28 (s. 40—42) har Kungl. Maj :t föreslagit 
riksdagen att för nästa budgetår för ändamålet anvisa ett anslag av 240 700 
kronor, vilket innebär en minskning med 47 000 kronor i förhållande till 
det för innevarande budgetår anvisade anslaget. Av det föreslagna anslags- 
beloppet avses 20 000 kronor till studieresor, innebärande en minskning i 
förhållande till löpande budgetår med 10 000 kronor.

I samband härmed har utskottet till behandling förehaft två inom riks
dagen väckta, till utskottet hänvisade likalydande motioner, nämligen I: 195 
av herr Tjällgren m. fl. och II: 375 av herrar Hedlund i Rådom och Jonsson 
i Skedsbygd, vari hemställts, att riksdagen till Undervisning och studieresor 
för i det mindre jordbruket deltagande män och kvinnor måtte anvisa ett 
anslag av 250 700 kronor, av vilket belopp 30 000 kronor avses för bidrag till 
studieresor.

I fråga om de skäl som anförts till stöd för motionerna får utskottet hän
visa till dessa.

I skrivelse den 30 augusti 1947 har lantbruksstgrelsen, under hemställan 
att anslaget för nästa budgetår måtte uppföras med ett till 345 700 kronor 
förhöjt belopp, för studieresor beräknat ett belopp av 40 000 kronor och i 
anslutning därtill anfört.

Till studieresor för i mindre jordbruk deltagande män och kvinnor har 
för innevarande budgetår upptagits ett belopp av 30 000 kronor. Med hän
syn till dessa studieresors betydelse för jordbrukets utövare vill lantbruks- 
styrelsen förorda, att medel jämväl för budgetåret 1948/49 anvisas för an
ordnande genom hushållningssällskapens försorg av dylika studieresor. Då 
samtliga hushållningssällskap torde komma att under år 1948 anordna stu
dieresor — därest statsmedel anvisas för ändamålet — torde anslagsbehovet 
för budgetåret 1948/49 icke böra beräknas till mindre belopp än 40 000 
kronor.

Statskontoret har i remissutlåtande den 1 oktober 1947 avstyrkt uppräk
ning av anslaget.

Departementschefen har ansett de beskärningar av anslagsbeloppet och 
den däri ingående posten till studieresor som framgå av det föregående på
kallade av det statsfinansiella läget.

Utskottet. Ehuru det med hänsyn till det värde de av hushållningssällska
pen anordnade studieresorna från olika synpunkter äga för landsbefolkning- 
en vore önskvärt, att bidrag till sådana resor under nästa budgetår kunde 
utgå i samma omfattning som varit fallet under det löpande budgetåret, fin
ner likväl utskottet i likhet med departementschefen en beskärning av an
slaget påkallad av det ekonomiska läget. På grund härav och då beräkning
arna i Kungl. Maj :ts förslag icke heller i övrigt giva utskottet anledning till 
erinran, hemställer utskottet,
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att riksdagen må, med bifall till Kungl. Maj :ts framställ
ning samt med avslag å de likalydande motionerna I: 195 
och II: 375, till Undervisning och studieresor för i det mind
re jordbruket deltagande män och kvinnor för budgetåret 
1948/49 anvisa ett anslag av 240 700 kronor.

E. Hästavel och boskapsskötsel m. m.

25:o) Statens hingstdepåer och stuteri: Avlöningar, förslagsanslag. Kungl. 
Maj :ts framställning under punkten 29 (s. 43—45) innefattar — förutom 
hemställan till riksdagen att godkänna ändrad avlöningsstat för statens 
hingstdepåer och stuteri — anslagsanvisning till avlöningar med 459 100 kro
nor. För innevarande budgetår är anslaget uppfört med 402 400 kronor. I 
förhållande till dessa medelsanvisningar innebär således förslaget en ök
ning av anslaget med 56 700 kronor. Uppräkning har skett med 31 600 kro
nor till följd av korrigering av icke-ordinarieposten, 500 kronor till förhöjd 
ersättning till hovslagare vid depåerna, 700 kronor för avlöning till vikarie 
åt veterinären vid Flyinge och 24 000 kronor till rörligt tillägg eller således 
tillhopa 56 800 kronor. Genom löneklassförändringar har inträtt en minsk
ning av anslagsbehovet med 100 kronor.

Utskottet. Utskottet som bemärkt, att från arvodesposten utgår ersätt
ning till hushållerskan vid Flyinge, finner mera ändamålsenligt, att avlö
ning till henne bestrides från icke-ordinarieposten. För att bereda Kungl. 
Maj :t möjlighet att överföra befattningen till sistnämnda post torde denna 
för nästa budgetår böra uppföras förslagsvis. På grund härav och då ut
skottet icke har något att erinra mot Kungl. Maj :ts anslagsberäkningar hem
ställer utskottet,

att riksdagen må
1) godkänna följande avlöningsstat för statens hingst

depåer och stuteri, att tillämpas tills vidare från och med 
budgetåret 1948/49:

Avlöningsstat.
1. Avlöningar till ordinarie tjänstemän,

förslagsvis ...................................................... kronor 67 600
2. Arvoden och särskilda ersättningar, be

stämda av Kungl. Maj :t .............................. » 4 800
3. Avlöningar till övrig icke-ordinarie per

sonal, förslagsvis ........................................... » 338 700
4. Särskilda löneförmåner till ordinarie och

icke-ordinarie tjänstemän ......................... » 1 600
5. Rörligt tillägg, förslagsvis .............................. » 46 400

Summa kronor 459 100;
2 Bihang till riksdagens protokoll 19\8. 10 samt. Nr 1■



18 Jordbruksutskottets utlåtande nr 1.

2) till Statens hingstdepåer och stuteri: Avlöningar för 
budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 459 100 kro
nor.

26:o) Statens hingstdepåer och stuteri: Omkostnader, förslagsanslag. Un
der punkten 30 (s. 45—46) har Kungl. Maj :t föreslagit riksdagen att för 
ändamålet anvisa ett förslagsanslag av 233 500 kronor, innebärande en 
minskning i förhållande till löpande budgetår med 9 000 kronor.

Lantbruksstgrelsen har i skrivelse den 30 augusti 1947 hemställt, att ifrå
gavarande anslag för nästa budgetår måtte uppföras med 370 000 kronor. 
Härvid har styrelsen bl. a. föreslagit ökning av posten inventariers under
håll med 4 500 kronor till 15 000 kronor och posten häst- och fölinköp med 
130 000 kronor till 250 000 kronor. Beträffande den föreslagna uppräkning
en av posten inventariers underhåll har anförts bland annat, att med hänsyn 
till de begränsade medlen någon nyanskaffning av ridsadlar vid Flyinge icke 
varit möjlig under de senaste 20 åren och att en anskaffning av 10 nya så
dana vore oundgängligen nödvändig under nästa budgetår. Av den under 
posten häst- och fölinköp föreslagna ökade medelsanvisningen å 130 000 
kronor ha 100 000 kronor — jämte behållning å tidigare anvisade medel — 
avsetts för inköp av en fullblodshingst från England eller Frankrike medan 
30 000 kronor beräknats för att fylla kvarstående behov av stambeskällare 
vid Flyinge.

I remissutlåtande den 6 oktober 1947 har statskontoret anfört, att lant- 
bruksstyrelsens anslagsäskande icke givit statskontoret anledning till an
nat uttalande än att medel till häst- och fölinköp för nästkommande bud
getår syntes böra anvisas med oförändrat belopp av 120 000 kronor.

Departementschefen har i det rådande läget funnit sig icke kunna tillstyr
ka högre medelsanvisning än 233 500 kronor. Härvid har posten inventariers 
underhåll ansetts icke böra uppräknas mera än med 1 500 kronor till 12 000 
kronor. I fråga om posten häst- och fölinköp har någon ökning icke före
slagits.

Utskottet. Enligt vad utskottet inhämtat torde en nyanskaffning av 10 
ridsadlar vid Flyinge vara nödvändig för att ersätta nu förslitna sadlar. Då 
en sådan anskaffning uppgivits icke kunna ske till lägre kostnad än 450 kro
nor per sadel, finner sig utskottet böra tillstyrka, att posten inventariers un
derhåll uppräknas med ytterligare 3 000 kronor till av lantbruksstyrelsen äs
kade 15 000 kronor.

Vad gäller stambeskällare vid Flyinge föreligger ett starkt behov av kom
plettering från avelssynpunkt. Utskottet har inhämtat, att ett opåräknat och 
sannolikt icke inom de närmaste åren återkommande tillfälle att fylla detta 
behov uppkommit, i det att tre importerade, för avel särskilt lämpade 
hingstar kunna förvärvas. Enligt vad som upplysts kunna emellertid medel 
göras tillgängliga för inköp av dessa tre hingstar, varför utskottet icke anser 
någon uppräkning av anslaget härför erforderlig.
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På grund av vad sålunda anförts och då Kungl. Maj:ts förslag i övrigt 
icke föranleder erinran, hemställer utskottet,

att riksdagen må till Statens hingstdepåer och stuteri: Om
kostnader för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag 
av 236 500 kronor.

27ro) Hästavelns befrämjande, reservationsanslag. Under punkten 31 (s. 
46—50) har Kungl. Maj:t föreslagit riksdagen att under förevarande an- 
slagstitel för budgetåret 1948/49 anvisa ett reservationsanslag av 1 414 900 
kronor, innebärande en ökning i förhållande till löpande budgetår med 6 400 
kronor. Denna ökning föranledes av att Kungl. Maj :t genom beslut den 11 
juli 1947 medgivit viss höjning av arvodena till ordförandena i premierings- 
nämnderna.

Utskottet. Utskottet tillstyrker Kungl. Maj :ts framställning och hemställer,

att riksdagen må till Hästavelns befrämjande för budget
året 1948/49 anvisa ett reservationsanslag av 1 414 900 kro
nor.

28:o) Nötboskapsavelns befrämjande: Befrämjande i allmänhet av nötbo- 
skapsaveln. I enlighet med Kungl. Maj:ts framställning under punkten 32 
(s. 50—51) — innebärande anslagsanvisning för ändamålet med oförändrat 
belopp — hemställer utskottet,

att riksdagen må till Nötboskapsavelns befrämjande: Be
främjande i allmänhet av nötboskapsaveln för budgetåret 
1948/49 anvisa ett anslag av 337 000 kronor.

29:o) Nötboskapsavelns befrämjande: Understöd åt kontrollföreningsverk
samhet. Under punkten 33 (s. 51—53) har Kungl. Maj:t föreslagit riksdagen 
att för nästa budgetår till ändamålet anvisa ett oförändrat anslag av 338 400 
kronor.

I samband härmed har utskottet till behandling förehaft två inom riksda
gen väckta till utskottet hänvisade likalydande motioner, nämligen I: 201 
av herrar Osvald och Sundelin samt II: 220 av herr Svensson i Ljungskile 
m. fl., vari hemställts, att riksdagen måtte till nötboskapsavelns befräm
jande: Understöd åt kontrollföreningsverksamhet för budgetåret 1948/49 
anvisa ett anslag av 426 400 kronor.

I fråga om de skäl som anförts till stöd för motionerna får utskottet hän
visa till dessa.

I skrivelse den 30 augusti 1947 har lantbruksstgrelsen angivit anslagsbe
hovet för ifrågavarande ändamål under budgetåret 1948/49 till 426 400 kro
nor. Härvid ha beräknats ett från 263 000 kronor till 350 000 kronor för
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höjt belopp till bidrag för år 1948 till kontroll av nötkreatursbesättningar 
genom besök av kontrollassistent eller genom provmjölkningsring och ett 
från 43 500 kronor till 44 500 kronor förhöjt belopp till hushållningssäll
skapens övervakning av verksamheten genom överkontrollassistenter. Till 
bidrag för år 1948 till övervakning av kontrollföreningsverksamheten ge
nom kontrollassistenter, till utarbetande och utgivande av berättelse över 
kontrollföreningsverksamheten samt till sammanträde inför kontrollnämn
den med överkontrollassistenterna ha beräknats oförändrade belopp av 
respektive 20 400, 9 000 och 2 500 kronor. Vid anslagsberäkningen har lant- 
bruksstyrelsen förutsatt, att även för budgetåret 1948/49 finge för kon
trollnämndens verksamhet disponeras intill 12 000 kronor ur fonden för 
svenska hornboskaps- och fåravelns förädling.

I sin skrivelse har lantbruksstyrelsen rörande sina beräkningar av medels
behovet anfört bland annat följande.

Kostnaderna för kontrollföreningsverksamheten ha under senare år un
dergått en stark stegring, vilken företrädesvis sammanhänger med den höj
ning, som ägt rum beträffande kontrollassistenternas löner. Kontrollför
eningarna ha till följd därav tid efter annan varit nödsakade att höja sina 
medlemsavgifter. Detta medför kännbara konsekvenser särskilt för inneha
vare av mindre jordbruk, vilka regelmässigt få vidkännas högre utgifter 
för kontrollen för ko räknat än vad fallet är vid större brukningsdelar. Svå
righeter för kontrollföreningarna ha därjämte uppstått på grund av att för
eningarna under senare år erhållit lägre bidrag av statsmedel än de beräk
nat vid årsstatens uppgörande. Under kontrollåret 1945/46 ha hushållnings
sällskapen haft utgifter för kontroll av nötkreatursbesättningar genom be
sök av kontrollassistent eller genom provmjölkningsring av beskaffenhet att 
författningsenligt kunna gäldas med statsmedel till i avrundat tal 323 000 
kronor. Då allenast 255 000 kronor stått till förfogande för ändamålet, fingo 
kontrollföreningarna under sagda år vidkännas en icke beräknad merutgift 
av cirka (323 000 — 255 000 =) 68 000 kronor. Motsvarande merutgift av
seende nu löpande kontrollår kan icke med säkerhet beräknas. Hushållnings
sällskapen ha emellertid i sina ansökningar om statsbidrag för år 1947 be
räknat ifrågavarande anslagsbehov till ett sammanlagt belopp av i runt tal 
350 000 kronor. Då allenast 263 000 kronor anvisats för ändamålet, torde 
deras i årsstaten icke beräknade merutgift sålunda komma att uppgå till 
cirka (350 000 — 263 000 =) 87 000 kronor.

Då det torde kunna förväntas, att anslagsbehovet under år 1948 kommer 
att bliva av minst samma storleksgrad, som hushållningssällskapen beräk
nat för år 1947, vill styrelsen föreslå, att för nästkommande budgetår stats
bidrag för nu ifrågavarande ändamål beräknas till ett med 87 000 kronor till 
350 000 kronor förhöjt belopp, varav 16 500 kronor för utlämnande av orga- 
nisationsbidrag, 33 500 kronor för utlämnande av årligt bidrag till prov- 
mjölkningsringar och återstoden eller 300 000 kronor för utlämnande av 
årligt bidrag till kontrollföreningar.

Enligt 1944 års riksdags principbeslut rörande hushållningssällskapens 
organisation och verksamhet skulle, bland annat, med statsmedel avlönade 
husdjursinstruktörer anställas hos hushållningssällskapen. I proposition nr 
76 till innevarande års riksdag har emellertid föredragande departements
chefen uttalat, att frågan om anställandet hos hushållningssällskapen av 
husdj ursinstruktörer med hänsyn till pågående utredning rörande ladu-
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gårdskontroll borde hållas öppen, helst som nämnda instruktörers arbets
fält skulle i övervägande utsträckning komma att sammanfalla med arbets
fältet för nuvarande för kontrollföreningsverksamhetens övervakning an
ställda överkontrollassistenter. Det torde sålunda böra ankomma på säll
skapen att tills vidare på samma sätt som hittills övervaka ifrågavarande 
verksamhet genom nämnda överkontrollassistenter. Med hänsyn till den 
ökade anslutning, kontrollföreningsverksamheten erhållit under senare år, 
synes det emellertid erforderligt att för sagda övervakning under år 1948 
beräkna ett med 1 000 kronor till 44 500 kronor förhöjt belopp.

I remissutlåtande den 3 oktober 1947 har utredningen rörande ladugårds- 
kontroll m. m. uttalat, att dess uppdrag icke torde kunna slutföras i så god 
tid, att förslag rörande kontrollföreningsverksamhetens framtida utform
ning kunde tänkas bliva förelagt 1948 års riksdag. Med hänsyn härtill syntes 
oförändrade grunder böra gälla för anslaget jämväl under budgetåret 1948/ 
49. Mot de av lantbruksstyrelsen beräknade anslagsbeloppen hade utred
ningen intet att erinra.

Departementschefen har ansett bidragsgrunderna för kontrollförenings
verksamheten böra bibehållas oförändrade under nästa budgetår i avbidan 
på resultatet av pågående utredning rörande ladugårdskontroll in. m. I nu
varande läge har departementschefen funnit sig icke kunna förorda någon 
uppräkning av anslaget utan föreslagit dess uppförande med samma belopp 
som för innevarande budgetår.

Utskottet. Med hänsyn till det rådande ekonomiska läget och då en ökning 
av anslaget skulle i viss mån innebära ett föregripande av den pågående 
utredningen rörande ladugårdskontroll m. in., finner sig utskottet icke kun
na förorda någon uppräkning av anslaget. Utskottet hemställer alltså,

att riksdagen må, med bifall till Kungl. Maj :ts framställ
ning samt med avslag å de likalydande motionerna 1:201 
och II: 220, till Nötboskapsavelns befrämjande: Understöd åt 
kontrollföreningsverksamhet för budgetåret 1948/49 anvisa 
ett anslag av 338 400 kronor.

30:o) Diverse åtgärder på husdjursavelns område m. m. Tillstyrkande 
Kungl. Maj :ts framställning under punkten 34 (s. 53—54) — innebärande 
anslagsanvisning för ändamålet med oförändrat belopp —- hemställer ut
skottet,

att riksdagen må till Diverse åtgärder på husdjursavelns 
område m. m. för budgetåret 1948/49 anvisa ett anslag av 
140 000 kronor.
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F. Veterinär väsendet m. m.

31 :o) Veterinärstyrelsen: Avlöningar, förslagsanslag. Kungl. Maj :ts fram
ställning under punkten 35 (s. 54—56) innefattar — förutom hemställan 
till riksdagen att godkänna ändrad avlöningsstat för veterinärstyrelsen — 
anslagsanvisning till avlöningar med 396 400 kronor, vilket belopp med 
37 400 kronor överstiger motsvarande anvisning för innevarande budgetår. 
Av utgiftsökningen hänföra sig 10 600 kronor till förslag om inrättande av 
två befattningar, varav en som kanslibiträde i Ce 11 och en som expeditions- 
vakt i Ce 9. För korrigering av ordinarieposten och beräknade löneklass- 
förändringar har beräknats ett belopp av 6 800 kronor. Återstoden av ök
ningen, 20 000 kronor, avser posten rörligt tillägg.

Utskottet. Utskottet biträder Kungl. Maj :ts framställning och hemställer, 

att riksdagen må
1) godkänna följande avlöningsstat för veterinärstyrelsen, 

att tillämpas tills vidare från och med budgetåret 1948/49:

Avlöningsstat.

1. Avlöningar till ordinarie tjänstemän, för
slagsvis ......................................................... kronor 150 000

2. Arvoden och särskilda ersättningar, be
stämda av Kungl. Maj :t, förslagsvis . . » 5 000

3. Avlöningar till övrig icke-ordinarie per
sonal .................................................................. » 201 400

4. Rörligt tillägg, förslagsvis ............................... » 40 000

Summa kronor 396 400;

2) till Veterinärstyrelsen: Avlöningar för budgetåret
1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 396 400 kronor.

32:o) Veterinärstyrelsen: Omkostnader, förslagsanslag. I enlighet med
Kungl. Maj :ts framställning under punkten 36 (s. 56) — innebärande an
slagsanvisning för ändamålet med oförändrat belopp — hemställer ut
skottet,

att riksdagen må till Veterinärstyrelsen: Omkostnader för 
budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 59 400 kro
nor.

33:o) Veterinärstyrelsen: Inventarier m. m., reservationsanslag. Under
punkten 37 (s. 56—57) har Kungl. Maj :t föreslagit riksdagen att under före
varande anslagstitel för budgetåret 1948/49 anvisa ett reservationsanslag av
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7 000 kronor. Med anslaget avses skola bestridas dels anskaffande av ytter
ligare möbler för 1 800 kronor, dels en dupliceringsmaskin, en dammsugare 
och en golvbonare för 2 600 kronor, dels ock mattor till styrelsens sessions- 
rum och tjänsterum i övrigt för 2 600 kronor.

Utskottet. Utan erinran mot förevarande framställning hemställer ut
skottet,

att riksdagen må till Veterinärstyrelsen: Inventarier m. m. 
för budgetåret 1948/49 anvisa ett reservationsanslag av 7 000 
kronor.

34:o) Veterinärinrättningen i Skara: Avlöningar, förslagsanslag. Kungl. 
Maj :ts framställning under punkten 39 (s. 58—60) innefattar hemställan 
till riksdagen att godkänna ändrad avlöningsstat för veterinärinrättningen i 
Skara och anslagsanvisning för ändamålet med 122 000 kronor, vilket helopp 
i förhållande till motsvarande anvisning för innevarande budgetår innebär 
en ökning med 61 100 kronor. Nämnda ökning beror till 57 600 kronor därpå 
att Skandinaviska kreatursförsäkringsbolagets bidrag till kostnaderna vid 
veterinärinrättningens försöksavdelning upphör att utgå vid utgången av 
innevarande budgetår. Till återstående del föranledes höjningen av beräk
nade löneklassförändringar, korrigeringar och ökat medelsbehov för rör
ligt tillägg.

Utskottet. Med tillstyrkande av bifall till framställningen hemställer ut
skottet,

att riksdagen må
1) godkänna följande avlöningsstat för veterinärinrätt- 

ningen i Skara, att tillämpas tills vidare från och med bud
getåret 1948/49:

Avlöningsstat.

1. Avlöning till tjänsteman å övergångsstat,
förslagsvis .................................................  kronor 14 100

2. Arvoden och särskilda ersättningar, be
stämda av Kungl. Maj :t, förslagsvis .. » 400

3. Avlöningar till icke-ordinarie personal,
förslagsvis ......................................................... » 96 300

4. Rörligt tillägg, förslagsvis ............................. » 11 200

Summa kronor 122 000;

2) till Veterinärinrättningen i Skara: Avlöningar för bud
getåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 122 000 kro
nor.
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35:o) Veterinärinrättningen i Skara: Omkostnader, förslagsanslag. Enligt 
Kungl. Maj :ts under punkten 40 (s. 60—61) gjorda framställning skulle 
förevarande anslag upptagas med ett från 30 900 kronor till 32 000 kronor 
förhöjt belopp. Efter redogörelse för framställningar i ämnet från styrelsen 
för veterinärhögskolan och yttrande av byggnadsstyrelsen har departements
chefen anfört.

»Såsom byggnadsstyrelsen anfört torde de från veterinärinrättningens 
fastigheter inflytande hyresinkomsterna från och med nästa budgetår böra 
uppbäras av inrättningen och icke såsom nu av byggnadsstyrelsen. Härvid 
synas ifrågavarande inkomster, vilka nu uppgå till 3 800 kronor, böra redo
visas under posten diverse inkomster. I enlighet med vad högskolestyrelsen 
ifrågasatt synas hyresinkomsterna böra disponeras för underhåll av bygg
nader, vägar m. m. Jag har icke något att erinra mot att i omkostnadsstaten 
uppföres en ny delpost till nämnda kostnader. Posten synes böra uppföras 
med 4 900 kronor. Däremot kan jag icke biträda styrelsens övriga förslag 
om ökad medelsanvisning under förevarande anslag. Veterinärinrättningens 
omkostnadsanslag skulle vid bifall till vad jag i det föregående förordat 
följaktligen behöva upptagas med (30 900 — 3 800 + 4 900 =) 32 000 kro
nor, eller med ett 1 100 kronor högre belopp än som anvisats för innevaran
de budgetår. Det torde få ankomma på Kungl. Maj :t att i sinom tid fast
ställa stat för anslagets användning.»

Utskottet. Då utskottet icke har något att erinra mot Kungl. Maj:s för
slag, hemställer utskottet,

att riksdagen må till Veterinärinrättningen i Skara: Om
kostnader för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag 
av 32 000 kronor.

36 :o) Veterinär inrättningen i Skara: Inredning och utrustning, reserva
tionsanslag. Under punkten 41 (s. 61—62) har Kungl. Maj :t föreslagit riks
dagen att under förevarande anslagstitel för budgetåret 1948/49 anvisa ett 
reservationsanslag av 18 500 kronor. Med anslaget avses skola bestridas dels 
vissa reparationsarbeten för en kostnad av 11 500 kronor, dels ock anskaf
fande av instrument och verktyg vid hovbeslagssmedjan samt utrustning 
vid klinikens laboratorium för tillhopa 7 000 kronor.

Utskottet. Utskottet tillstyrker framställningen och hemställer alltså,

att riksdagen må till Veterinärinrättningen i Skara: Inred
ning och utrustning för budgetåret 1948/49 anvisa ett re
servationsanslag av 18 500 kronor.
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37 :o) Statens veterinärmedicinska anstalt: Avlöningar, förslagsanslag.
Kungl. Maj :ts framställning under punkten 42 (s. 62—71) innefattar — 
förutom hemställan till riksdagen att medgiva ändringar i personalförteck
ningen för statens veterinärmedicinska anstalt och godkänna ändrad avlö- 
ningsstat för anstalten — anslagsanvisning till avlöningar med 1 165 000 
kronor, vilket belopp med 67 500 kronor överstiger motsvarande anvisning 
för innevarande budgetår. Sistnämnda belopp utgör skillnaden mellan ök
ningar å tillhopa 81 700 kronor och en minskning å 14 200 kronor. Ökning
arna äro till ett belopp av 14 000 kronor föranledda av förslag om inrättande 
av två konsulentbefattningar i lönegrad Ce 27, varvid arvodet till en konsu
lent skulle bortfalla. Inrättandet av en tjänst som kanslibiträde i lönegrad 
Ce 11 har beräknats medföra en kostnadsökning av 5 600 kronor. Återstoden 
av ökningen, 62 100 kronor, hänför sig till posten rörligt tillägg. Korrige
ringen av det för innevarande budgetår i anledning av löneregleringen upp
räknade beloppet har föranlett minskningen å 14 200 kronor. Den reglerade 
befordringsgången för biträdespersonalen medför överförandet av en kon
tor sbiträdestjänst å ordinarie stat.

Utskottet. Då utskottet icke har något att erinra mot Kungl. Maj :ts för
slag, hemställer utskottet,

att riksdagen må
1) medgiva, att i personalförteckningen för statens vete

rinärmedicinska anstalt må vidtagas de ändringar, som för
anledas av förenämnda förslag om inrättande av två extra 
ordinarie konsulentbefattningar och överförande å ordinarie 
stat av en kontorsbiträdesbefattning;

2) godkänna följande avlöningsstat för statens veterinär
medicinska anstalt, att tillämpas tills vidare från och med 
budgetåret 1948/49:

Avlöningsstat.

1. Avlöningar till ordinarie tjänstemän,
förslagsvis .................................................  kronor 317 000

2. Arvoden och särskilda ersättningar, be
stämda av Kungl. Maj :t, förslags
vis ...................................................................... » 4 400

3. Avlöningar till övrig icke-ordinarie
personal, förslagsvis ................................ » 720 200

4. Rörligt tillägg, förslagsvis ............................ » 123 400

Summa kronor 1 165 000;

3) till Statens veterinärmedicinska anstalt: Avlöningar
för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 1 165 000
kronor.
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;58:o) Statens veterinärmedicinska anstalt: Omkostnader, förslagsanslag. I 
överensstämmelse med Kungl. Maj :ts framställning under punkten 43 (s. 
71—72) —innebärande anslagsanvisning för ändamålet med oförändrat be- 
lopp — hemställer utskottet,

att riksdagen må till Statens veterinärmedicinska anstalt: 
Omkostnader för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsan
slag av 448 700 kronor.

39:o) Veterinärstaten: Avlöningar, förslagsanslag. Kungl. Maj :ts fram
ställning under punkten 44 (s. 72—75) innefattar — förutom hemställan 
till riksdagen att för veterinärstaten godkänna ändrad avlöningsstat — an
slagsanvisning till avlöningar med 2 775 000 kronor, vilket belopp med 
48 200 kronor understiger motsvarande medelsanvisning för innevarande 
budgetår.

Utskottet. Tillstyrkande bifall till Kungl. Maj:ts framställning under fö
revarande punkt hemställer utskottet,

att riksdagen må
1) godkänna följande avlöningsstat för veterinärstaten, 

att tillämpas tills vidare från och med budgetåret 1948/49:

Avlöningsstat.

1. Avlöningar till ordinarie tjänstemän,
förslagsvis ................................................ kronor 2 300 600

2. Arvoden och särskilda ersättningar,
bestämda av Kungl. Maj :t, förslags
vis ..................................................................... » 28 400

3. Avlöningar till övrig icke-ordinarie
personal, förslagsvis .............................. ,> 170 000

4. Rörligt tillägg, förslagsvis ......................... » 276 000

Summa kronor 2 775 000;

2) till Veterinärstaten: Avlöningar för budgetåret 1948/49 
anvisa ett förslagsanslag av 2 775 000 kronor.

40:o) Veterinärstaten: Omkostnader, förslagsanslag. I enlighet med Kungl. 
Maj :ts framställning under punkten 45 (s. 75) —innebärande anslagsanvis
ning för ändamålet med oförändrat belopp — hemställer utskottet,

att riksdagen må till Veterinärstaten: Omkostnader för
budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 52 000 kro
nor.
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41 :o) Förekommande och hämmande av smittsamma husdjurssjukdomar: 
Karantänsanstalten i Haparanda för husdjur. Tillstyrkande Kungl. Maj:ts 
framställning under punkten 46 (s. 75) — innebärande anslagsanvisning 
för ändamålet med oförändrat belopp — hemställer utskottet,

att riksdagen må till Förekommande och hämmande av 
smittsamma husdjurssjukdomar: Karantänsanstalten i Ha
paranda för husdjur för budgetåret 1948/49 anvisa ett an
slag av 3 400 kronor.

42:o) Förekommande och hämmande av smittsamma husdjurssjukdomar: 
Åtgärder mot tuberkulos hos nötkreaturen, förslagsanslag. I enlighet med 
Kungl. Maj :ts under punkten 47 (s. 75—77) gjorda framställning — innebä
rande en av anslagsbelastningen betingad anslagsökning med 250 000 kro
nor — hemställer utskottet,

att riksdagen må till Förekommande och hämmande av 
smittsamma husdjurssjukdomar: Åtgärder mot tuberkulos 
hos nötkreaturen för budgetåret 1948/49 anvisa ett för
slagsanslag av 1 750 000 kronor.

43:o) Förekommande och hämmande av smittsamma husdjurssjukdomar: 
Bidrag till hushållningssällskapens veterinärbakteriologiska laboratorier. 
Tillstyrkande Kungl. Maj :ts framställning under punkten 48 (s. 78) — 
innebärande anslagsanvisning för ändamålet med oförändrat belopp — 
hemställer utskottet,

att riksdagen må till Förekommande och hämmande av 
smittsamma husdjurssjukdomar: Bidrag till hushållnings
sällskapens veterinärbakteriologiska laboratorier för bud
getåret 1948/49 anvisa ett anslag av 88 000 kronor.

44:o) Förekommande och hämmande av smittsamma husdjurssjukdomar: 
Åtgärder mot smittsam kastning hos nötkreaturen, förslagsanslag. Under 
punkten 49 (s. 78—80) har Kungl. Maj:t föreslagit riksdagen att för nästa 
budgetår till ändamålet anvisa ett förslagsanslag av 620 000 kronor, inne
bärande en minskning i förhållande till löpande budgetår med 80 000 kro
nor.

I samband härmed har utskottet till behandling förehaft två inom riks
dagen väckta, till utskottet hänvisade likalydande motioner, nämligen I: 132 
av herr Mannerskantz m. fl. och II: 217 av herr Liedberg m. fl., till den 
del dessa motioner hänföra sig till förevarande anslag. I motionerna har 
hemställts, såvitt nu är i fråga, att till Förekommande och hämmande av 
smittsamma husdjurssjukdomar: Åtgärder mot smittsam kastning hos nöt
kreaturen måtte beviljas ett anslag av 670 000 kronor.
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Beträffande de skäl som anförts till stöd för motionerna får utskottet 
hänvisa till dessa.

Genom beslut den 26 april 1946 har Ivungl. Maj :t anbefallt medicinal
styrelsen att låta verkställa en noggrann undersökning beträffande grun
derna för bidrag från förevarande anslag samt att till Kungl. Maj :t inkom
ma med resultatet av undersökningen. Med anledning härav har veterinär
styrelsen i skrivelse den 29 augusti 1947, vari styrelsen hemställt om anvi
sande av ett till 670 000 kronor minskat anslag för nästa budgetår, till be
handling upptagit frågan om lämpligheten av de nuvarande grunderna för 
statsbidragen till det statsunderstödda kastsjukebekämpandet. Styrelsen har 
därvid uttalat, att någon ändring i dessa grunder för närvarande icke borde 
vidtagas.

Vid sin anslagsberäkning har veterinärstyrelsen vidare utgått från att 
anslutningen till kastsjukebekämpandet under budgetåret 1948/49 komme 
att bliva i stort sett oförändrad, d. v. s. omfatta omkring 2 000 000 nötkrea
tur. Enligt styrelsens beräkningar skulle i statsbidrag för de undersök
ningar, som utfördes vid hushållningssällskapens veterinärbakteriologiska 
laboratorier, komma att erfordras 368 500 kronor.

Av de 1 500 000 djur, som beräknats vara anslutna till av hushållnings
sällskapen anordnat bekämpande, ha 1 000 000 djur antagits komma att 
tillhöra icke friförklarade besättningar. Kostnaderna för statsbidrag till hus
hållningssällskapen för varje till bekämpandet anslutet djur i icke friför- 
klarad besättning ha med denna utgångspunkt uppskattats till 200 000 
kronor.

I fråga om åtgärder inom kastsjukeskyddade och kastsjukefria områden 
har styrelsen uttalat, att dessa icke komme att draga några större kost
nader under förutsättning att sjukdomen bibehölle sin kroniska karaktär 
och spärrbestämmelserna strängt upprätthölles. Under nästa budgetår bor
de dock räknas med en avsevärt ökad slakt inom kastsjukesmittade områ
den, enär dessa områden nu kunde börja saneras. Då det visat sig att de 
nuvarande strängt restriktiva villkoren för att erhålla statsbidrag för ned- 
slaktning kunde inverka hindrande på djurägarnas villighet att medverka 
vid eljest genomförbar sanering har styrelsen uttalat, att styrelsen hade 
för avsikt att inkomma med förslag till viss uppmjukning av gällande före
skrifter i detta avseende. Anslagsbehovet för ändamålet har med hänsyn 
härtill beräknats till 150 000 kronor mot 100 000 kronor för innevarande 
budgetår.

Såsom särskilda uppbördsmedel i form av årsavgifter från anslutna djur
ägare ha upptagits 47 500 kronor.

Medelsbehovet under anslaget har sålunda beräknats till (368 500 + 
200 000 -f- 150 000 — 47 500 =) avrundat 670 000 kronor.

I skrivelse den 10 oktober 1947 har veterinärstyrelsen inkommit med sin 
bebådade framställning om ändrade villkor för bidrag vid nedslaktning av 
smittade djur. Enligt nu gällande grunder utgår bidrag allenast om ned- 
slaktningen avser något eller några enstaka djur. Styrelsen föreslår, att bi
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drag skall utgå även då ett större antal djur måste slaktas inom en besätt
ning. Styrelsen har därvid såsom skäl härför bland annat anfört, att det 
stundom kunde vara av avgörande betydelse att genom nedslaktning has
tigt kunna sanera en nysmittad besättning inom ett i övrigt fritt område.

I remissutlåtande den 29 september 1947 över veterinärstyrelsens an
slagsframställning har statskontoret förklarat, att det undandroge sig dess 
bedömande, huruvida nu gällande bidragsbestämmelser rörande det stats
understödda kastsjukebekämpandet vore väl avvägda. Med hänsyn till stor
leken av statens kostnader för kastsjukebekämpandet ansåge emellertid 
ämbetsverket angeläget, att det närmare undersöktes om icke ytterligare 
jämkningar skulle kunna vidtagas utöver dem som genomförts från och 
med den 1 januari 1946.

I fråga om veterinärstyrelsens framställning om ändrade grunder för 
nedslaktningsbidrag har statskontoret i utlåtande den 29 oktober 1947 ut
talat, att statskontoret med hänsyn till kostnaderna hyste betänkligheter 
mot att i nuvarande ekonomiska läge på föreslaget sätt intensifiera bekäm
pandet av smittsam kastning hos nötkreatur och att ämbetsverket därför 
icke biträdde framställningen.

Departementschefen har i ärendet anfört.
»Vad först angår veterinärstyrelsens förslag om uppmjukning av bestäm

melserna om bidrag vid nedslaktning kan jag i likhet med statskontoret 
icke förorda detsamma med hänsyn till de ökade kostnaderna för statsver
ket som skulle bliva följden av ett genomförande av förslaget. Jämväl i 
övrigt synas bidragen från förevarande anslag under nästa budgetår böra 
utgå enligt oförändrade grunder. Vid bifall härtill torde anslaget böra 
uppföras med 620 000 kronor eller ett 80 000 kronor lägre belopp än för 
innevarande budgetår.»

Utskottet. Det synes utskottet, att vissa skäl tala för en uppmjukning i den 
riktning veterinärstyrelsen föreslagit av gällande bestämmelser om bidrag 
vid nedslaktning. Utskottet förutsätter därför, att Kungl. Maj :t i fortsätt
ningen har sin uppmärksamhet riktad på denna fråga. Departementschefens 
anslagsberäkningar föranleda icke någon erinran från utskottets sida. Ut
skottet hemställer därför,

att riksdagen må, med bifall till Kungl. Maj :ts framställ
ning samt med avslag i förevarande del å de likalydande 
motionerna I: 132 och II: 217, till Förekommande och häm
mande av smittsamma husdjurssjukdomar: Åtgärder mot 
smittsam kastning hos nötkreaturen för budgetåret 1948/49 
anvisa ett förslagsanslag av 620 000 kronor.

45:o) Förekommande och hämmande av smittsamma husdjurssjukdomar: 
Statsbidrag vid försäkring, förslagsanslag. I överensstämmelse med Kungl. 
Maj :ts under punkten 50 (s. 80—81) gjorda framställning — innebärande



anslagsanvisning för ändamålet med oförändrat belopp — hemställer ut
skottet,

att riksdagen må till Förekommande och hämmande av 
smittsamma husdjurssjukdomar: Statsbidrag vid försäk
ring för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 100 
kronor.

46:o) Förekommande och hämmande av smittsamma husdjurssjukdomar: 
Övriga utgifter, förslagsanslag. I enlighet med Kungl. Maj :ts under punkten
51 (s. 81—82) gjorda framställning — innebärande en av anslagsbelastning
en betingad anslagsökning av 300 000 kronor — hemställer utskottet,

att riksdagen må till Förekommande och hämmande av 
smittsamma husdjurssjukdomar: Övriga utgifter för bud
getåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 400 000 kronor.

47:o) Kontroll å uppvärmning av mjölk och grädde m. m., förslagsanslag. 
Med tillstyrkande av bifall till Kungl. Maj :ts framställning under punkten
52 (s. 82—83) — innebärande anslagsanvisning för ändamålet med oför
ändrat belopp — hemställer utskottet,

att riksdagen må till Kontroll å uppvärmning av mjölk 
och grädde m. m. för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslags
anslag av 40 000 kronor.

48:o) Lindring i mindre bemedlades kostnader för djursjukvård, förslags
anslag. I enlighet med Kungl. Maj :ts under punkten 53 (s. 83) gjorda fram
ställning — innebärande en av anslagsbelastningen betingad anslagshöj
ning med 270 000 kronor — hemställer utskottet,

att riksdagen må till Lindring i mindre bemedlades kost
nader för djursjukvård för budgetåret 1948/49 anvisa ett 
förslagsanslag av 500 000 kronor.

30 .Jordbruksutskottets utlåtande nr 1.

G. Lanthushållning i allmänhet.

49:o) Befrämjande i allmänhet av jordbruk och lantmannanäringar, reser
vationsanslag. Enligt Kungl. Maj :ts under punkten 56 (s. 93) gjorda fram
ställning — innebärande anslagsanvisning för ifrågavarande ändamål med 
oförändrat belopp — hemställer utskottet,

att riksdagen må till Befråmjande i allmänhet av jordbruk 
och lantmannanäringar för budgetåret 1948/49 anvisa ett re
servationsanslag av 100 000 kronor.
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50 :o) Befrämjande av fröodlingen m. m.: Statens centrala frökontrollan- 
stalt: Avlöningar, förslagsanslag. Kungl. Maj :ts framställning under punk
ten 58 (s. 94—104) innefattar — förutom hemställan till riksdagen att 
medgiva ändringar i personalförteckningen för statens centrala frökontroll- 
anstalt och godkänna ändrad avlöningsstat för anstalten — anslagsanvis- 
ning till avlöningar med 1 200 000 kronor, vilket belopp med 167 000 kro
nor överstiger motsvarande anvisning för innevarande budgetår. Denna 
uppräkning å 167 000 kronor motsvarar skillnaden mellan utgiftsökningar 
å tillhopa 225 400 kronor och utgiftsminskningar å sammanlagt 58 400 kro
nor. Av utgiftsökningarna hänföra sig 10 800 kronor till inrättande av en 
kamrerarbefattning i lönegrad Ca 25 samt 2 300 kronor till uppflyttning av 
två frökontrollanter och en fältkontrollant från lönegrad Ca 27 till löne
grad Ca 29 och av en expeditionsföreståndare från lönegrad Ce 14 till löne
grad Ce 18. För ombildning av en kanslibiträdestjänst i lönegrad Ca 11 till 
befattning såsom kansliskrivare har beräknats ett belopp av 300 kronor. 
Posten rörligt tillägg uppräknas med 67 000 kronor. Icke-ordinarieposten 
har vidare uppräknats med 145 000 kronor, motsvarande det belopp var
med överskridande medgivits för löpande budgetår. Av utgiftsminskning
arna hänföra sig 50 700 kronor till indragning av ett antal biträdes- och 
arvodestjänster i samband med omorganisation av kassakontoret och expe
ditionen. Återstående minskning å 7 700 kronor betingas av korrigering av 
ordinarieposten. — Utöver vad nu angivits föreslås ändringar i personal
förteckningen såtillvida, att en befattning såsom andre fältkontrollant i lö
negrad Ca 27, motsvarande en för närvarande på förordnande i samma 
lönegrad uppehållen tjänst, nyinrättas samt att en kassörsbefattning i löne
grad Ca 15 inrättas i stället för en nuvarande kassörsbefattning i löne
grad Ca 18, vars innehavare i samband därmed föreslås bliva förd på över
gångsstat.

Utskottet. Då utskottet icke har något att erinra mot Kungl. Maj :ts fram
ställning, hemställer utskottet,

att riksdagen må
1) medgiva att Kungl. Maj :t må vidtaga de ändringar i 

personalförteckningen för statens centrala frökontrollan- 
stalt, som föranledas av omförmälda förslag om uppflytt
ning i lönegrad av två frökontrollanter och en fältkon
trollant, inrättande av en andre fältkontrollantbefattning, 
en kamrerarbefattning och en kassörsbefattning, ombild
ning av en kanslibiträdestjänst till en kansliskrivartjänst 
samt förande av en kassörsbefattning å övergångsstat;

2) godkänna följande avlöningsstat för statens centrala 
frökontrollanslalt, att tillämpas tills vidare från och med 
budgetåret 1948/49:
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Avlöningsstat.

1. Avlöningar till ordinarie tjänstemän,
förslagsvis .................................................  kronor 155 400

2. Avlöningar till icke-ordinarie personal,
förslagsvis .................................................... » 932 600

3. Rörligt tillägg, förslagsvis............................. » 112 000

Summa kronor 1 200 000;

3) till Befrämjande av fröodlingen m. m.: Statens centra
la frökontrollanstalt: Avlöningar för budgetåret 1948/49 
anvisa ett förslagsanslag av 1 200 000 kronor.

51 :o) a) Befrämjande av fröodlingen m. m.: Statens centrala frökontroll
anstalt: Omkostnader, förslagsanslag, b) Befrämjande av fröodlingen m. m.: 
Understöd åt lokala frökontrollanstalter. c) Befrämjande av fröodlingen 
m. m.: Befordrande av inhemsk fröodling, d) Befrämjande av fröodlingen 
m. m.: Statens linnämnd m. m. förslagsanslag. I överensstämmelse med 
Kungl. Maj:ts under punkterna 59—62 (s. 104—106) gjorda framställ
ningar — innebärande anslagsanvisning för nästa budgetår för ifrågava
rande ändamål med oförändrade belopp — hemställer utskottet,

att riksdagen må för budgetåret 1948/49 anvisa
a) till Befrämjande av fröodlingen m. m: Statens cen

trala frökontrollanstalt: Omkostnader ett förslagsanslag 
av 312 000 kronor;

b) till Befrämjande av fröodlingen m. m.: Understöd åt 
lokala frökontrollanstalter ett anslag av 5 000 kronor;

c) till Befrämjande av fröodlingen m. m.: Befordrande 
av inhemsk fröodling ett anslag av 25 000 kronor;

d) till Befrämjande av fröodlingen m. m.: Statens lin- 
nämnd m. m. ett förslagsanslag av 45 000 kronor.

52:o) Befrämjande av fröodlingen m. m.: Bidrag till Sveriges utsädesför- 
ening. Underpunkten 64 (s. 107—109) har Kungl. Maj :t föreslagit riksdagen 
att för nästa budgetår till ändamålet anvisa ett anslag av 487 300 kronor, 
innebärande en ökning i förhållande till löpande budgetår av 66 900 kronor.

I samband härmed har utskottet till behandling förehaft två inom riks
dagen väckta, till utskottet hänvisade likalydande motioner, nämligen I: 
132 av herr Mannerskantz m. fl. och 11:217 av herr Liedberg m. fl., till 
den del dessa motioner hänföra sig till förevarande anslag. I motionerna 
har hemställts, såvitt nu är i fråga, att till Befrämjande av fröodlingen 
m. m.: Bidrag till Sveriges utsädesförening måtte beviljas ett anslag av 
500 000 kronor.
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Beträffande de skäl som anförts till stöd för motionerna får utskottet 
hänvisa till dessa.

I en den 11 juli 1947 dagtecknad, av Iantbruksstyrelsen med utlåtande 
den 30 augusti 1947 överlämnad skrivelse har Sveriges utsädcsförening 
hemställt om ett anslag å 512 100 kronor för nästa budgetår. Vid sin fram
ställning har utsädesföreningen fogat bland annat förslag till inkomst- och 
utgiftsstat för budgetåret 1948/49. Detta förslag innebär anslagshöjningar 
i förhållande till det för innevarande budgetår godkända statförslaget i 
bland annat följande avseenden. Det för avlöningar beräknade beloppet har 
höjts med 8 800 kronor till följd av att två nya andre-assistentbefattningar 
uppförts å lönestaten och en tredje-assistenttjänst föreslagits ändrad till 
andre-assistentbefattning. För förädlingsarbeten med lin, hampa, sojabö
nor, vallmo, majs och sötlupin in. in. har upptagits ett belopp av 13 000 
kronor. För bedrivande av förädlings- och försöksverksamhet å småländ
ska höglandet har såsom ny post upptagits ett belopp av 3 000 kronor. De 
nu berörda anslagshöjningarna uppgå sålunda till ett sammanlagt belopp 
av 24 800 kronor.

Lantbruksstyrelsen har tillstyrkt föreningens anslagsäskande.
Statskontoret har i remissutlåtande den 6 oktober 1947 under hänvis

ning till ämbetsverkets utlåtande i anledning av 1945 års jordbruksförsöks- 
utrednings betänkande angående organisationen av försöksverksamheten på 
jordbrukets område förklarat sig icke kunna tillstyrka statsbidrag till de 
utvidgningar av föreningens verksamhet som upptagits i framställningen.

Departementschefen har biträtt utsädesföreningens anslagsäskanden med 
den ändringen att departementschefen funnit sig icke kunna förorda de 
ovan närmare angivna anslagshöjningarna å tillhopa 24 800 kronor. Depar
tementschefens förslag innebär sålunda en uppräkning av anslaget med 
66 900 kronor mot av utsädesföreningen äskade 91 700 kronor.

Utskottet. Då jämväl utskottet anser, att ökningen av förevarande an
slag bör begränsas till 66 900 kronor, kan utskottet följaktligen icke bi
träda de väckta motionerna såvitt dessa avse höjning av förevarande an
slag till 500 000 kronor. Utskottet hemställer alltså,

att riksdagen må, med bifall till Kungl. Maj :ts fram
ställning samt med avslag i förevarande del å de likaly- 
dande motionerna I: 132 och 11:217, till Befrämjande av 
fruodlingen in. m.: Bidrag till Sveriges utsädcsförening 
för hudgetåret 1948/49 anvisa ett anslag av 487 300 kronor.

53 :o) Befrämjande av fröodlingen m. m.: Särskilt bidrag till Sveriges ut- 
sädesförening för kvalitetsundersökningar av lin m. m. Tillstyrkande bifall 
till Kungl. Maj :ts framställning under punkten 65 (s. 109—110) — inne
bärande anslagsanvisning för ändamålet med oförändrat belopp — hem
ställer utskottet,

3 Bihang till riksdagens protokoll HUS. 10 sand. Nr 1.
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att riksdagen må till Befrämjande av fröodlingen m. m.: 
Särskilt bidrag till Sveriges utsädesförening för kvalitets- 
undersökning av lin m. m. för budgetåret 1948/49 anvisa 
ett anslag av 60 000 kronor.

54:o) Befrämjande av fröodlingen m. m.: Understödjande av den praktiskt 
vetenskapliga verksamheten å Weibullsholm. Under punkten 66 (s. 110—111) 
har Kungl. Maj:t föreslagit riksdagen att för nästa budgetår till ändamålet 
anvisa ett oförändrat anslag av 160 000 kronor.

I detta sammanhang har utskottet till behandling förehaft följande in
om riksdagen väckta, till utskottet hänvisade motioner, nämligen

1) I: 132 av herr Mannerslcantz m. fl., likalydande med II: 217 av herr 
Liedberg m. fl., till den del dessa motioner hänföra sig till förevarande 
anslag och i vilka, såvitt nu är i fråga, hemställts, att riksdagen måtte till 
Befrämjande av fröodlingen in. in.: Understödjande av den praktiskt ve
tenskapliga verksamheten å Weibullsholm anvisa ett anslag av 190 000 
kronor;

2) I: 198 av herr Osvald m. fl., likalydande med II: 221 av herrar Svens
son i Ljungskile och Hammarlund, vari hemställts, att riksdagen måtte för 
budgetåret 1948/49 för understödjande av den praktiskt vetenskapliga 
verksamheten å Weibullsholm anvisa ett anslag av 200 000 kronor.

Beträffande de skäl som anförts till stöd för motionerna får utskottet 
hänvisa till dessa.

I en av lantbruksstyrelsen med skrivelse den 29 augusti 1947 överlämnad 
framställning ha W. Wcibull aktiebolag och Weibullsholms våxtförädlings- 
anstalt anhållit om ett med 70 000 kronor till 230 000 kronor förhöjt an
slag för nästa budgetår. Av vad i skrivelsen anförts må här nämnas föl
jande.

Bolaget har framhållit, att kostnaderna för upprätthållande av den nu
varande växtförädlingsverksamheten blivit alltmer tyngande, främst på 
grund av de ökade arbetslönerna. Härtill komme emellertid, att den stat
liga prisregleringen i många fall nedpressade den normala handelsmargi- 
nalen, varjämte möjligheterna till exportaffärer nästan helt bortfallit. Nämn
da förhållanden hade medfört, att bolaget icke längre ensamt kunde bära 
den ytterligare stegringen av kostnaderna för ifrågavarande verksamhet. 
Med hänsyn härtill har understrukits nödvändigheten av att statsbidraget 
bestämdes till 50 procent av kostnaderna för växtförädlingsverksamheten 
och att icke, såsom från och med budgetåret 1933/34 skett, någon avvikelse 
från nämnda princip gjordes. I anslutning härtill har bolaget erinrat att 
bolaget på grund av denna avvikelse åsamkats merutgifter, vilka uppgått 
för budgetåren 1939/40—1945/46 till omkring 367 000 kronor och för bud
getåret 1946/47 till omkring 87 500 kronor. Enligt vad bolaget uttalat kun
de för innevarande budgetår väntas uppstå en merutgift å omkring 64 000 
kronor. Utgifterna för växtförädlingsverksamheten under nästkommande 
budgetår ha uppskattats till 464 000 kronor. Med utgångspunkt från prin
cipen om statsbidrag av 50 procent har hemställts om dylikt bidrag till ett 
avrundat belopp av 230 000 kronor.
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Lantbruksstyrelsen, som tillstyrkt ett anslag av 200 000 kronor, har ytt
rat bl. a. följande.

Liksom tidigare vill lantbruksstyrelsen hävda den principiella uppfatt
ningen, att utgifterna för ifrågavarande verksamhet till omkring 50 pro
cent böra ersättas av staten. Tillämpningen av berörda princip skulle, vid 
godtagande av de i framställningen gjorda utgiftsberäkningarna, innebära 
ett anslag för nästa budgetår av 230 000 kronor.

Med hänsyn till rådande budgetsituation vill lantbruksstyrelsen icke nu 
föreslå en ökning av förevarande anslag till sistnämnda belopp utan begrän
sar sitt förslag om medelsanvisning för nästa budgetår till att avse ett be
lopp av 200 000 kronor. En medelsanvisning med sagda belopp innebär, 
att omförmälda princip om halvering av kostnaderna i full utsträckning till- 
lämpas med avseende å den beräknade kostnadsstegringen från budgetåret 
1947/48 till budgetåret 1948/49. Med hänsyn till arten av de faktorer, som 
framför allt bidragit till kostnadsökningen, synes det också skäligt, att så 
blir förhållandet.

Departementschefen har i ärendet anfört.
»Jag torde få erinra, att bidraget till förevarande verksamhet för inne

varande budgetår höjdes med 35 000 kronor. På grund av inträffade kost- 
nadsstegringar och med hänsyn till betydelsen för växtförädlingen av ifråga
varande verksamhet skulle en ökning av statsbidraget väl kunna motiveras. 
I nuvarande läge, då kostnaderna för forsknings- och försöksverksamhet 
på ett flertal områden måste begränsas, anser jag mig emellertid icke kunna 
tillstyrka någon ytterligare uppräkning av förevarande anslag. Anslaget 
torde fördenskull för nästa budgetår böra uppföras med oförändrat belopp 
av 160 000 kronor.»

Utskottet. Den verksamhet som bedrives vid Weibullsholms växtföräd- 
lingsanstalt är till gagn för folkförsörjningen. Det vore därför i och för sig 
önskvärt, att denna verksamhet kunde främjas genom ökad anslagsanvis- 
ning. Med hänsyn till den återhållsamhet vid prövning av anslagshöjningar 
som det statsfinansiella läget påkallar finner sig utskottet emellertid icke 
kunna förorda någon ökning av anslaget.

Under åberopande av vad sålunda anförts hemställer utskottet,

att riksdagen må, med bifall till Kungl. Maj :ts framställ
ning samt med avslag i förevarande del å motionerna I: 132 
och II: 217, likalvdande, samt motionerna I: 198 och II: 221, 
jämväl likalydande, till Befrämjande av fröodlingen in. m.: 
Understödjande av den praktiskt vetenskapliga verksamhe
ten å Weibullsholm för budgetåret 1948/49 anvisa ett anslag 
av 160 000 kronor.

55:o) Odling av gummiförande växter, reservationsanslag. Under punkten 
67 (s. 111—113) har Kungl. Maj :t föreslagit riksdagen att för nästa bud
getår till ändamålet anvisa ett reservationsanslag av 50 000 kronor. Under 
förevarande anslagsrubrik har för bedrivande av odlings- och försöksverk
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samhet med den gummiförande maskrosväxten Taraxacum koksagys för 
innevarande budgetår anvisats ett reservationsanslag av 60 000 kronor. Av 
nämnda belopp ha avsetts 30 000 kronor för vetenskapligt bedriven försöks- 
och förädlingsverksamhet vid Sveriges utsädesförening, 20 000 kronor för 
odlingstekniska försök genom statens jordbruksförsöksanstalts försorg och 
10 000 kronor för maskintekniska försök utförda av Jordbrukstekniska för
eningen.

Med utlåtande den 30 augusti 1947 har lantbruksstyrelsen överlämnat en 
den 26 augusti 1947 dagtecknad framställning från Sveriges utsädesförening, 
däri föreningen hemställt om anvisande av ett anslag å 30 000 kronor för 
fortsatt förädlingsverksamhet med koksagys. Föreningen har härvid fram
hållit, att de redan vunna framstegen i verksamheten vore anmärknings
värda och att ytterligare betydande förbättringar av odlingsmaterialet syn
tes sannolika, därest arbetena finge fortgå efter av föreningen nu tillämpa
de metoder.

Lantbruksstyrelsen har understrukit betydelsen av att under en avspärr- 
ningsperiod inom landet äga tillgång till en växt, som kunde användas för 
produktion i någon utsträckning av naturgummi. Med hänsyn härtill har 
styrelsen tillstyrkt utsädesföreningens framställning.

Jämväl statens industrikommission, som ansett sig böra yttra sig alle
nast ur synpunkten av ifrågavarande verksamhets betydelse för en fram
tida försörjning, har i remissutlåtande den 8 oktober 1947 tillstyrkt utsä
desföreningens framställning.

Vidare har styrelsen för lantbrukshögskolan med utlåtande den 29 okto
ber 1947, därvid fogats yttrande av högskolans försöksnämnd, överlämnat 
en framställning från föreståndaren för statens jordbruksförsöksanstalt 
om anvisande för budgetåret 1948/49 av ett anslag av 20 000 kronor för 
fullföljande av de odlingstekniska försöken med koksagys. Enligt vad som 
uppgivits skulle dessa försök i främsta rummet avse bekämpning av ogräs, 
enär de största svårigheterna med koksagysodlingen framträtt i samband 
med ogräsbehandlingen. Framställningen har tillstyrkts av såväl styrelsen 
för lantbrukshögskolan som högskolans försöksnämnd. Högskolestyrelsen 
har därvid särskilt understrukit, att de planerade försöken även syntes vara 
av värde för utredande av vissa problem rörande ogräsbekämpandet.

Riksnämnden för ekonomisk försvarsberedskap har i remissutlåtande den 
7 november 1947 över förevarande framställningar på anförda skäl fram
hållit, att det syntes lämpligast att låta de maskintekniska försöken vila 
till dess att man vore säker på att ogräsfrågan kunde lösas, samt föreslagit 
uppgörande av en plan för förädlingsverksamheten och odlingsförsöken för 
en viss tid, förslagsvis tre år, under vilken tid årliga bidrag skulle utgå till 
utsädesföreningen med 30 000 kronor och till jordbruksförsöksanstalten 
med 20 000 kronor.

Föredragande statsrådet har i ärendet anfört.
»Ifrågavarande försöksverksamhet igångsattes under krisåren för att 

med hänsyn till då rådande avspärrningsläge söka få fram en inhemsk
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produktion av naturgummi. Även om de ursprungliga skälen för verksam
heten numera icke längre föreligga, finner jag mig likväl böra förorda, 
att förevarande försöksverksamhet fullföljes under nästa budgetår i den 
omfattning som i ärendet föreslagits. Då jag icke har något ett erinra 
mot de verkställda kostnadsberäkningarna, tillstyrker jag sålunda, att för 
ändamålet anvisas ett reservationsanslag av 50 000 kronor. Av anslaget tor
de 30 000 kronor böra ställas till förfogande för Sveriges utsädesförening 
och 20 000 kronor för statens jordbruksförsöksanstalt. Det torde få an
komma på Kungl. Maj :t att meddela de närmare föreskrifter angående an
slagets disposition, som må befinnas erforderliga.»

Utskottet. Även om viss tvekan för närvarande kan råda om koksagysens 
betydelse för landets gummiförsörjning, finner utskottet likväl i likhet med 
departementschefen, att försöksverksamheten i fråga bör fortsättas även 
under nästa budgetår i den omfattning som i ärendet föreslagits. På grund 
härav hemställer utskottet,

att riksdagen må till Odling av gummiförande växter för 
budgetåret 1948/49 anvisa ett reservationsanslag av 50 000 
kronor.

56:o) Statens lantbrukskemiska kontrollanstalt: Avlöningar, förslagsan
slag. Kungl. Maj :t har under punkten 68 (s. 113—115) hemställt till 
riksdagen att godkänna ändrad avlöningsstat för statens lantbrukskemiska 
kontrollanstalt ävensom föreslagit riksdagen att för nästa budgetår till ända
målet anvisa ett förslagsanslag av 188 800 kronor, innebärande en minskning 
i förhållande till löpande budgetår med 11 800 kronor. Genom korrigering i 
anledning av approximativ uppräkning för innevarande budgetår har icke- 
ordinarieposten minskats med 20 800 kronor. Denna anslagspost har vidare 
minskats med 300 kronor avseende avlöningar till arvodesanställd personal. 
Å andra sidan har anslagsposten uppräknats med 600 kronor på grund av 
beräknade löneklassförändringar m. m. För rörligt tillägg har beräknats ett 
med 8 700 kronor förhöjt belopp. Avlöningsanslaget har sålunda å ena sidan 
minskats med 21 100 kronor och å andra sidan uppräknats med 9 300 kro
nor, vilket medför en nettominskning å förutnämnda belopp av 11 800 kro
nor.

Utskottet. Kungl. Maj :ts framställning föranleder icke någon erinran från 
utskottets sida och utskottet hemställer alltså,

att riksdagen må
1) godkänna följande avlöningsstat för statens lantbruks

kemiska kontrollanstalt, att tillämpas tills vidare från och 
med budgetåret 1948/49:
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Avlöningsstat.

1. Avlöningar till ordinarie tjänstemän, för
slagsvis ..........................................................  kronor 61 900

2. Arvode, bestämt av Kungl. Maj :t.............. » 1 800
3. Avlöningar till icke-ordinarie personal,

förslagsvis ......................................................... » 108 300
4. Rörligt tillägg, förslagsvis ................................ » 16 800

Summa kronor 188 800;

2) till Statens lantbrukskemiska kontrollanstalt: Avlö
ningar för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 
188 800 kronor.

57:o) Statens lantbrukskemiska kontrollanstalt: Omkostnader, förslagsan
slag. Under punkten 69 (s. 115—116) har Kungl. Maj :t föreslagit riksdagen 
att för nästa budgetår till ändamålet anvisa ett förslagsanslag av 75 500 kro
nor, innebärande en ökning i förhållande till löpande budgetår med 30 000 
kronor. Ökningen avser beräknade kostnader för reparation av den s. k. stora 
institutionsbyggnaden vid lantbrukskemiska kontrollanstalten.

Utskottet. Med tillstyrkande av bifall till framställningen hemställer ut
skottet,

att riksdagen må till Statens lantbrukskemiska kontroll
anstalt: Omkostnader för budgetåret 1948/49 anvisa ett för
slagsanslag av 75 000 kronor.

58:o) a) Understöd åt lokala lantbrukskemiska kontrollstationer, b) Er
sättning till personal vid nedlagd kemisk station, förslagsanslag, c) Bidrag 
till plantskolekontroll. d) Bekämpande av växtsjukdomar, förslagsanslag. I 
överensstämmelse med Kungl. Maj :ts under punkterna 70—73 (s. 116—119) 
gjorda framställningar — innebärande anslagsanvisning för nästa budgetår 
för ifrågavarande ändamål med oförändrade belopp — hemställer utskottet,

att riksdagen må för budgetåret 1948/49 anvisa
a) till Understöd åt lokala lantbrukskemiska kontrollsta

tioner ett anslag av 27 000 kronor;
b) till Ersättning till personal vid nedlagd kemisk station 

ett förslagsanslag av 4 000 kronor;
c) till Bidrag till plantskolekontroll ett anslag av 15 000 

kronor;
d) till Bekämpande av växtsjukdomar ett förslagsanslag av 

72 500 kronor.
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59:o) Bidrag till Sveriges pomologiska förening. Under punkten 74 (s. 119) 
har Kungl. Maj :t föreslagit riksdagen att för nästa budgetår till ändamålet 
anvisa ett oförändrat anslag av 15 000 kronor.

I samband härmed har utskottet till behandling förehaft två inom riks
dagen väckta, till utskottet hänvisade likalydande motioner, nämligen 1: 204 
av herr Björck och II: 327 av herr förste vice talmannen Magnusson, vari 
hemställts, att riksdagen måtte besluta, att för bidrag till Sveriges pomolo
giska förening måtte upptagas ett till 25 000 kronor förhöjt belopp.

Beträffande de skäl som anförts till stöd för motionerna får utskottet hän
visa till dessa.

I en av lantbruksstyrelsen med skrivelse den 30 augusti 1947 överlämnad 
framställning har styrelsen för Sveriges pomologiska förening anhållit om 
ett till 25 000 kronor förhöjt anslag för nästa budgetår.

Lantbruksstyrelsen har tillstyrkt det framställda anslagsäskandet. Styrel
sen har därvid framhållit, att styrelsen, som haft möjlighet att direkt följa 
föreningens verksamhet, kunde vitsorda den stora betydelse föreningens 
verksamhet haft för fruktodlingens höjande. I bjärt motsats till denna be
tydelse stode de blygsamma löneförmåner, föreningen kunde bjuda sina be
fattningshavare. Detta medförde, att personal med högre trädgårdsutbild
ning betraktade tjänster inom föreningen såsom över gångstjänster, till följd 
varav föreningen tid efter annan nödgades byta befattningshavare.

Departementschefen har uttalat, att föreningens verksamhet finge anses 
vara av sådan beskaffenhet, att den borde kunna i huvudsak bestridas av 
föreningens egna medel, och förklarat sig med hänsyn härtill icke kunna för
orda någon ökning av anslaget.

Utskottet. På skäl som departementschefen anfört finner sig utskottet icke 
kunna tillstyrka någon anslagsökning för ifrågavarande ändamål. Utskottet 
hemställer därför,

att riksdagen må, med bifall till Kungl. Maj :ts framställ
ning samt med avslag å de likalydande motionerna 1: 204 och 
II: 327, till Bidrag till Sveriges pomologiska förening för 
budgetåret 1948/49 anvisa ett anslag av 15 000 kronor.

60:o) a) Bidrag till Föreningen för växtförädling av fruktträd, b) Bestri
dande med allmänna medel av vissa med betesreglering förenade kostnader, 
förslagsanslag. Tillstyrkande bifall till Kungl. Maj:ts framställningar un
der punkterna 75 och 76 (s. 120—121) — innebärande anslagsanvisning för 
ifrågavarande ändamål med oförändrade belopp — hemställer utskottet,

att riksdagen må för budgetåret 1948/49 anvisa 
a) till Bidrag till Föreningen för växtförädling av frukt

träd ett anslag av 25 000 kronor;
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b) till Bestridande med allmänna medel av vissa med be
tesreglering förenade kostnader ett förslagsanslag av 100 
kronor.

61 :o) Bidrag till markkartering och grundkalkning, reservationsanslag. 
För utlämnande till hushållningssällskapen av bidrag till markkarterings- 
verksamheten har för innevarande budgetår avsetts ett belopp av 50 000 
kronor, vilka medel upptagits under förslagsanslaget till bidrag till hushåll
ningssällskapen. Vidare har å riksstaten för löpande budgetår anvisats ett 
förslagsanslag av 275 000 kronor till fraktlindring för kalk.

Kungl. Maj :t har under punkten 77 (s. 121—126) föreslagit riksdagen 
att för nästa budgetår till bidrag till markkartering och grundkalkning an
visa ett reservationsanslag av 300 000 kronor.

I detta sammanhang har utskottet till behandling förehaft följande inom 
riksdagen väckta, till utskottet hänvisade motioner, nämligen

1) I: 129 av herr Hallagård m. fl., likalydande med II: 225 av herr Sund
ström m. fl., vari hemställts, att riksdagen måtte besluta, att bidragsverk- 
samheten till fraktlindring för kalk må fortgå enligt nu gällande grunder 
samt att riksdagen måtte för detta ändamål för budgetåret 1948/49 anvisa 
ett förslagsanslag av 275 000 kronor;

2) I: 130 av herr Nilsson, Bror, och herr Niklasson, likalydande med II: 
224 av herr Persson i Norrby m. fl., vari hemställts, att riksdagen måtte 
besluta,

att grundkalkningsbidrag må utgå enligt de i propositionen angivna grun
derna, dock att alla brukningsdelar under 50 hektar må bliva berättigade 
till bidrag, och

att bidrag må utgå, även om markkartering eller fältförsök av olika skäl 
ej kan företes, i de fall, då jordbrukaren med stöd av erfarenhet kan styrka, 
att kalkbehov föreligger;

3) I: 200 av herr Osvald, likalydande med II: 324 av herr Sandberg m. fl., 
vari hemställts, att riksdagen måtte besluta,

att bidrag ur det av Kungl. Maj :t föreslagna anslaget för markkartering 
och grundkalkning må kunna utlämnas efter viss behovsprövning utan hän
syn till brukningsdels storlek;

att behovet av kalkning skall vara styrkt genom markkartering eller 
kalkförsök eller på annat sätt av sakkunnig personal;

att, där behov av kalk blivit styrkt, bidrag må kunna utlämnas oberoen
de av om kalkningen betecknas som grundkalkning eller underhållskalk- 
ning;

att bidrag endast må utgå till kalkning på jord, som är dränerad på till
fredsställande sätt eller som dräneras före eller i samband med kalkningen; 
samt

att anslaget för kalkningsbidrag upptages med 300 000 kronor, d. v. s. för 
markkartering och kalkning sammanlagt 400 000 kronor.
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Beträffande de skäl som anförts till stöd för motionerna får utskottet 
hänvisa till dessa.

Med anledning av Kungl. Maj :ts uppdrag har lantbruksstyrelsen den 24 
oktober 1946 avgivit betänkande rörande statsbidrag till kalkanvändning 
inom jordbruket. Lantbruksstyrelsen har i betänkandet framhållit, att gäl
lande system med statsbidrag till fraktlindring för kalk framstår såsom 
mycket otillfredsställande främst på grund av att bidragen utlämnats utan 
hänsyn till om säkerhet funnits för rationell kalkanvändning samt obero
ende av mottagarens behov av bidrag för att kunna genomföra kalkningen. 
Med hänsyn härtill har styrelsen funnit sig böra bestämt avråda från 
fortsatt utlämnande av statsbidrag till fraktlindring för kalk. Styrelsen har 
i stället föreslagit, att det statliga stödet åt kalkanvändningen anknytes 
till bidragsverksamheten för förstärkning av ofullständiga jordbruk. Enligt 
förslaget skulle dels de nuvarande bidragen till nyodling och betesförbätt
ring utvidgas och dels ett särskilt s. k. grundkalkningsbidrag införas. Vad 
gäller den senare bidragsformen har med grundkalkning avsetts sådan 
kalkning av engångsnatur som utföres för att i mera betydande utsträck
ning höja jordens kalktillgångar. Mera regelbundet återkommande kalk- 
ningar — s. k. underhållskalkning — skulle sålunda icke berättiga till 
bidrag av förevarande slag. Bidragen skulle omfatta skäliga kostnader för 
själva kalken jämte skäliga fraktkostnader. I motsats till vad som gäller i 
fråga om de nuvarande fraktbidragen skulle endast kalkning med såsom 
bränd kalk eller kalkstensmjöl inköpt vara understödjas. Grundkalknings- 
bidraget skulle utgå med högst 60 procent av den beräknade kostnaden och 
högst 100 kronor för hektar. I likhet med övriga bidrag till förstärkning av 
ofullständiga jordbruk skulle de nu ifrågavarande bidragen i regel utgå 
endast till innehavare av jordbruk om sammanlagt högst 20 hektar åker. 
Såsom villkor för erhållande av grundkalkningsbidrag har lantbruksstyrelsen 
vidare funnit böra uppställas, att behovet av kalkningen styrkts genom 
markkartering som verkställts genom hushållningssällskapets försorg eller 
genom kalkningsförsök som utförts genom hushållningssällskapets eller för
söksanstalts försorg. Kostnaden för den sålunda föreslagna bidragsverksam
heten har av lantbruksstyrelsen beräknats till 300 000 kronor om året.

I remissutlåtanden över lantbruksstyrelsens förslag har anknytning av 
stödet åt kalkanvändningen till bidragsverksamheten för förstärkning av 
ofullständiga jordbruk i stort sett tillstyrkts eller lämnats utan erinran. 
I en del yttranden har förordats bibehållande av det nuvarande systemet 
med fraktbidrag. Från några håll bar understrukits svårigheten att draga 
gräns mellan grundkalkning och underhållskalkning. Det bär även fram
hållits, att den av lantbruksstyrelsen föreslagna arealgränsen för erhållan
de av bidrag — 20 hektar åker — vore omotiverad eller alltför låg. Vidare 
bar uttalats, att kravet på markkartering såsom bevis för behov av grund
kalkningsbidrag icke borde vara oeftergivligt, enär detta på grund av mark- 
karteringsverksamhetens hittills relativt ringa omfattning skulle medföra, 
att alltför få jordbrukare skulle komma i åtnjutande av sådant bidrag.
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I skrivelse den 30 augusti 1947 har lantbruksstyrelsen hemställt, att å 
riksstaten för budgetåret 1948/49 skulle uppföras ett förslagsanslag av 
300 000 kronor till bidrag till markkartering och kalkanvändning. Förslaget 
om anvisning av medel till dessa båda ändamål under ett och samma anslag 
har motiverats av deras närbesläktade syften. Av anslagsbeloppet ha 100 000 
kronor avsetts för markkartering och 200 000 kronor för kalkanvändning. 
Jämfört med medelsanvisningen för innevarande budgetår innebär försla
get såvitt gäller markkartering en ökning med 50 000 kronor. I detta hän
seende har framhållits såsom önskvärt, att markkarteringen vinner ökad 
utbredning även vid mindre jordbruk.

Departementschefen har förklarat sig dela lantbruksstyrelsens uppfatt
ning, att det nuvarande systemet med fraktbidrag icke längre bör tillämpas. 
Beträffande lantbruksstyrelsens förslag i betänkandet den 24 oktober 1946 
om utvidgning av bidragen till nyodling och betesförbättring har departe
mentschefen erinrat, att enligt bestämmelser som avses skola gälla från och 
med den 1 juli 1948 såväl nyodling som betesförbättring hänförts till så
dana åtgärder för inre rationalisering för vilka skola kunna lämnas lån och 
bidrag, samt framhållit, att i den mån för nyodling och betesförbättring 
erfordras grundkalkning, lån och bidrag sålunda kunna erhållas därför en
ligt dessa bestämmelser.

Angående lantbruksstyrelsens förslag om införande av ett särskilt grund- 
kalkningsbidrag och de verkställda anslagsberäkningarna har departements
chefen anfört.

»Vad angår frågan om införande av ett särskilt grundkalkningsbidrag 
må framhållas, att det här gäller en åtgärd som är hänförlig till rationa
lisering av driftsförhållandena. Enligt min mening skulle den avsedda 
rationaliseringen av landets jordbruk icke oväsentligt främjas, därest möj
ligheter funnes att utlämna bidrag för verkställande av grundkalkning. 
Jag anser mig därför i likhet med flertalet remissmyndigheter böra till
styrka lantbruksstyrelsens förslag i sådant syfte. I likhet med övrig verk
samhet för rationalisering av driftsförhållandena synes av mig nu föror
dade bidragsverksamhet böra handhavas av hushållningssällskapen. För er
hållande av grundkalkningsbidrag torde lämpligen böra gälla i stort sett 
samma normer som avsetts skola gälla för bidrag till nyodling och därmed 
jämförliga åtgärder för inre rationalisering. Detta innebär alltså i huvud
sak, att vid bidragsgivningen en viss behovsprövning skall ske samt att 
bidrag i regel blott skall utlämnas till brukare av brukningsdel om högst 
20 hektar åker och till ett belopp av 40 procent av den beräknade kostna
den för åtgärden, dock med möjlighet för den bidragsgivande myndigheten 
att i särskilda fall frångå de angivna normerna. Med hänsyn till betydelsen 
av att grundkalkningsbidrag endast utlämnas för sådan kalkning som kan 
anses utgöra en för jordbruksdriften rationell åtgärd synes såsom lant
bruksstyrelsen ifrågasatt i regel böra gälla, att behovet av kalkningen skall 
vara styrkt genom markkartering, som verkställts genom hushållningssäll
skapets försorg eller genom kalkningsförsök, som utförts av hushållnings
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sällskapet eller försöksanstalt. Dock torde i särskilda fall även annan utred
ning om behovet av grundkalkning böra kunna godtagas.

Att verkställa en mera noggrann beräkning av kostnaderna för bestri
dande av grundkalkningsbidrag i den omfattning jag förut förordat, är gi
vetvis vanskligt. Det torde emellertid vara tillfyllest under det första verk
samhetsåret, därest för ändamålet anvisas ett belopp av 200 000 kronor.

För bidrag till inarkkarteringsverksamheten har såsom förut anförts för 
innevarande budgetår avsetts ett belopp av 50 000 kronor. Då det emeller
tid, bland annat med hänsyn till vad i det föregående föreslagits, måste an
ses önskvärt att ifrågavarande verksamhet vinner ökad utbredning, vill jag 
förorda, att för detta ändamål avses ett 50 000 kronor högre belopp än för 
löpande budgetår, eller sålunda 100 000 kronor.

För utlämnande av grundkalkningsbidrag och bidrag till markkarterings- 
verksamheten skulle sålunda erfordras tillhopa (200 000 -f- 100 000 =) 
300 000 kronor. Såsom lantbruksstyrelsen föreslagit böra dessa medel lämp
ligen anvisas under ett gemensamt anslag. Med hänsyn till önskvärdheten 
av att kunna påverka medelsförbrukningen torde detta anslag givas reserva
tionsanslags karaktär och benämnas bidrag till markkartering och grund
kalkning.

Därest riksdagen bifaller vad jag i det föregående förordat, torde det få 
ankomma å Kungl. Maj :t att utfärda de närmare föreskrifter som må finnas 
erforderliga.»

Utskottet. I likhet med departementschefen finner utskottet den nuva
rande formen för statsbidrag till kalkanvändning inom jordbruket genom 
fraktlindring för kalk icke böra bibehållas. De i de likalydande motionerna 
I: 129 och II: 225 framförda förslagen härutinnan anser sig utskottet så
lunda icke kunna biträda.

Beträffande begreppet grundkalkning har såväl i några remissutlåtanden 
som i de likalydande motionerna I: 200 och II: 324 framhållits svårigheten 
att skilja mellan grundkalkning och underhållskalkning. Även om från 
teoretisk utgångspunkt erinran kan göras mot denna gränsdragning, torde 
i praktiken svårighet icke uppstå, när det gäller att skilja mellan grund
kalkning och underhållskalkning. Avsikten torde få anses vara att från bi- 
dragsrätt utesluta sådan kalkning som påfordras genom naturlig, successiv 
nedgång i jordens kalkhalt. Utskottet finner sålunda icke skäl föreslå någon 
ändring såvitt gäller begreppet grundkalkning.

I motionerna I: 130 och II: 224 samt I: 200 och II: 324 har yrkats, att 
även innehavare av större brukningsdelar än 20 hektar skola kunna er
hålla kalkningsbidrag, därvid i de båda förra motionerna föreslagits, att en 
övre gräns bör sättas vid 50 hektar, och i de båda senare motionerna före
slagits, att någon arealgräns över huvud icke bör uppdragas. Normerna för 
den behovsprövning som departementschefen i detta sammanhang förordat 
och vilken närmast kan karakteriseras som en prövning av brukarens eko
nomiska behov sammanfalla med de bestämmelser som skola gälla i fråga
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om statligt stöd till inre rationalisering enligt prop. nr 75/1947 angående 
riktlinjerna för den framtida jordbrukspolitiken. Det synes utskottet önsk
värt, att enhetliga grunder för den ekonomiska behovsprövningen bliva i 
största möjliga utsträckning gällande inom de olika områdena för den stat
liga stödverksamheten åt jordbruket. Utskottet finner sålunda motionärer
nas förevarande yrkanden icke böra föranleda någon riksdagens åtgärd.

I nyssnämnda motioner har anförts, att behovet av kalkning bör kunna 
anses styrkt — förutom genom markkartering eller kalkningsförsök — 
genom uppgifter som bygga på jordbrukarens egen erfarenhet eller utta
landen av sakkunnig personal. Dessa synpunkter finner utskottet tillräckligt 
beaktade genom det tillägg till lantbruksstyrelsens förslag om prövning av 
kalkbehovet som departementschefen förordat, nämligen att i särskilda fall 
även annan utredning om behovet av kalkning än lantbruksstyrelsen före
slagit bör kunna godtagas.

I de likalydande motionerna I: 200 och II: 324 har föreslagits en bestäm
melse av innehåll, att bidrag må utgå endast till kalkning på jord, som är 
dränerad på tillfredsställande sätt eller som dräneras före eller i samband 
med kalkningen. Utskottet ansluter sig till detta förslag och förutsätter här
vid, att uttrycket »jord, som är dränerad på tillfredsställande sätt» omfattar 
även jord som i sitt naturliga skick är tillräckligt torrlagd. En bestämmelse 
av angiven innebörd synes därför böra intagas i de föreskrifter i ämnet, vilka 
det torde få ankomma på Kungl. Maj :t att utfärda.

De anslagsberäkningar Kungl. Maj :ts framställning innehåller giva icke 
utskottet anledning till erinran. Utskottet kan alltså icke tillstyrka försla
get i de likalydande motionerna I: 200 och II: 324 om uppräkning av an
slaget.

Under åberopande av det anförda hemställer utskottet,

1) att de likalydande motionerna I: 130 och II: 224 icke 
må föranleda någon riksdagens åtgärd;

2) att riksdagen må, i anledning av Kungl. Maj :ts fram
ställning och de likalydande motionerna I: 200 och 11:324 
samt med avslag å motionerna I: 129 och II: 225, jämväl 
likalydande, till Bidrag till markkartering och grundkalk- 
ning för budgetåret 1948/49 anvisa ett reservationsanslag av 
300 000 kronor.

62:o) Statens sockernämnd, förslagsanslag. I enlighet med Kungl. Maj :ts 
under punkten 78 (s. 126—127) gjorda framställning — innebärande an- 
slagsanvisning för ändamålet med oförändrat belopp — hemställer ut
skottet,

att riksdagen må till Statens sockernämnd för budgetåret 
1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 42 000 kronor.
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63:o) Befrämjande av mejerihanteringen m. m.: Bidrag till avlönande av 
mejerikonsulenter m. m., förslagsanslag. Utskottet har intet att erinra mot 
Kungl. Maj :ts under punkten 79 (s. 127—128) gjorda framställning — in
nebärande en med 4 700 kronor förhöjd medelsanvisning för beredande av 
provisorisk avlöningsförbättring åt sådana befattningshavare hos Svenska 
mejeriernas riksförening, till vilkas avlöning bidrag utgår av statsmedel — 
och hemställer alltså,

att riksdagen må till Befrämjande av mejerihanteringen 
m. m.: Bidrag till avlönande av mejerikonsulenter m. m. för 
budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 118 100 
kronor.

64 :o) Befrämjande av mejerihanteringen m. m.: Bidrag till Svenska smör
provningarna. Detta anslag är för innevarande budgetår uppfört med 18 600 
kronor.

Kungl. Maj:t har under punkten 80 (s. 128—129) föreslagit riksdagen att 
för nästa budgetår till ändamålet anvisa ett belopp av 14 700 kronor. Stg- 
relsen för Svenska smörprovningarna har hemställt om ett oförändrat anslag 
av 18 600 kronor. Lantbruksstyrelsen har under hänvisning till en av styrel
sen fastställd provisorisk avlöningsplan för innevarande budgetår, innebä
rande bl. a. att löneläget för varje särskild befattningshavare avvägts att i 
huvudsak motsvara viss lönegrad i statens allmänna avlöningsreglemente, 
ansett det av Svenska smörprovningarna i dess statförslag för avlöningar 
beräknade beloppet böra nedsättas med 3 900 kronor. Departementschefen 
har med godkännande av lantbruksstyrelsens beräkning ansett anslaget kun
na nedbringas till 14 700 kronor.

Utskottet. Mot Kungl. Maj :ts framställning finner utskottet icke anledning 
till erinran och hemställer förty,

att riksdagen må till Befrämjande av mejerihanteringen 
m. m.: Bidrag till Svenska smörprovningarna för budgetåret 
1948/49 anvisa ett anslag av 14 700 kronor.

65:o) a) Statlig lagerhållning: Omkostnader för statlig inköps- och för- 
säljningsverksamhet, förslagsanslag, b) Jordbrukets kreditkassor: Revision 
av jordbrukskasserörelsen m. m. Tillstyrkande bifall till Kungl. Maj:ts fram
ställningar under punkterna 83 och 84 (s. 131—132) — innebärande an- 
slagsanvisning för ifrågavarande ändamål med oförändrade belopp -— hem
ställer utskottet,

att riksdagen må för budgetåret 1948/49 anvisa
a) till Statlig lagerhållning: Omkostnader för statlig in

köps- och försäljningsverksamhet ett förslagsanslag av 
8 000 000 kronor;

b) till Jordbrukets kreditkassor: Revision av jordbruks
kasserörelsen m. m. ett anslag av 53 000 kronor.
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66:o) Jordbrukets kreditkassor: Förvaltningsbidrag till jordbrukskasserö- 
relsen, förslagsanslag. I enlighet med Kungl. Maj :ts framställning under 
punkten 85 (s. 132) ■— innebärande en av styrelsen för Svenska jordbruks
kreditkassan föreslagen minskning med 12 500 kronor i förhållande till in
nevarande budgetår — hemställer utskottet,

att riksdagen må till Jordbrukets kreditkassor: Förvalt
ningsbidrag till jordbrukskasserörelsen för budgetåret 1948/ 
49 anvisa ett förslagsanslag av 114 000 kronor.

67 :o) Statens maskin- och redskapsprovningsanstalter: Avlöningar, för
slagsanslag. Kungl. Maj :ts framställning under punkten 87 (s. 133—138) 
innefattar — förutom hemställan till riksdagen att medgiva ändring i per
sonalförteckningen för statens maskin- och redskapsprovningsanstalter och 
godkänna ändrad avlöningsstat för anstalterna — anslagsanvisning till av
löningar med 160 200 kronor, vilket belopp med 13 200 kronor understiger 
motsvarande anvisning för innevarande budgetår. Arvodesposten föreslås 
minskad med 10 700 kronor med anledning av att en befattning såsom prov
ningsingenjör överföres å extra ordinarie stat. Icke-ordinarieposten föreslås 
å ena sidan höjd med 12 000 kronor till följd av förslaget om icke-ordinarie- 
placering av befattningen såsom provningsingenjör men å andra sidan 
minskad med 21 500 kronor på grund av korrigering av postens för inneva
rande budgetår approximativt beräknade belopp. För rörligt tillägg beräk
nas en ökning med 7 000 kronor. Nu angivna beräkningar innebära alltså 
å ena sidan minskningar av anslaget med tillhopa 32 200 kronor och å andra 
sidan ökningar med sammanlagt 19 000 kronor, vilket har till följd en netto
minskning av anslaget med 13 200 kronor.

Utskottet. Utskottet tillstyrker Kungl. Maj :ts framställning och hem
ställer alltså,

att riksdagen må
1) medgiva att i personalförteckningen för statens ma

skin- och redskapsprovningsanstalter må upptagas en be
fattning som provningsingenjör i lönegrad Ce 27;

2) godkänna följande avlöningsstat för statens maskin- 
och redskapsprovningsanstalter, att tillämpas tills vidare 
från och med budgetåret 1948/49:

Avlöningsstat.
1. Arvoden och särskilda ersättningar, be

stämda av Kungl. Maj :t, förslagsvis . . kronor 7 300
2. Ersättningar till sakkunniga, tillfälliga

biträden m. fl., förslagsvis .................... » 18 300
3. Avlöningar till övrig icke-ordinarie perso

nal, förslagsvis ........................................... » 122 300
4. Rörligt tillägg, förslagsvis ......................... » 12 300

Summa kronor 160 200;



Jordbruksutskottets utlåtande nr 1. 47

3) till Statens maskin- och redskapsprovningsanstalter: 
Avlöningar för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag 
av 160 200 kronor.

68:o) Statens maskin- och redskapsprovningsanstalter: Omkostnader, för
slagsanslag. I överensstämmelse med Kungl. Maj :ts framställning under 
punkten 88 (s. 138—139) — innebärande anslagsanvisning för ändamålet 
med oförändrat belopp — hemställer utskottet,

att riksdagen må till Statens maskin- och redskapsprov
ningsanstalter: Omkostnader för budgetåret 1948/49 anvisa 
ett förslagsanslag av 20 700 kronor.

69:o) Statens maskin- och redskapsprovningsanstalter: Inventarier, reser
vationsanslag. Med tillstyrkan om bifall till Kungl. Maj :ts framställning 
under punkten 89 (s. 139—140) — avseende anvisning av 14 000 kronor för 
anskaffande av inventarier till anstalternas nybyggnad vid Ultuna — hem
ställer utskottet,

att riksdagen må till Statens maskin- och redskapsprov
ningsanstalter: Inventarier för budgetåret 1948/49 anvisa ett 
reservationsanslag av 14 000 kronor.

70:o) Bidrag till jordbrukstekniska institutet. I enlighet med Kungl. Maj :ts 
framställning under punkten 90 (s. 140—141) — innebärande anslagsanvis
ning för ändamålet med oförändrat belopp — hemställer utskottet,

att riksdagen må till Bidrag till jordbrukstekniska insti
tutet för budgetåret 1948/49 anvisa ett anslag av 250 000 
kronor.

71 :o) Befrämjande av landsbygdens elektrifiering, reservationsanslag. Un
der punkten 91 (s. 141—142) har Kungl. Maj :t förslagit riksdagen att för 
budgetåret 1948/49 till ändamålet anvisa ett reservationsanslag av 3 000 000 
kronor, innebärande en minskning i förhållande till löpande budgetår med 
4 000 000 kronor.

I samband härmed har utskottet till behandling förehaft följande inom 
riksdagen väckta, till utskottet hänvisade motioner, nämligen

1) II: 124 av herrar Persson i Landafors och Karlsson i Stuvsta, vari 
hemställts, att riksdagen måtte besluta att till befrämjande av landsbyg
dens elektrifiering för budgetåret 1948/49 anvisa ett reservationsanslag av 
kronor 7 000 000;

2) I: 98 av herr Lodenius m. fl., likalydande med II: 172 av herr Edberg 
m. fl., vari hemställts, alt riksdagen till Befrämjande av landsbygdens elek
trifiering för budgetåret 1948/49 måtte anvisa ett reservationsanslag av 
kronor 7 000 000;
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3) I: 131 av herr Mannerskantz, likalydande med II: 170 av herr Staxäng 
m. fl., vari hemställts, att riksdagen ville uttala sig för en sådan utform
ning av investeringsverksamheten under nästa budgetår, att landsbygds- 
elektrifieringen sättes i gynnsammare läge än som blivit fallet genom den 
av Kungl. Maj :t år 1947 beslutade spärren för elektrifieringsbidragets an
vändning, så att förut spärrade medel jämte reservation och det föreslagna 
anslaget på 3 milj. kronor ställas till förfogande till befrämjande av lands
bygdens elektrifiering för budgetåret 1948/49.

Beträffande de skäl som anförts till stöd för motionerna hänvisas till 
dessa.

I skrivelse den 27 augusti 1947 har elektrifieringsberedningen — bestå
ende av en representant för envar av kommerskollegium, lantbrulcsstyrel- 
sen, vattenfallsstyrelsen och statens bränslekommission — hemställt, att för 
ifrågavarande ändamål å riksstaten för nästa budgetår upptages ett oför
ändrat anslag av 7 000 000 kronor. Beredningen har därvid anfört bland 
annat följande.

Av det anvisade anslaget för budgetåret 1946/47 — 7 000 000 kronor — 
hade Kungl. Maj :t vid budgetårets slut disponerat 5 000 000 kronor. Vid 
denna tidpunkt funnos ansökningar, som ej slutbehandlats, motsvarande 
ett belopp av 5 000 000 kronor, varför sålunda inneliggande anspråk över
steg disponibelt anslag med 3 000 000 kronor. Under innevarande budgetår 
har hittills inkommit anspråk på drygt 1 000 000 kronor, och beredningen 
räknar med att anspråk på ytterligare cirka 6 000 000 kronor skall inkom
ma innan budgetårets slut, d. v. s. sammanlagt 7 000 000 kronor.

Vid utgången av innevarande budgetår skulle sålunda inkomna anspråk 
överstiga anvisade anslag med oförändrat belopp, 3 000 000 kronor.

Beredningen har ej funnit anledning antaga att den takt, i vilken ansprå
ken inkomma, skall väsentligt ändras under nästkommande budgetår. För 
att differensen mellan inkommande anspråk och anvisade medel icke skall 
ökas under budgetåret 1948/49, erfordras sålunda anslag på 7 000 000 kro
nor för nämnda budgetår.

Departementschefen har anfört:
»Av det för innevarande budgetår anvisade anslaget å 7 000 000 kronor 

ha som resultat av den översyn av anslagsdispositionen beträffande vissa 
utgiftsgrupper, som under sommaren 1947 företagits i syfte att lätta trycket 
på arbetsmarknaden och varuförsörjningen, 3 000 000 kronor spärrats.

Jag torde i detta sammanhang få anmäla, att jag uppdragit åt elektrifie
ringsberedningen att undersöka frågan om den ändring av nu tillämpade 
grunder vid beviljande av bidrag från anslaget, som kan anses påkallad 
vid nuvarande begränsning av statsbidragen. Sedan beredningen inkommit 
med förslag i ämnet, har Kungl. Maj :t genom beslut den 30 december 1947 
fastställt vissa bidragsgrunder och i anslutning härtill uppdragit åt bered
ningen att meddela beslut rörande bidragstilldelning från anslaget. Då den 
statsunderstödda elektrifieringsverksamheten sålunda torde komma att 
minska i omfattning under innevarande budgetår, synes man kunna räkna 
med möjligheten att vid budgetårets utgång en viss reservation kommer att 
förefinnas. Med hänsyn härtill och då även under nästa budgetår bidrags-
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verksamheten synes böra hållas inom en snävare ram än tidigare torde an
slaget kunna väsentligt nedsättas. Jag förordar därför, att medelsanvisning
en för budgetåret 1948/49 begränsas till 3 000 000 kronor.»

Utskottet. Med hänsyn till elektrifieringens betydelse dels för att möjlig
göra att införa arbetsbesparande maskiner vid jordbruk och hantverk och 
dels för att förbättra bostadsstandarden och öka trivseln på landsbygden 
finner utskottet angeläget att denna verksamhet om möjligt bedrives i oför
minskad omfattning. Läget på arbetsmarknaden och den bristande mate
rialtillgången ha under innevarande budgetår framtvingat en begränsning 
av elektrifieringsverksamheten och en spärr av anslagsdispositionen för än
damålet. Departementschefen har räknat med att denna begränsning också 
skall medföra, att vid budgetårets utgång en viss reservation kommer att 
förefinnas. I nuvarande läge finner sig utskottet icke, såsom i motionerna 
II: 124 samt I: 98 och II: 172 hemställts, kunna förorda högre medelsanvis
ning för ändamålet än Kungl. Maj :ts framställning avser. Utskottet förut
sätter emellertid att, i den mån tillgången på arbetskraft och material med
giver ytterligare elektrifieringsverksamhet, på sätt yrkats i de likalydande 
motionerna I: 131 och II: 170 för närvarande spärrade medel jämte even
tuell reservation ställas till förfogande för ändamålet.

På grund av vad sålunda anförts hemställer utskottet,

att riksdagen må, i anledning av Kungl. Maj :ts framställ
ning och de likalydande motionerna I: 131 och II: 170 samt 
med avslag å motionerna II: 124 samt I: 98 och II: 172, till 
Befrämjande av landsbygdens elektrifiering för budgetåret 
1948/49 anvisa ett reservationsanslag av 3 000 000 kronor.

72 :o) Bidrag till Jordbrukarungdomens förbund. Tillstyrkande Kungl. 
Maj:ts framställning under punkten 92 (s. 142—143) — innebärande en 
ökning av anslaget med 10 000 kronor till förbättring av lönerna för kon
sulenter och instruktörer — hemställer utskottet,

att riksdagen må till Bidrag till Jordbrukarungdomens 
förbund för budgetåret 1948/49 anvisa ett anslag av 160 000 
kronor.

73 :o) Bidrag till uppförande av frukt- och potatislagerhus m. m. Under 
punkten 93 (s. 143—144) har departementschefen anmält, att med hänsyn 
till förefintlig behållning å tidigare för ändamålet anvisat anslag anvisning 
icke erfordras för budgetåret 1948/49. Detta har utskottet velat för riks
dagen

omförmäla.

4 Bihang till riksdagens protokoll 1948. 10 saml. Nr 1.
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74 :o) Statens forskningskommitté för lantmannabyggnader, reservations
anslag. Under punkten 95 (s. 144—147) har Kungl. Maj :t föreslagit riks
dagen att för budgetåret 1948/49 till ändamålet anvisa ett reservationsan
slag av 123 800 kronor, innebärande en ökning i förhållande till löpande 
budgetår med 2 800 kronor. Denna ökning betingas till ett belopp om 1 800 
kronor av höjning av arvodena till forskningskommitténs assistenter och 
till ett belopp om 1 000 kronor av uppräkning av posten byggnads- och 
mätningstekniska anordningar i samband med fältförsök.

Utskottet. Utskottet har icke något att erinra mot förevarande framställ
ning och hemställer alltså,

att riksdagen må till Statens forskningskommitté för lant
mannabyggnader för budgetåret 1948/49 anvisa ett reserva
tionsanslag av 123 800 kronor.

75 :o) Jordbrukets upplysningsnämnd. I enlighet med Kungl. Maj:ts fram
ställning under punkten 96 (s. 147—148) — innebärande anslagsanvisning 
för ifrågavarande ändamål med oförändrat belopp — hemställer utskottet,

att riksdagen må till Jordbrukets upplysningsnämnd för 
budgetåret 1948/49 anvisa ett anslag av 44 000 kronor.

H. Jordbrukets rationalisering m. m.

76:o) a) Bidrag till gäldande av ersättning vid förlängning av vissa servi
tut, förslagsanslag, b)Kolonisation: Understödjande av kolonisation å vissa 
kronoparker. Med tillstyrkande av bifall till Kungl. Maj:ts framställningar 
under punkterna 98 och 99 (s. 148—149) — innebärande anslagsanvisning 
med oförändrade belopp — hemställer utskottet,

att riksdagen må för budgetåret 1948/49 anvisa
a) till Bidrag till gäldande av ersättning vid förlängning 

av vissa servitut ett förslagsanslag av 10 000 kronor;
b) till Kolonisation: Understödjande av kolonisation å 

vissa kronoparker ett anslag av 300 000 kronor.

77:o) Kolonisation: Understödjande av kolonisationsverksamheten å Al
träsks kolonisationsområde, förslagsanslag. I överensstämmelse med Kungl. 
Maj :ts framställning under punkten 100 (s. 149) — innebärande en minsk
ning av anvisningen för ifrågavarande ändamål med 1 100 kronor till följd 
av att ett för innevarande budgetår anvisat engångsbelopp bortfallit — hem
ställer utskottet,
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att riksdagen må till Kolonisation: Understödjande av 
kolonisationsverksamheten å Alträsks kolonisationsområde 
för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 6 900 
kronor.

78:o) Kolonisation: Odlings- och byggnadshjälp åt innehavare av odlings- 
lägenheter m. fl., förslagsanslag. Detta anslag är för innevarande budgetår 
uppfört med 215 000 kronor, varav Kungl. Maj :t ställt till förfogande 70 000 
kronor för domänstyrelsen och 145 000 kronor för egnahemsstyrelsen. Un
der punkten 101 (s. 149—151) har Kungl. Maj :t föreslagit riksdagen att för 
budgetåret 1948/49 till ändamålet anvisa ett förslagsanslag av 370 000 kro
nor, vilket sålunda innebär en ökning i förhållande till anvisningen för in
nevarande budgetår med 155 000 kronor.

I samband härmed har utskottet till behandling förehaft en inom andra 
kammaren väckt, till utskottet hänvisad motion, nr 72, av herr Jacobson i 
Vilhelmina, vari hemställts,

A. att riksdagen måtte besluta att bestämmelserna i 34 § kungörelsen den 
14 juni 1929 angående upplåtande av kronotorp å vissa kronoparker m. m. 
(nr 170) ändras därhän, att domänstyrelsen skall äga att av anslag till 
odlings- och byggnadshjälp åt innehavare av odlingslägenheter in. fl. bevilja 
bidrag med i regel högst 80 % eller i undantagsfall, när synnerliga skäl där
till äro, med högst 90 % av kostnaden för nödigt iståndsättande av åbygg
naderna — såväl bostads- som ekonomibyggnader — enligt genom domän
styrelsens försorg upprättad eller av styrelsen godkänd plan och under kon
troll av dess fackkunniga personal;

B. att i årets statsverksproposition: Odlings- och byggnadshjälp åt inne
havare av odlingslägenheter m. fl. för budgetåret 1948/49 upptagna för
slagsanslag av 370 000 kronor måtte höjas till 570 000 kronor.

Beträffande de skäl som anförts till stöd för motionen får utskottet hän
visa till denna.

Domänstyrelsen och egnahemsstyrelsen ha i skrivelser den 28 respektive 
den 30 augusti 1947 beräknat medelsbehovet för nästa budgetår under före
varande anslag till (150 000 -)- 220 000 =) 370 000 kronor.

Domänstgrclsen har såsom motivering för det ökade anslagsbehovet an
fört bland annat följande.

Under kalenderåret 1940 ha domänstyrelsens utgifter under anslaget upp
gått till 134 256 kronor. Av detta belopp utgöra 39 269 kronor av Kungl. 
Maj :t beviljade ersättningar till avträdare av kronolägenhet, vars nedläg
gande betingats av ett allmänt intresse. Under tiden den 1 juli 1946—den 
30 juni 1947 ha sådana av Kungl. Maj :t beviljade ersättningar uppgått till 
69 738 kronor. Vid under år 1947 hållna avträdessyner å skogstorp och od
lingslägenheter ha synemännen uppskattat värdet av det byggnads- och 
odlingsarbete som innehavarna utfört utöver gällande kontraktsbestämmel- 
ser till sammanlagt 35 580 kronor. Dylika avträdesersättningar kunna vän
tas ifrågakomma i betydande omfattning ännu några år. Ehuru skogstorp, 
odlingslägenheter och kronotorp, upplåtna enligt äldre bestämmelser, un
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dan för undan övergå till kronotorp enligt 1943 års kungörelse, varigenom 
behovet av anslag till andra med nu gällande bestämmelser ifrågakomman- 
de ändamål torde komma att minska, är styrelsen av den uppfattningen, 
att det belopp av 70 000 kronor, som för innevarande budgetår ställts till 
styrelsens förfogande av anslaget, i fortsättningen kommer att visa sig otill
räckligt. Det av styrelsen för nästkommande budgetår äskade anslagsbe- 
loppet, 150 000 kronor, avses skola disponeras i huvudsak enligt följande 
fördelning, nämligen till byggnadskunnig hjälp till innehavare av odlings- 
lägenheter in. fl. 20 000 kronor, till bidrag enligt gällande bestämmelser 
50 000 kronor och till avträdesersättningar enligt Kungl. Maj :ts beslut eller 
laga syn 80 000 kronor.

Egnahemsstyrelsen har erinrat om att inventering anbefallts för utrönan
de av i vilken omfattning äldre lägenheter skola omföras till norrländska 
fjällägenheter samt hemställt om höjning med 75 000 kronor av det belopp, 
25 000 kronor, som för innevarande budgetår avsetts för byggnadsbidrag till 
innehavare av ännu icke inventerade eller omförda lägenheter.

Departementschefen har i ärendet anfört.
»Jag överväger att senare begära Kungl. Maj :ts bemyndigande att föran

stalta om en översyn av de bestämmelser som gälla i fråga om upplåtelser 
av kronolägenheter in. m. Vid denna översyn torde jämväl frågan om er
sättning till innehavare av skogstorp och odlingslägenheter som nedläggas 
för av dem utfört förbättringsarbete komma att upptagas till prövning. I 
avvaktan på nämnda utredning torde dylik ersättning tills vidare böra utgå 
enligt hittills tillämpade grunder. Dock torde beslut om sådan avträdeser- 
sättning till belopp ej överstigande 2 000 kronor få meddelas av domänsty- 
relsen. Jag vill erinra om att motsvarande beslutanderätt redan tillkommer 
egnahemsstyrelsen beträffande de lägenheter av här avsett slag, som stå 
under egnahemsorganens vård och förvaltning. Vad angår domänstyrelsens 
beräkningar av anslagsbehovet för styrelsens del under nästkommande bud
getår synas dessa med hänsyn till vad anförts rörande utgifterna för om- 
förmälda avträdesersättningar under senaste budgetår böra godtagas. Jag 
förordar därför att ett belopp av 150 000 kronor avses för ändamålet.

Mot egnahemsstyrelsens beräkningar av det för förvaltning m. in. av de 
ovan odlingsgränsen belägna lägenheterna erforderliga medelsbehovet, 
220 000 kronor, har jag intet att erinra.

Medelsbehovet under förevarande anslagstitel torde i enlighet med det 
anförda böra beräknas till (150 000 + 220 000 =) 370 000 kronor.»

Utskottet. Då Kungl. Maj :ts framställning helt motsvarar myndigheternas 
anslagsäskanden, finner sig utskottet icke kunna på i motionen anförda 
skäl förorda någon höjning av anslaget. Utskottet förutsätter emellertid, 
att Kungl. Maj .t i fortsättningen har sin uppmärksamhet fäst på frågan 
om byggnadsbidrag till innehavare av lägenheter, kolonat och skogstorp, 
som upplåtits före ikraftträdandet av nu gällande kungörelse angående upp
låtelse av kronotorp, samt att denna fråga upptages i samband med den 
översyn av bestämmelserna om upplåtelser av kronolägenheter in. in. som 
departementschefen förebådat.
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På grund av vad sålunda anförts hemställer utskottet,

att riksdagen må, med bifall till Kungl. Maj :ts framställ
ning och med avslag å motionen II: 72, till Kolonisation: 
Odlings- och bijgnadshjälp åt innehavare av odlingslågen- 
heter m. fl. för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag 
av 370 000 kronor.

79 :o) Kostnader för nyodling m. m. å kronotorp, förslagsanslag. Kungl. 
Maj:t har under punkten 102 (s. 151—152) föreslagit riksdagen att för 
nästa budgetår till ändamålet anvisa ett förslagsanslag av 105 000 kronor, 
vilket belopp med 15 000 kronor understiger motsvarande anvisning för 
innevarande budgetår.

Utskottet. Utskottet som ej har något att erinra mot framställningen till
styrker,

att riksdagen må till Kostnader för nyodling m. m. å kro
notorp för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 
105 000 kronor.

80:o) Grundförbättringar: Statens avdikningsanslag, förslagsanslag. Kungl. 
Maj:ts framställning under punkten 103 (s. 152—154) innebär, att bidrags- 
tilldelningen för ändamålet skulle minskas med 1 000 000 kronor och an- 
slagsanvisningen med 400 000 kronor. Den föreslagna minskningen är för
anledd av att bidragstilldelningen anses för nästa budgetår böra hållas inom 
en snävare ram.

Utskottet. Utskottet tillstyrker Kungl. Maj :ts förslag och hemställer alltså,

att riksdagen må
1) medgiva, att under budgetåret 1948/49 må beviljas 

statsbidrag från statens avdikningsanslag å tillhopa högst 
4 000 000 kronor;

2) till Grundförbättringar: Statens avdikningsanslag för 
budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 3 600 000 
kronor.

81 :o) Grundförbättringar: Förrättningskostnader till vissa torrläggnings
företag. Under punkten 104 (s. 154—155) har departementschefen anmält, att 
med hänsyn till förefintlig behållning å tidigare för ändamålet anvisat an
slag anvisning icke erfordras för budgetåret 1948/49. Detta har utskottet 
velat för riksdagen

omförmäla.

82 :o) Täckdikningsförsök m. m., reservationsanslag. I enlighet med Kungl. 
Maj :ts framställning under punkten 105 (s. 155—156) — innebärande an- 
slagsanvisning för ändamålet med oförändrat belopp — hemställer utskottet,



54 Jordbruksutskottets utlåtande nr 1.

att riksdagen må till Täckdikningsförsök in. m. för bud
getåret 1948/49 anvisa ett reservationsanslag av 250 000 kro
nor.

83:o) Tilläggsbidrag till vissa statsunderstödda torrläggningsföretag. Under 
punkten 106 (s. 156—157) har departementschefen anmält, att med hänsyn 
till förefintlig behållning å tidigare för ändamålet anvisat anslag anvisning 
icke erfordras för budgetåret 1948/49. Detta har utskottet velat för riks
dagen

omförmäla.

84 :o) Arrenderådgivning åt vissa arrendatorer, förslagsanslag. I enlighet 
med Kungl. Maj :ts framställning under punkten 108 (s. 157) — innebäran
de anslagsanvisning för ändamålet med oförändrat belopp — hemställer ut
skottet,

att riksdagen må till Arrenderådgivning åt vissa arrenda
torer för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 
100 kronor.

I. Fiskeriväsendet.

85 :o) Fiskets befrämjande i de särskilda orterna, reservationsanslag. Un
der punkten 110 (s. 159—160) har Kungl. Maj :t föreslagit riksdagen att för 
budgetåret 1948/49 till ändamålet anvisa ett reservationsanslag av 50 000 
kronor, vilket innebär en minskning i förhållande till löpande budgetår med 
75 000 kronor.

1 detta sammanhang har riksdagen till behandling förehaft två inom riks
dagen väckta, till utskottet hänvisade likalydande motioner I: 134 av herr 
Näslund och II: 229 av herr Jacobsson i Igelsbo m. fl., vari hemställts, att 
riksdagen ur anslaget för fiskets befrämjande i de särskilda orterna måtte 
i likhet med vad som årligen utgår till saltvattensfisket anslå kronor 12 000 
årligen under en tid av 5 år för bestridande av kostnaderna för insamling av 
statistik för insjöfisket.

Beträffande de skäl som anförts till stöd för motionerna får utskottet 
hänvisa till dessa.

I skrivelse den 30 augusti 1947 har lantbruksstyrelsen hemställt, att an
slaget för nästa budgetår måtte uppföras med 160 000 kronor. Den begärda 
anslagshöjningen å 35 000 kronor sammanhänger med att styrelsen före
slagit att för nästa budgetår dels skulle beräknas ett särskilt bidrag å 15 000 
kronor för insamlande av primäruppgifter rörande sötvattensfisket, dels ock 
att det allmänna bidraget till hushållningssällskapen för fiskets befrämjan
de skulle höjas med 20 000 kronor. Till motivering av förslaget om bidrag 
i förra hänsendet har styrelsen anfört i huvudsak följande.
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Under åren 1914—1923 anvisades årligen statsbidrag till insamlande av 
primäruppgifter för fiskeristatistik från sötvattensfisket. Det statsfinan- 
siella läget nödvändiggjorde emellertid besparingar, och från och med bud
getåret 1924/25 har statsbidrag endast utgått för insamlande av statistik 
för saltvattensfisket. Från och med år 1926 har Kungl. Maj :t dock årligen 
från anslaget till befrämjande i allmänhet av fiskerinäringen beviljat bidrag 
till insamling av statistikuppgifter rörande fisket i Vättern samt från och 
med år 1930 även till insamling av dylika uppgifter rörande laxfisket i vissa 
älvar i Norrland. Under senare år ha bidrag härför utgått från fiskeavgifts
medel. Vid några tillfällen ha från sistnämnda medel bidrag anvisats även 
för viss tillfällig insamling av statistik rörande fisket i landets fem största 
insjöar ävensom vissa andra sjöar och vattendrag, särskilt inom Norrbot
tens län.

Avsaknad av statistik beträffande sötvattensfisket har mer och mer visat 
sig vara till stor nackdel för detta fiske, när det gällt förslag till åtgärder 
för fiskets upphjälpande. Särskilt framgår detta av olika utredningar på 
fiskets område under de senaste åren. 1945 års fiskeriutredning har i sitt år 
1947 avgivna betänkande (SOU 1947:2) hemställt om återupptagande av 
insamlandet av sådana statistiska uppgifter dock utan att framlägga några 
direkta förslag rörande uppgifternas införskaffande.

I samråd med fiskeriintendenterna och hushållningssällskapen samt des
sas fiskeritjänstemän har lantbruksstyrelsen undersökt de lämpligaste me
toderna för insamling av uppgifter rörande statistik beträffande sötvattens
fisket och kostnaderna härför. Det synes vara till fyllest, om noggranna 
uppgifter erhållas från ett visst antal sjöar och vattendrag av olika typer 
inom varje hushållningssällskaps område. Beträffande övriga vattenområden 
torde vissa ungefärliga uppgifter om antal fiskande och om vattnets beskaf
fenhet, helst i samband med den fortgående sjöinventeringen, kunna läggas 
till grund för vissa jämförande beräkningar över avkastningen. För att få ett 
någorlunda godtagbart värde bör statistiken utsträckas över en period av 
fem ä sex år, varefter ett längre uppehåll torde kunna göras.

Lantbruksstyrelsen anser, att kostnaderna för verksamheten skulle kunna 
begränsas till 50 000 kronor. Styrelsen förutsätter, att hushållningssällska
pen skola befinnas villiga att — liksom i fråga om statistiken rörande saltvat
tensfisket — bidraga med en fjärdedel av de sammanlagda kostnaderna för 
insamlandet av uppgifter beträffande sötvattensfisket. Förarbetena för in
samlingen torde böra igångsättas under år 1948, så att uppgifter kunna er
hållas från och med år 1949. Första gången komma därför utgifterna att 
fördela sig dels på slutet av år 1948, då organisationsarbetet skulle igång
sättas, dels på slutet av år 1949 och början av år 1950, då själva insam
lingen av uppgifterna skulle äga rum. Med hänsyn härtill torde bidraget 
för budgetåret 1948/49 icke behöva täcka hela årskostnaden för insam
lingen. Ett bidrag av 20 000 kronor torde måhända vara till fyllest för själva 
organisationsarbetet, dock under förutsättning att del högre bidraget av 
50 000 kronor för år sedermera kan påräknas. Med hänsyn till att en fjärde
del av bidraget å 20 000 kronor borde bestridas av hushållningssällskapen 
skulle för nästa budgetår erfordras ett statsbidrag av 15 000 kronor.

Föredragande statsrådet bär i ärendet anfört.
»Ehuru det såsom lantbruksstyrelsen anfört givetvis skulle vara av visst 

värde, om statistiska uppgifter funnes tillgängliga även beträffande söt
vattensfisket, anser jag det icke vara av sådan angelägenbctsgrad all jag 
i nuvarande läge vill föreslå, all medel äskas för detta ändamål. Ej heller
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kan jag för närvarande förorda någon uppräkning av den del av förevarande 
anslag, som avses för hushållssällskapens allmänna fiskevårdande verksam
het. Med beaktande av det anförda och då hittills från förevarande anslag 
bestridda kostnader för länsfiskeritjänstemännens löner och resor, uppgå
ende till i runt tal 75 000 kronor, framdeles böra bestridas från anslagen 
till hushållningssällskapen, torde till fiskets befrämjande i de särskilda 
orterna för nästa budgetår böra anvisas (125 000 — 75 000 =) 50 000 
kronor.»

Utskottet. I likhet med föredragande statsrådet finner sig utskottet icke 
för närvarande kunna förorda anvisning av medel för införskaffande av 
statistiska uppgifter beträffande sötvattensfisket. På grund härav och då 
utskottet icke heller finner anledning till erinran mot övriga anslagsberäk
ningar i Kungl. Maj :ts förslag hemställer utskottet,

att riksdagen må, med bifall till Kungl. Maj :ts framställ
ning samt med avslag å de likalydande motionerna I: 134 
och 11:229, till Fiskets befrämjande i de särskilda orterna 
för budgetåret 1948/49 anvisa ett reservationsanslag av 
50 000 kronor.

86 :o) Befrämjande i allmänhet av fiskerinäringen, reservationsanslag. Det
ta anslag är för innevarande budgetår med hänsyn till en beräknad anslags- 
reservation av 24 000 kronor uppfört med 45 000 kronor. Kungl. Maj :t har 
under punkten 111 (s. 160—162) föreslagit riksdagen att för budgetåret 
1948/49 till ändamålet anvisa ett reservationsanslag av 65 700 kronor, vil
ket sålunda i förhållande till anvisningen för innevarande budgetår inne
bär en ökning med 20 700 kronor. Av sistnämnda belopp hänföra sig 1 700 
kronor till bidrag till undervisningsverksamheten vid fiskeriskolan för att 
täcka de ökade utgifterna för kosthåll, resor och specialkurser. Till åter
stående del, 19 000 kronor, betingas ökningen därav att vid ingången av 
budgetåret 1948/49 någon reservation icke beräknas förefinnas.

Utskottet. Tillstyrkande bifall till Kungl. Maj :ts framställning hemställer 
utskottet,

att riksdagen må till Befrämjande i allmänhet av fiskeri
näringen för budgetåret 1948/49 anvisa ett reservationsan
slag av 65 700 kronor.

87 :o) Avsättning till fonden för befrämjande av fiske på avlägsna fiske
vatten. I överensstämmelse med Kungl. Maj:ts framställning under punkten 
112 (s. 163) —innebärande anslagsanvisning för ändamålet med oförändrat 
belopp — hemställer utskottet,

att riksdagen må till Avsättning till fonden för befräm
jande av fiske på avlägsna fiskevatten för budgetåret 1948/ 
49 anvisa ett anslag av 80 000 kronor.
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88:o) Premier för ombordsaltning av nordsjösill, reservationsanslag. Kungl. 
Maj :t har under punkten 113 (s. 163—164) föreslagit riksdagen att för bud
getåret 1948/49 till ändamålet anvisa ett reservationsanslag av 30 000 kro
nor, vilket i förhållande till anvisningen för innevarande budgetår innebär 
en minskning med 30 000 kronor.

I detta sammanhang har riksdagen till behandling förehaft två inom riks
dagen väckta, till utskottet hänvisade likalydande motioner, nämligen I: 79 
av herr Gustavson och II: 149 av herr Utbult in. fl., vari hemställts, att 
riksdagen måtte besluta att sommar- och höstfångad trål- och garnsill, som 
fiskas i Nordsjön och saltas eller kryddas ombord på svenska fiskebåtar, 
skall premieras i enlighet med de grunder, som gälla för sill, som fiskas 
och saltas vid Island, samt att för detta ändamål anvisas ett förslagsanslag 
för budgetåret 1948/49 på 60 000 kronor.

Beträffande de skäl som anförts till stöd för motionerna får utskottet 
hänvisa till dessa.

I skrivelse den 30 augusti 1947 har lantbruks styr elsen hemställt, att för 
ändamålet måtte för nästa budgetår anvisas ett oförändrat anslag av 60 000 
kronor. Styrelsen har härvid anfört, att styrelsen biträdde jordbruksutskot
tets i dess utlåtande nr 25/1947 gjorda uttalande, att premieringen, även om 
förhållandena skulle föranleda, att anslag för ändamålet erfordrades för yt
terligare något budgetår, dock borde betraktas som en åtgärd av övergående 
natur. Då premieringsverksamheten innevarande säsong av olika orsaker 
icke kunnat igångsättas förrän ganska sent, bleve verkningarna kanske ej 
fullt de åsyftade. Med hänsyn härtill syntes det önskvärt, att premie
ringen kunde fortsättas åtminstone ännu en fiskesäsong. De för densamma 
erforderliga medlen syntes böra beräknas till samma belopp som anvisats 
för verksamheten under innevarande budgetår.

Föredragande statsrådet har i ärendet anfört.
»Jag vill här ytterligare understryka mitt uttalande i det vid proposition 

nr 162/1947 fogade utdraget av statsrådsprotokollet, att denna premiering 
endast är att betrakta såsom en engångsåtgärd, betingad av önskvärdheten 
av att i nuvarande försörjningsläge få fram så stora sillfångster som möj
ligt och bland fiskarena öka intresset för ombordsaltning. Vid normala för
hållanden torde det nämligen kunna förutsättas, att den kvalitetsförbätt
ring, som erhålles genom ombordsaltning, kommer att ge ett merpris, som 
täcker de av denna saltningsmetod orsakade högre kostnaderna. Med hän
syn till vad lantbruksstyrelsen anfört vill jag dock förorda, att premierings
verksamheten fortsättes även under nästa säsong. Anslaget torde dock för 
nästa budgetår böra begränsas till 30 000 kronor.»

Utskottet. Den av föredraganden förordade begränsningen av anslaget 
överensstämmer med den ståndpunkt utskottet intagit i sitt av 1947 års 
riksdag godkända utlåtande nr 25 angående anslag för ifrågavarande än
damål. Utskottet biträder därför vad föredraganden anfört angående an
slagsberäkningen och hemställer,
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att riksdagen må, med bifall till Kungl. Maj :ts framställ
ning samt med avslag å de likalydande motionerna 1: 79 
och II: 149, till Premier för ombordsaltning av nordsjösill 
för budgetåret 1948/49 anvisa ett reservationsanslag av 
30 000 kronor.

89 :o) a) Gottgörelse till fiskerinäringen för av dess utövare erlagd ben
sinskatt. b) Ersättning till strandägare för mistad fiskerätt m. m, förslagsan
slag. Tillstyrkande bifall till Kungl. Maj :ts framställningar under punk
terna 114 och 115 (s. 164—165) — innebärande anslagsanvisning för ifråga
varande ändamål med oförändrade belopp — hemställer utskottet,

att riksdagen må för budgetåret 1948/49 anvisa
a) till Gottgörelse till fiskerinäringen för av dess ut

övare erlagd bensinskatt ett anslag av 360 000 kronor, att 
avräknas mot automobilskattemedlen;

b) till Ersättning till strandägare för mistad fiskerätt 
m. m. ett förslagsanslag av 100 kronor.

90:o) a) Understöd åt fiskare, b) Bidrag till fiskare för förlust av fiskred
skap m. m. c) Främjande av beredning och avsättning av fisk m. m. I över
ensstämmelse med Kungl. Maj :ts under punkterna 116—118 (s. 165—167) 
gjorda framställningar hemställer utskottet,

att riksdagen må medgiva
a) att det å riksstaten för budgetåret 1942/43 anvisade 

reservationsanslaget till Understöd åt fiskare må under bud
getåret 1948/49 användas för med anslaget avsett ändamål;

b) att det å riksstaten för budgetåret 1939/40 anvisade 
reservationsanslaget till Bidrag till fiskare för förlust av 
fiskredskap m. m. må under budgetåret 1948/49 användas 
för med anslaget avsett ändamål;

c) att det å riksstaten för budgetåret 1941/42 anvisade re
servationsanslaget till Främjande av beredning och avsätt
ning av fisk m. m. må under budgetåret 1948/49 användas 
för med anslaget avsett ändamål.

91 :o) Isbrytarhjälp åt fiskarbefolkningen, förslagsanslag. Med tillstyrkan 
om bifall till Kungl. Maj :ts framställning under punkten 119 (s. 168) — 
innebärande en med hänsyn till medelsåtgången under budgetåret 1946/47 
företagen sänkning av anslagsanvisningen med 9 000 kronor -— hemställer 
utskottet,

att riksdagen må till Isbrytarhjälp åt fiskarbefolkningen 
för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 20 000 
kronor.
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92 :o) Säkerhetsanordningar till ledning för fiskefartyg, reservationsanslag. 
Under punkten 120 (s. 168—171) har Kungl. Maj:t föreslagit riksdagen 
att för budgetåret 1948/49 till ändamålet anvisa ett reservationsanslag av 
25 700 kronor. För innevarande budgetår är för detta ändamål anvisat ett 
reservationsanslag av 122 500 kronor, varav avsetts 4 500 kronor för un
derhåll och drift av fiskefyrar m. in., 113 000 kronor till nyanläggning av 
vissa säkerhetsanordningar samt 5 000 kronor till återuppförande av en 
nedbrunnen fiskefyr. Lantbruksstyrelsen har i skrivelse den 30 augusti 
1947 för nästa budgetår räknat med anvisningar på 5 650 kronor till under
håll och drift av fiskefyrar samt 26 000 kronor till vissa nya säkerhetsan
ordningar eller tillhopa 31 650 kronor. Med hänsyn till en anslagsreserva- 
tion på 6 283 kronor vid ingången av innevarande budgetår har emellertid 
styrelsen begränsat det totala medelsbehovet till i runt tal 25 400 kronor. 
I utlåtande den 13 september 1947 över en ansökan från Östergötlands 
kustfiskareförbund har lantbruksstyrelsen vidare förordat bidrag från fö
revarande anslag med 300 kronor till underhåll och drift av tva fiskefyrar. 
Föredragande statsrådet har till alla delar biträtt lantbruksstyrelsens an
slagsberäkningar, vilka enligt ovan avse ett sammanlagt belopp av 25 700 
kronor.

Utskottet. Utskottet biträder Kungl. Maj :ts framställning och hemställer 
alltså,

att riksdagen må till Säkerhetsanordningar till ledning 
för fiskefartyg för budgetåret 1948/49 anvisa ett reserva
tionsanslag av 25 700 kronor.

J. Skogsväsendet.

93:o) Skogsstyrelsen: Avlöningar, förslagsanslag. Kungl. Maj :ts fram
ställning under punkten 121 (s. 172—175) innefattar — förutom hemstäl
lan till riksdagen att medgiva ändring i personalförteckningen för skogs
styrelsen och godkänna ändrad avlöningsstat för styrelsen — anslagsanvis- 
ning till avlöningar med 314 000 kronor, vilket belopp med 6 600 kronor 
överstiger motsvarande anvisning för innevarande budgetår. Denna ökning 
föranledes av att å ena sidan uppräkning företagits med 14 600 kronor av 
anslagsposten rörligt tillägg samt att å andra sidan minskning skett dels 
med 7 800 kronor till följd av korrigering av icke-ordinarieposten, som be
räknats approximativt för innevarande budgetår, och dels med 200 kronor 
på grund av löneklassförändringar. En byråchefstjänst hos styrelsen före
slås överförd å ordinarie stat, vilket emellertid icke inverkar på anslagsbe
räkningen.

I detta sammanhang har utskottet till behandling förehaft en inom riks
dagens andra kammare väckt, till utskottet hänvisad motion, nr 15, av herr
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Dickson, vari föreslagits, att riksdagen måtte taga ställning till frågan om 
kungl. skogsstyrelsens successiva avveckling.

Beträffande de skäl som anförts till stöd för motionen får utskottet hän
visa till denna.

Utskottet. Med anledning av den föreliggande motionen finner sig utskot
tet böra bringa i erinran de skäl som på sin tid föranledde inrättandet av 
skogsstyrelsen. Förslag om inrättande av en särskild skogsstyrelse väcktes 
i Kungl. Maj :ts proposition nr 94 till 1941 års riksdag. I sitt av riksdagen 
godkända utlåtande nr 31 anförde jordbruksutskottet bland annat, att det 
med hänsyn till skogstillgångarnas betydelse för hela vårt land vore ett 
stort intresse för statsmakterna att dessa tillgångar tillvaratoges och ut
vecklades på bästa möjliga sätt. Detta hade också, framhöll utskottet, under 
de närmast föregående årtiondena beaktats. Sålunda hade statens verksam
het på det skogliga området tagit sig uttryck i skogslagstiftning med syfte 
att hindra skövling och förbättra skogsvården, ekonomiskt stöd åt skogs
bruket, förbättrad undervisning på det skogliga området samt stöd åt veten
skaplig forskning. Kungl. Maj :ts förslag syftade, uttalade utskottet, i främs
ta rummet till att skapa ett centralt statligt organ som kunde verka samlande 
och ledande på skilda områden inom det enskilda skogsbruket. Utskottet 
yttrade vidare, att ehuruväl det syntes kunna ifrågasättas huruvida under 
då rådande förhållanden ett dylikt statligt organ borde inrättas, utskottet 
likväl med hänsyn till den betydelse för skogsbruket, som ett dylikt organ 
kunde förväntas komma att få, ansåge sig böra tillstyrka att detsamma 
komme till stånd. Att så skedde syntes önskvärt icke blott med hänsyn till 
berörda förhållanden utan även från den synpunkten att farhågor alltmera 
kommit att framträda rörande möjligheterna att i framtiden vidmakthålla 
skogstillgångarna i landet.

Det synes utskottet som om de vid 1941 års riksdag sålunda anförda 
skälen för skogsstyrelsens inrättande under de år som gått icke förlorat 
i styrka utan giva ett gott begrepp om betydelsen av att styrelsens verksam
het bedrives i oförminskad omfattning. I enlighet med denna uppfattning 
biträder utskottet Kungl. Maj :ts förevarande förslag till medelsanvisning 
vilket icke förutsätter någon ändring i skogsstyrelsens personaluppsätt
ning.

Under hänvisning till vad sålunda anförts hemställer utskottet,

att riksdagen må, med bifall till Kungl. Maj :ts framställ
ning samt med avslag å motionen II: 15,

1) medgiva att Kungl. Maj :t må vidtaga den ändring i 
personalförteckningen för skogsstyrelsen, som föranledes av 
förenämnda förslag om överförande å ordinarie stat av en 
byråchefstjänst;

2) godkänna följande avlöningsstat för skogsstyrelsen, 
att tillämpas tills vidare från och med budgetåret 1948/49:
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Avlöningsstat.

1. Avlöningar till ordinarie tjänstemän, för
slagsvis ........................................................  kronor 87 100

2. Arvoden, bestämda av Kungl. Maj :t, för
slagsvis ........................................................ » 21500

3. Avlöningar till övrig icke-ordinarie per
sonal, förslagsvis ....................................... » 174 600

4. Rörligt tillägg, förslagsvis ......................... » 30 800

Summa kronor 314 000;

3) till Skogsstyrelsen: Avlöningar för budgetåret 1948/49 
anvisa ett förslagsanslag av 314 000 kronor.

94:o) Skogsstyrelsen: Omkostnader, förslagsanslag. Med tillstyrkan om 
bifall till Kungl. Maj :ts framställning under punkten 122 (s. 175—176) — 
innebärande en minskning i förhållande till löpande budgetår med 1 600 
kronor, huvudsakligen föranledd av att posten reseersättningar nedsatts — 
hemställer utskottet,

att riksdagen må till Skogsstyrelsen: Omkostnader för 
budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 67 900 kro
nor.

95 :o) Statens skogsmästarskola: Avlöningar, förslagsanslag. Kungl. Maj :ts 
framställning under punkten 124 (s. 177—178) innefattar — förutom hem
ställan till riksdagen att godkänna ändrad avlöningsstat för statens skogs
mästarskola — anslagsanvisning till avlöningar med 43 300 kronor, vilket 
belopp med 1 200 kronor överstiger motsvarande anvisning för innevaran
de budgetår. En ökning har skett av posten rörligt tillägg med 2 000 kronor, 
medan å andra sidan beräknade löneklassförändringar och korrigering av 
icke-ordinarieposten medfört en minskning med 800 kronor.

Utskottet. Anslagsberäkningen har icke givit utskottet anledning till er
inran, varför utskottet hemställer, 

att riksdagen må
1) godkänna följande avlöningsstat för statens skogsmäs

tarskola, att tillämpas tills vidare från och med budgetåret 
1948/49:

Avlöningsstat.

1. Arvoden och särskilda ersättningar, be
stämda av Kungl. Maj :t ..........................  kronor 3 500

2. Avlöningar till icke-ordinarie personal . . » 35 600
3. Rörligt tillägg, förslagsvis................................ » 4 200

Summa kronor 43 300;

2) till Statens skogsmästarskola: Avlöningar för budget
året 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 43 300 kronor.
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96 :o) Statens skogsmästarskola: Omkostnader, förslagsanslag. I enlighet 
med Kungl. Maj :ts framställning under punkten 125 (s. 178) —- innebä
rande en ökning av medelsanvisningen med 200 kronor, föranledd av att 
posten reseersättningar uppräknats med nämnda belopp — hemställer ut
skottet,

att riksdagen må till Statens skogsmästarskola: Omkost
nader för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 
13 400 kronor.

97:o) a) Statens skogsmästarskola: Stipendier, förslagsanslag, b) Statens 
skogsmästarskola: Byggnadsarbeten, reservationsanslag. Tillstyrkande Kungl. 
Maj:ts framställningar under punkterna 126 och 127 (s. 178—179) — in
nebärande anslagsanvisning för ifrågavarande ändamål med oförändrade 
belopp — hemställer utskottet,

att riksdagen må för budgetåret 1948/49 anvisa
a) till Statens skogsmästarskola: Stipendier ett förslags

anslag av 11 000 kronor;
b) till Statens skogsmästarskola: Byggnadsarbeten ett re

servationsanslag av 8 400 kronor.

98:o) Statens skogsforskningsinstitut: Avlöningar, förslagsanslag. Kungl. 
Maj:ts framställning under punkten 128 (s. 179—184) innefattar — förutom 
hemställan till riksdagen att medgiva ändring i personalförteckningen för 
statens skogsforskningsinstitut och godkänna ändrad avlöningsstat för in
stitutet — anslagsanvisning till avlöningar med 687 500 kronor, vilket belopp 
med 51 400 kronor överstiger motsvarande anvisning för innevarande bud
getår. överförande å extra ordinarie stat av två arvodesbefattningar, den ena 
såsom skogsbiträde, tillika lagledare vid fältundersökningar, och den andra 
såsom tekniskt biträde, har beräknats medföra en kostnadsökning av 7 400 
kronor. Till vikariatsersättningar har beräknats en höjning med 1 000 kro
nor. Löneklassförändringar och lönegradsuppflyttningar i anledning av den 
reglerade befordringsgången ha föranlett kostnadsökningar av tillhopa 
10 700 kronor. Posten rörligt tillägg har uppräknats med 34 200 kronor. 
Dessa ökningar av anslagsbehovet belöpa sig till sammanlagt 53 300 kro
nor. Korrigering av icke-ordinarieposten på grund av tidigare approximativ 
uppräkning har medfört en minskning å 1 900 kronor. Nettoökningen upp
går sålunda till ovan angivna belopp av 51 400 kronor.

Utskottet. Mot framställningen har utskottet icke funnit anledning till er
inran. Utskottet hemställer därför,

att riksdagen må
1) medgiva att i personalförteckningen för statens skogs

forskningsinstitut må vidtagas den ändring, som för-
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anledes av förenämnda förslag om överförande å ordinarie 
stat av två kontorsbiträdesbefattningar;

2) godkänna följande avlöningsstat för statens skogs- 
forskningsinstitut, att tillämpas tills vidare från och med 
budgetåret 1948/49:

Avlöningsstat.
1. Avlöningar till ordinarie tjänstemän,

förslagsvis .................................................... kronor 212 600
2. Avlöningar till tillfälliga biträden, för

slagsvis ............................................................. » 100
3. Avlöningar till övrig icke-ordinarie per

sonal .................................................................. » 404 600
4. Rörligt tillägg, förslagsvis .............................. » 70 200

Summa kronor 687 500;

3) till Statens skogsforskningsinstitut: Avlöningar för 
budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 687 500 kro
nor.

99:o) a) Statens skogsforskningsinstitut: Omkostnader, förslagsanslag. 
b) Statens skogsforskningsinstitut: Särskilda undersökningar, reservationsan
slag. I överensstämmelse med Kungl. Maj :ts framställningar under punkter
na 129 och 130 (s. 184) — innebärande anvisning för ifrågavarande ända
mål med oförändrade belopp — hemställer utskottet,

att riksdagen må för budgetåret 1948/49 anvisa
a) till Statens skogsforskningsinstitut: Omkostnader ett 

förslagsanslag av 150 000 kronor;
b) till Statens skogsforskningsinstitut: Särskilda under

sökningar ett reservationsanslag av 138 000 kronor.

100:o) Statens skogsforskningsinstitut: Riksskogstaxering och avverknings- 
statistik, reservationsanslag. Under punkten 131 (s. 185) har Kungl. Maj :t 
föreslagit riksdagen att för ändamålet anvisa ett belopp av 165 000 kronor, 
vilket med 30 000 kronor understiger motsvarande anvisning för innevarande 
budgetår. En minskning med 7 000 kronor har skett på grund av överförande 
från ifrågavarande anslag till skogsforskningsinstitutets avlöningsstat av av- 
löningskostnaderna för ett skogsbiträde. Återstående minskning av 23 000 
kronor har motiverats av det statsfinansiella läget. En inskränkning i verk
samheten har också ansetts önskvärd med hänsyn till bristen på arbets
kraft inom skogsbruket.

Utskottet. Anslagsberäkningen har icke föranlett någon erinran från ut
skottets sida, varför utskottet hemställer,
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att riksdagen må till Statens skogsforskningsinstitut: Riks- 
skogstaxering och avverkningsstatistik för budgetåret 1948/ 
49 anvisa ett reservationsanslag av 165 000 kronor.

101 :o) Statens skogsforskningsinstitut: Skogsproduktforskning, reserva
tionsanslag. Tillstyrkande bifall till Kungl. Maj :ts framställning under 
punkten 132 (s. 185—186) — innebärande anslagsanvisning för ändamålet 
med oförändrat belopp — hemställer utskottet,

att riksdagen må till Statens skogsforskningsinstitut: 
Skogsproduktforskning för budgetåret 1948/49 anvisa ett 
reservationsanslag av 55 000 kronor.

102:o) Ersättning till statens domäners fond för utgifter för avlöningar vid 
statens skogsskolor m. m., förslagsanslag. Under anslagsrubriken Ersätt
ning till statens domäners fond för utgifter för statens skogsskolor m. m. 
har för innevarande budgetår anvisats ett förslagsanslag av 284 000 kronor.

Det beräknade anslagsbehovets fördelning på olika ändamål framgår av 
följande uppställning, i vilken jämväl medtagits motsvarande belopp i Kungl. 
Maj :ts anslagsberäkning för innevarande budgetår.

Statens skogsskolor: 1947/48 1948/49
1. Avlöningar och rörligt tillägg kronor 91 000 113 400
2. Övriga utgifter:

Expenser och underhåll.... » 44 000 33 200
Elevstipendier m. m.............. » 23 000 23 000
Domänstyrelsens inspektion » 500 500
Rese- och traktamentsersätt-

ning för yrkeslärare......... 1 500 1 500
Kostnader för underhåll av

byggnader m. m................ 95 000 110 700
Kostnader för lokalstyrelser » 1 400 256 400 1 400 283 700

Kolarskolor................................ kronor 27 600 29 800
Summa kronor 284 000 313 500

ökningen av posten avlöningar och rörligt tillägg är föranledd av löne
regleringen för statens befattningshavare och överföring till denna anslags
post från posten till expenser och underhåll av kostnaderna för avlöning av 
skolornas gardskarlar. Nämnda överföring har medfört den angivna minsk
ningen av posten till expenser och underhåll. Driftskostnaderna vid kolarsko- 
lorna ha uppräknats med anledning av löneregleringen för statens befatt
ningshavare och ökat medelsbehov för övriga utgifter. Med bortseende från 
posten till kostnader för underhåll av byggnader in. in., som i det följande 
behandlas för sig, har medelsbehovet beräknats till sammanlagt 202 800 kro
nor- a --*hh

Vad gäller kostnader för underhåll av byggnader m. m. avses 85 000 kronor 
för ombyggnad av Bispgårdens skogsskola, 5 150 kronor för inventarier och
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vissa arbeten vid nämnda skola, 7 500 kronor för ombyggnad och inventarie- 
anskaffning m. in. vid Kolleberga skogsskola, 10 950 kronor för anskaffning 
av hydrofor m. m. vid Bjurfors skogsskola samt 2 100 kronor för diverse ar
beten vid Hällnäs skogsskola.

Det föreslås, att i fortsättningen de för byggnads- och underhållsarbeten 
avsedda medlen anvisas under ett särskilt anslag. Det nuvarande anslaget 
Ersättning till statens domäners fond för utgifter för statens skogsskolor 
in. m. föreslås sålunda uppdelat i dels ett förslagsanslag, benämnt Ersättning 
till statens domäners fond för utgifter för avlöningar vid statens skogsskolor 
m. m., och dels ett reservationsanslag, benämnt Byggnads- och underhålls
arbeten vid statens skogsskolor.

Utskottet. Utskottet biträder Kungl. Maj :ts framställning såväl beträffande 
medelsberäkningarna som i fråga om uppdelning av det nuvarande anslaget 
Ersättning till statens domäners fond för utgifter för avlöningar vid sta
tens skogsskolor in. m. i två särskilda anslag. Såvitt gäller förevarande an- 
slagstitel hemställer utskottet alltså,

att riksdagen må till Ersättning till statens domäners fond 
för utgifter för avlöningar vid statens skogsskolor m. m. för 
budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 202 800 kro
nor.

103 :o) Byggnads- och underhållsarbeten vid statens skogsskolor, reserva
tionsanslag. I enlighet med Kungl. Maj :ts framställning under punkten 134 
(s. 190) och under åberopande av vad som anförts under nästföregående 
punkt hemställer utskottet,

att riksdagen må till Byggnads- och underhållsarbeten vid 
statens skogsskolor för budgetåret 1948/49 anvisa ett re
servationsanslag av 110 700 kronor.

104 :o) Ersättning till statens domäners fond för utgifter för provisorisk 
skogsskolekurs. Under anslagstiteln provisorisk skogsskolekurs anvisades 
av 1947 års riksdag å tilläggsstat II till riksstaten för budgetåret 1946/ 
47 ett reservationsanslag av 48 000 kronor för anordnande under tiden 
mars 1947—februari 1948 av provisorisk skogsskolekurs vid skogssty
relsens i Gävleborgs län skogsvårdsskola vid Kratte Masugn (prop. nr 
2, bil. 6, p. 6; r. skr. 15). Kungl. Maj :t har under punkten 135 (s. 190— 
192) föreslagit riksdagen att för budgetåret 1948/49 till Ersättning till 
statens domäners fond för utgifter för provisorisk skogsskolekurs an
visa ett belopp av 54 800 kronor, avsett för inrättande och drift under ett 
år av en provisorisk skogsskola vid Färna i Västmanlands län.

I detta sammanhang har utskottet till behandling förehaft två inom riks
dagen väckta, till utskottet hänvisade likalydande motioner, nämligen I: 197 

5 Ili ha nr/ till riksdagens protokoll 1948. 10 sand. Nr 1.
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av herr Andersson, Lars, in. fl. och II: 322 av fru Boman in. fl., vari hem
ställts, att riksdagen vid behandlingen av nionde huvudtiteln punkt 135: Er
sättning till statens domäners fond för utgifter för provisorisk skogsskole- 
kurs måtte besluta, att den provisoriska skogsskolekurs, som föreslås för
lagd till Färna i Västmanlands län, i stället blir förlagd till Norrbottens län.

Beträffande de skäl som anförts till stöd för motionerna får utskottet 
hänvisa till dessa.

Utskottet har i vederbörlig ordning införskaffat utlåtanden i ärendet från 
domänstyrelsen och skogsstyrelsen.

I särskilda skrivelser den 28 november 1947 ha domänstyrelsen och skogs
styrelsen dels enligt Kungl. Maj :ts uppdrag avgivit utredning med förslag 
till inrättande av nya statliga skogsskolor jämte vissa synpunkter på skogs- 
skoleundervisningen, dels ock hemställt om anslag för inrättande och drift 
under ett år av en provisorisk skogsskola vid Färna i Västmanlands län. I 
sin nämnda utredning ha ämbetsverken framlagt förslag om inrättande av 
en ny statlig skogsskola förlagd till Älvsbyn i Norrbottens län. Beträffande 
den provisoriska skogsskolekursen ha ämbetsverken anfört bl. a. att, då en 
dylik kurs icke lämpligen kunde ånyo anordnas vid Ivratte Masugn, ämbets
verken efter att ha undersökt olika möjligheter ansett lämpligt att kursen 
anordnades å kronoparken Skinnskatteberg med förläggning i Färna i Gun- 
nilbo socken, Västmanlands län, där den gamla herrgårdsbyggnaden efter 
relativt obetydliga ändrings- och reparationsarbeten skulle kunna tagas i 
anspråk.

Departementschefen har i ärendet anfört.
»Av domänstyrelsens och skogsstyrelsens förevarande utredning framgår, 

att de nuvarande skogsskolorna, fyra statliga och en enskild, icke förslå för 
att tillgodose det rådande behovet av skogsskoleutbildad personal. Med hän
syn härtill ha förslag framlagts om dels anordnande av en provisorisk skogs
skolekurs under tiden mars 1948—februari 1949, dels ock inrättande av en 
ny statlig skogsskola i Älvsbyn, vilken skola beräknats kunna träda i verk
samhet under hösten 1949. Sistnämnda förslag är för närvarande föremål 
för remissbehandling. Även om beredningen av ärendet skulle kunna slut
föras inom sådan tid, att proposition i ämnet skulle kunna föreläggas årets 
riksdag, anser jag situationen på byggnadsmarknaden för närvarande 
lägga hinder i vägen för förslagets förverkligande, då detta förutsätter 
omfattande byggnadsarbeten. Under de närmaste åren torde därför de ökade 
utbildningsmöjligheter för ifrågavarande personal, som enligt mitt för
menande äro nödvändiga, böra åstadkommas genom anordnande av pro
visoriska kurser i likhet med den som för närvarande pågår vid Kratte 
Masugn. Med hänsyn härtill tillstyrker jag ämbetsverkens förslag om an
ordnande av en ny dylik kurs under tiden mars 1948—februari 1949 för
lagd till Färna i Västmanlands län. Ämbetsverkens beräkningar av kostna
derna för kursen samt för nödvändiga reparationsarbeten å förläggnings- 
lokalen, vilka sluta å 45 300 kronor respektive 7 000 kronor, giva mig icke 
anledning till erinran. Då jag ansett mig icke nu kunna begära medel
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för anordnande av en ny skogsskola torde för ifrågavarande provisoriska 
kurs jämväl böra avses ett belopp av 10 000 kronor för anskaffande av 
inventarier. Dessa inventarier torde sedermera kunna övertagas av den nya 
skogsskolan, när denna i sinom tid kommer till stånd.

Kostnaderna för den pågående provisoriska sltogsskolekursen vid Kratte 
Masugn beräknas, såsom av den föregående redogörelsen framgår, komma 
att överstiga de för ändamålet anvisade medlen med omkring 4 000 kronor. 
Till frågan om täckandet av nämnda merkostnad torde jag få återkomma 
sedan kursen avslutats och merkostnadens storlek kan mera exakt bedömas.

Såsom jag i det föregående antytt torde anordningen med provisoriska 
skogsskolekurser komma att äga bestånd under de närmaste åren i avvak
tan på inrättandet av en ny skogsskola. Med hänsyn härtill synes det en
ligt mitt förmenande lämpligt att kostnaderna för ifrågavarande kurser, i 
likhet med vad som är fallet beträffande statens skogsskolor, av domänver
ket förskotteras från statens domäners fond, varefter fonden genom särskilt 
anslag ersättes för dessa utgifter. Jag vill därför föreslå, att medel för ifrå
gavarande ändamål anvisas under ett anslag, benämnt Ersättning till sta
tens domäners fond för utgifter för provisorisk skogsskolekurs. Under an
slaget torde endast böra beräknas medel för sådana kostnader som avse 
undervisningen för kalenderåret 1948. Anslaget synes därför böra för nästa

54 800 kronor.»
Domänstyrelsen har i utlåtande den 13 februari 1948 anfört bl. a., att 

styrelsen för att kunna påbörja kursen vid Färna vid föreslagen tid, den 1 
mars 1948, vidtagit vissa förberedande åtgärder och att anordnande av 
kursen på annan plats skulle försinka kursens början, då erforderliga 
byggnadsarbeten kunde utföras först under instundande sommar. Ehuru 
styrelsen funne det önskvärt, att en skogsskola inrättades i Norrbotten, an- 
såge styrelsen, med hänsyn bl. a. till förhållandena på de av motionärerna 
föreslagna platserna och de betydande kostnader, som tillfälliga byggna
der eller reparation av befintliga sådana skulle medföra, det icke lämpligt 
att förlägga en provisorisk kurs till någon av dessa platser. Styrelsen funne 
sålunda icke skäl till ändring av förslaget om anordnande av provisorisk 
skogsskolekurs vid Färna.

Skogsstyrelsen har i utlåtande den 14 februari 1948 uttalat, att i betrak
tande av den i de föreliggande motionerna uttalade uppfattningen, att in
rättande av permanent skogsskola i Älvsbyn knappast kan förverkligas 
inom de närmaste åren på grund av situationen på byggnadsmarknaden, 
goda skäl syntes tala för inrättandet av provisoriska kurser i Norrbotten 
sedan Färnakursen avslutats med februari månads utgång 1949. Om så
lunda skogsskolan i Älvsbyn icke skulle komma till stånd från och med 
hösten 1949, finge styrelsen föreslå, att Kungl. Maj :t snarast läte föran
stalta om utredning angående förläggandet av en provisorisk skogsskola 
till Norbotten från och med våren eller hösten 1949.

budgetår uppföras med ett belopp av 45 300 x 10
+ 7 000 + 10 000



68 Jordbruksutskottets utlåtande nr 1.

Utskottet. I likhet med domänstyrelsen och skogsstyrelsen anser utskot
tet önskvärt att, om provisoriska skogsskolekurser anordnas i fortsätt
ningen, en sådan kurs förlägges till Norrbotten. Med hänsyn bl. a. till det 
dröjsmål som en flyttning av den planerade kursen vid Färna skulle or
saka, synes dock någon ändring av denna plan icke nu böra komma i 
fråga. Då enligt vad departementschefen anfört färdigställandet av den 
föreslagna nya skogsskolan i Älvsbyn på grund av förhållandena på bygg
nadsmarknaden torde komma att draga ut på tiden, förutsätter emeller
tid utskottet, att Kungl. Maj :t låter snarast undersöka möjligheterna att 
framdeles anordna en provisorisk skogsskolekurs i Norrbotten.

På grund av vad sålunda anförts och då utskottet icke har något att er
inra mot anslagsberäkningarna för kursen vid Färna, hemställer utskottet,

att riksdagen må, med bifall till Kungl. Maj :ts fram
ställning samt med avslag å de likalydande motionerna 
I: 197 och II: 322, till Ersättning till statens domäners fond 
för utgifter för provisorisk skogsskolekurs för budgetåret 
1948/49 anvisa ett anslag av 54 800 kronor.

105:o) Ersättning till statens domäners fond för utgifter för övertalig per
sonal, förslagsanslag. I enlighet med Kungl. Maj :ts framställning under 
punkten 136 (s. 193—194) — innebärande en ökning av anslagsanvis- 
ningen med 43 000 kronor till följd av höjning av tjänstepensionerna — 
hemställer utskottet,

att riksdagen må till Ersättning till statens domäners fond 
för utgifter för övertalig personal för budgetåret 1948/49 an
visa ett förslagsanslag av 337 800 kronor.

106 :o) Skogsvård m. m.: Bidrag till skogsvårdsstyrelsernas verksamhet, re
servationsanslag. Under punkten 137 (s. 194—205) har Kungl. Maj :t före
slagit riksdagen att för nästa budgetår till ändamålet anvisa ett reserva
tionsanslag av 8 815 000 kronor ävensom medgiva att innestående skogsav- 
giftsmedel må anlitas till bestridande av kostnaderna för gallrings- och 
stämplingskurser.

I detta sammanhang har utskottet till behandling förehaft följande inom 
riksdagen väckta, till utskottet hänvisade motioner, nämligen

1) I: 229 av herr Näsgård, likalydande med II: 377 av herr Andersson i 
Dunker m. fl., vari hemställts, att riksdagen måtte besluta att till Skogsvård 
m. m.: Bidrag till skogsvårdsstyrelsernas verksamhet för budgetåret 1948/49 
anvisa ett reservationsanslag av 9 715 000 kronor;

2) I: 132 av herr Mannerskantz m. fl., likalydande med 11:217 av herr 
Liedberg m. fl., vari såvitt angår förevarande punkt hemställts, att riks
dagen ville till Skogsvård m. in.: Bidrag till skogsvårdsstyrelsernas verk
samhet bevilja ett anslag av 10 000 000 kronor;
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3) I: 95 av herr Näslund m. fl., likalydande med II: 173 av hex-r Boman 
i Kieryd m. fl., vari hemställts, att riksdagen måtte

a) till Skogsvård m. in.: Bidrag till skogsvårdsstyrelsernas verksamhet 
för budgetåret 1948/49 anvisa ett reservationsanslag av 10 146 000 kronor;

b) medgiva att innestående skogsavgiftsmedel må anlitas till bestridande 
av kostnaderna för gallrings- och stämplingskurser;

4) II: 330 av herr Hansson i Skediga m. fl., vari hemställts, att till Skogs
vård in. m. i årets statsverksproposition begärt reservationsanslag (punkt 
137) i överensstämmelse med skogsstyrelsens förslag måtte utgå med ett 
med 1 331 000 kronor förhöjt belopp;

5) I: 69 av herr Åman, likalydande med II: 122 av herr Kyling m. fl., vari 
såvitt angår förevarande punkt hemställts, att riksdagen måtte besluta att 
tillerkänna tjänstemän vid skogsvårdsstyrelser rätt att för löneklassplacering 
tillgodoräkna tidigare tjänstetid i motsvarande befattning;

6) I: 48 av herr Sundberg, Carl, likalydande med II: 74 av herr Jonsson i 
Malmgrava, vari hemställts, att riksdagen måtte besluta, att kassören hos 
skogsvårdsstyrelsen inom Kalmar läns norra del C. Bergenhem fr. o. m. den 
1 juli 1946 placeras i löneklassen närmast över den högsta löneklassen i den 
lönegrad, som gäller för kassör hos skogsvårdsstyrelse.

Beträffande de skäl som anförts till stöd för motionerna får utskottet 
hänvisa till dessa.

För ifrågavarande ändamål har för innevarande budgetår anvisats ett 
reservationsanslag av 8 250 000 kronor. Därjämte har stått till förfogande en 
beräknad reservation från föregående års anslag å 685 100 kronor. Genom 
beslut den 30 juni 1947 har Kungl. Maj :t meddelat föreskrifter angående 
användningen av de disponibla anslagsmedlen, tillhopa 8 935 100 kronor. 
Därvid ha skogsvårdsstyrelserna tilldelats sammanlagt 8 507 100 kronor, var
av 4 740 700 kronor till avlöningar till ordinarie personal m. m. och 3 766 400 
kronor till övriga omkostnader i verksamheten. Vidare ha 20 000 kronor 
anvisats till stipendier vid vissa skogsbrukskurser och 408 000 kronor avsatts 
för täckande av sedermera uppkommande behov. Beträffande de närmare 
bestämmelserna rörande anslagets användning hänvisas till statsliggaren 
s. 825.

I skrivelse den 28 augusti 1947 har skogsstyrelsen hemställt, att ifrågava
rande anslag för nästa budgetår måtte uppföras med ett till i runt tal 
10 146 000 kronor förhöjt belopp. Skogsstyrelsen har härvid å ena sidan 
beräknat skogsvårdsstyrelsernas kostnader för avlöningar till ordinarie per
sonal samt arvoden till styrelseledamöter m. fl. till 4 933 400 kronor och 
omkostnaderna i verksamheten till 9 287 000 kronor, varjämte styrelsen 
liksom för innevarande budgetår för utdelande av stipendier till elever vid 
skogsbrukskurser avsett ett belopp av 20 000 kronor. Å andra sidan har sty
relsen upptagit skogsvårdsstyrelsernas egna inkomster till 3 229 600 kronor, 
ersättning till skogsvårdsstyrelserna från vedutsyningsanslagct till 463 000 
kronor och bidrag från andra statsanslag till 12 000 kronor samt räknat



med att av skogsvårdsstyrelsernas kapitaltillgångar skulle tagas i anspråk 
390 000 kronor.

I anledning av uttalande i ämnet av jordbruksutskottet (1947:9, s. 125) 
har skogsstyrelsen berört frågan om uppdelning av ifrågavarande anslag på 
två anslag, det ena av förslagsanslags karaktär, avseende samtliga avlönings- 
kostnader samt det andra, obetecknat, avseende omkostnader. Styrelsen har 
därvid anfört, att en uppdelning av kostnaderna för avlöningar och omkostna
der ur flera synpunkter syntes ändamålsenlig. Då emellertid i nuvarande läge 
vissa svårigheter förelåge att i allo riktigt avväga proportionen mellan extra 
och tillfällig personal samt i betraktande jämväl av i prop. 126/1946 anförda 
omständigheter syntes övervägande skäl tala för att med den ifrågasatta 
uppdelningen av anslaget till skogsvårdsstyrelsernas verksamhet finge anstå. 
Skogsstyrelsen har därför utgått från att liksom för innevarande budgetår 
medel för berörda verksamhet borde anvisas i form av ett reservationsanslag.

Rörande beräkningen av k o s t n a d e r n a för avlöning m. m. till 
skogsvårdsstyrelsernas ordinarie personal har skogssty
relsen anfört i huvudsak följande.

Enligt den för skogsvårdsstyrelserna fastställda personalorganisationen ha 
förste assistentbefattningarna i samtliga län hänförts till lönegrad Ca 25. 
Någon differentiering med hänsyn till ansvar och arbetsuppgifter har så
lunda icke vidtagits. Enligt skogsstyrelsens mening innebär detta en viss 
undervärdering av förste assistentbefattningarna i de län, där biträdande 
länsjägmästare saknas. Då förste assistenterna i sådana län knappast kunna 
sägas ha mindre självständiga och kvalificerade arbetsuppgifter än de 
skogstekniska ledarna, vilka äro placerade i lönegrad Ca 27, får skogssty
relsen, under framhållande jämväl av vikten av en fullgod rekrytering av 
befattningarna i fråga, föreslå, att förenämnda assistentbefattningar upp
flyttas till lönegrad Ca 27.

Befattningarna som länsskogvaktare ha i anslutning till vad som beslu
tats i fråga om kronojägarna vid domänverket placerats i lönegrad Ca 16. 
Däremot ha de biträdande länsskogvaktarna placerats en lönegrad lägre än 
de biträdande kronojägarna eller i lönegrad Ca 12 mot Ca 13 för de biträ
dande kronojägarna. Då lönegradsplaceringen för länsskogvaktarpersonalen 
i princip ansetts böra anknyta till den för kronojägarpersonalen gällande 
samt det icke med fog lärer kunna påstås, att de biträdande länsskogvak
tarna ha mindre kvalificerade och ansvarsfulla arbetsuppgifter än de biträ
dande kronojägarna, bör den nuvarande löneskillnaden mellan dessa per
sonalkategorier elimineras och biträdande länsskogvaktarna sålunda från 
och med nästkommande budgetår hänföras till lönegrad Ca 13.

Skogsstyrelsen anser sig vidare böra tillstyrka följande personalförstärk
ningar, nämligen inrättande av befattningar för en förste assistent i Ca 27 
hos skogsvårdsstyrelsen i Malmöhus län, en assistent i Ca 23 hos skogs- 
vårdsstyrelsen i Kalmar läns norra landstingsområde, en biträdande läns
skogvaktare i Ca 13 och ett kanslibiträde i Ca 11 hos skogsvårdsstyrelsen i 
Stockholms län, ett kanslibiträde hos vardera skogsvårdsstyrelsen i Hallands 
och Skaraborgs län samt ett kontorsbiträde i Norrbottens län.

Vid bifall till skogsstyrelsens förslag och med hänsynstagande till inträf
fande löneklassförändringar och utgående vikariats- och övertidsersättning
ar har skogsstyrelsen beräknat medelsbehovet för avlöningar till skogsvårds
styrelsernas ordinarie personal nästkommande budgetår uppgå till 4 860 000
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kronor, vilket innebär en ökning med 189 000 kronor i förhållande till me
delsanvisningen för löpande budgetår.

Kostnaderna för arvoden åt skogsvårdsstyrelsernas ledamöter, revisorer och 
siffergranskare beräknar skogsstyrelsen till 73 400 kronor, eller ett 3 700 
kronor högre belopp än för innevarande budgetår.

Det samlade medelsbehovet till avlöningar åt skogsvårdsstyrelsernas or
dinarie befattningshavare ävensom till arvoden åt styrelseledamöter och 
revisorer m. fl. skulle således utgöra (4 860 000 + 73 400 = ) 4 933 400 kro
nor.

Skogsvårdsstyrelse rnas omkostnader i verksamhe
ten ha såsom förut nämnts av skogsstyrelsen upptagits till 9 287 000 kronor, 
medan skogsvårdsstyrelserna själva uppskattat medelsbehovet för ända
målet till omkring 11 008 000 kronor. Skogsstyrelsens beräkning innebär en 
ökning i förhållande till de i utgiftsstaterna för innevarande budgetår an
givna omkostnaderna, tillhopa 7 948 900 kronor, med 1 338 100 kronor. Av 
ökningen avses 190 000 kronor till avlöningar till extra personal, 291 000 
kronor till avlöningar åt tillfällig personal, 216 100 kronor till resekostna
der, 412 400 kronor till traktamentsersättningar, 400 kronor till sjukvård, 
76 200 kronor till tjänstelokaler och expenser, 6 300 kronor till inventarier, 
46 700 kronor till kursverksamhet, 23 400 kronor till annan upplysning och 
propaganda, 224 200 kronor till fröförsörjning, 183 600 kronor till plantför- 
sörjning, 1 150 kronor för utgifter för kapital samt 100 650 kronor för låne- 
återbetalningar. Å andra sidan har skogsstyrelsen under posterna diverse, 
skogsvårdsgårdar samt övriga fastigheter upptagit respektive 19 300, 301 200 
och 113 500 kronor lägre belopp än för löpande budgetår.

Skogsstyrelsen har anfört att, om såsom allmän utgångspunkt för bedö
mandet av skogsvårdsstyrelsernas verksamhet under budgetåret 1948/49 
finge tjäna det s. k. reducerade normalprogrammet, det likväl med hänsyn 
till inträffade löneökningar och kostnadsstegringar i övrigt syntes sty
relsen självklart, att såsom måttstock för beräkningen av medelsbehovet 
icke utan vidare kunde läggas det på grundval av normalprogrammet 
uppgjorda normalstatförslaget i oförändrat skick. Såsom jämförelsepunk
ter borde i stället tagas de förändrade kostnadssiffror, som kunde beräk
nas uppkomma vid ett genomförande av normalprogrammet under bud
getåret 1948/49. Endast om så skedde, syntes det möjligt att erhålla 
något så när hållbara bedömningsgrunder för statgranskningen. Skogs- 
vårdsstyrelseutredningen hade beräknat omkostnaderna enligt det till 65 
procent reducerade normalprogrammet till 5 050 000 kronor, därav för 
rese- och traktamentsersättningar till ordinarie personal 1 700 000 kronor, 
för avlöningar till extra och tillfällig personal 2 150 000 kronor, för andra 
under verksamhetsgrenarna redovisade kostnader 500 000 kronor och för 
övriga kostnader 700 000 kronor. Kostnaderna för genomförande av sam
ma program under budgetåret 1948/49 hade skogsstyrelsen uppskattat till 
7 100 000 kronor fördelade å nämnda poster med respektive 2 450 000, 
2 850 000, 700 000 och 1 100 000 kronor. I anslutning härtill har skogsstyrel
sen beträffande medelsberäkningen anfört i huvudsak följande.
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Skogsstyrelsen finner skäligt, att en viss utökning sker av den extra per
sonalen. Det sagda gäller i huvudsak de skogsvårdsstyrelser, som i jämfö
relse med övriga styrelser för närvarande ha ett förhållandevis litet antal 
extra befattningshavare. Medelsbehovet för anställande av extra personal 
enligt nu angivna grunder uppskattar styrelsen till 917 100 kronor, inne
bärande en ökning av 190 000 kronor.

Vad angår tillfällig personal samt rese- och traktamentsersättningar har 
skogsstyrelsen räknat med att verksamheten under budgetåret 1948/49 som 
helhet betraktad kommer att ungefärligen nå den omfattning, som det redu
cerade normalprogrammet innebär. Styrelsen uppskattar de samlade kost
naderna under ovannämnda tre utgiftstitlar till 4 735 300 kronor, därav för 
avlöningar till tillfällig personal 1 336 700 kronor, för reseersättningar 
1 552 200 kronor och för traktamentsersättningar 1 816 400 kronor.

Utgifterna för sjukvård, tjänstelokaler och expenser, inventarier, kurs
verksamhet, annan upplysning och propaganda samt diverse anser skogssty
relsen böra beräknas till 876 900 kronor, vilket innebär en,ökning med 133 700 
kronor i förhållande till medelsanvisningen för löpande budgetår.

I fråga om verksamheten med frö och plantor anser skogsstyrelsen sig ej 
kunna föreslå några avsevärda besparingar i vad avser av skogsvårdsstyrel- 
serna beräknade utgifter för utvidgning och mekanisering av plantskole- 
driften eller andra åtgärder, vilka avse att säkerställa produktionen. Däremot 
synas vissa inskränkningar kunna vidtagas i fråga om utgifterna för frö
anskaffning, då enligt styrelsens förmenande eventuellt inträdande ökat 
medelsbehov för sådant ändamål kan tilgodoses genom lån från fonden för 
Förlagskapital för insamling av frö för skogsodling. I anslutning till det an
förda har skogsstyrelsen beräknat utgifterna under titlarna frö och plantor 
till 540 800 respektive 959 900 kronor.

Med hänsyn till rådande brist på arbetskraft och material har skogssty
relsen funnit angeläget tillse, att i fråga om byggnadsåtgärder största möjliga 
återhållsamhet och sparsamhet iakttages, och därför medtagit allenast sådana 
utgifter, som synts oundgängligen nödvändiga och icke lämpligen kunna 
anstå till en senare tidpunkt. Efter viss reducering av de av skogsvårdssty- 
relserna uppskattade kostnaderna för underhåll och drift beräknar skogs
styrelsen utgifterna för skogsvårdsgårdar och övriga fastigheter till 662 800 
respektive 106 000 kronor. Styrelsen har därvid icke räknat med något be
lopp för förvärv av den av skogsvårdsstyrelsen i Västernorrlands län om- 
förmälda skogsvårdsgården.

Utgifterna för kapital beräknar skogsstyrelsen till 5 050 kronor och för 
återbetalning av lån till 253 150 kronor. För oförutsedda utgifter ha upp
tagits 230 000 kronor.

För täckande av skogsvårdsstyrelsernas utgifter un
der budgetåret 1 9 4 8/4 9 har skogsstyrelsen, såsom förut antytts, 
utöver förevarande anslag upptagit 3 229 600 kronor såsom skogsvårdssty
relsernas egna inkomster, 390 000 kronor av skogsvårdsstyrelsernas kapital
tillgångar, 463 000 kronor såsom ersättning till skogsvårdsstyrelserna från 
vedutsyningsanslaget samt 12 000 kronor såsom bidrag från andra statsan
slag. Rörande beräkningen av dessa belopp har skogsstyrelsen anfört bland 
annat följande.

Även med den reducering av verksamhetens omfattning, som skogssty
relsen föreslagit, torde enligt styrelsens förmenande kunna kalkyleras med 
att intäkter av biträdesförrättningar skola uppgå till ett belopp" av i runt
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tal 1 960 600 kronor. Intäkterna i övrigt av utförda uppdrag beräknar sty
relsen till 11 600 kronor.

Skogsstyrelsen beräknar inkomsterna från försäljningen av frö och kött 
m. in. till 312 100 kronor och från plantförsäljningen till 616 300 kronor.

Inkomsterna under titlarna skogsvårdsgårdar, övriga fastigheter, kapital 
och diverse uppskattar skogsstyrelsen i huvudsaklig anslutning till skogs- 
vårdsstyrelsernas beräkningar till 193 800, 71 100, 54 050 respektive 10 050 
kronor.

Enligt skogsstyrelsens beräkningsgrunder skulle alltså skogsvårdsstyrel- 
sernas sammanlagda inkomster under nästkommande budgetår utgöra 
3 229 600 kronor.

Av skogsvårdsstyrelsernas kapitaltillgångar beräknar skogsstyrelsen skola 
i enlighet med av styrelsen verkställd närmare fördelning tagas i anspråk 
sammanlagt 390 000 kronor. Skogsvårdsstyrelserna ha förutsatt, att styrel
serna liksom hittills skola i särskild ordning ersättas för sina merkostna
der i anledning av de extraordinära vedavverkningarna. Hittills ha skogs
vårdsstyrelserna för sina utgifter av angivna slag erhållit täckning från det 
under nionde huvudtiteln uppförda anslaget Skogsvård m. in.: Ersättning 
åt skogsvårdsstyrelser för visst biträde vid virke savverkning m. m. Skogs
styrelsen utgår från att skogsvårdsstyrelserna skola under nästkommande 
år beredas ersättning för ifrågavarande omkostnader från det för budget
året 1947/48 under nyssnämnda titel anvisade anslaget och beräknar, att 
medelstilldelningen från berörda anslag skall uppgå till 463 000 kronor. 
Härjämte förutsätter skogsstyrelsen, att skogsvårdsstyrelserna av andra 
statsanslag skola tilldelas bidrag med 12 000 kronor.

Då skogsvårdsstyrelsernas utgifter under budgetåret 1948/49 beräknats 
till (4 933 400 + 9 287 000 + 20 000 =) 14 240 400 kronor samt till täckan
de av dessa utgifter beräknats komma att stå till förfogande (3 229 600 -f- 
390 000 -f- 463 000 + 12 000 =) 4 094 600 kronor, har skogsstyrelsen funnit 
reservationsanslaget till Skogsvård in. m.: Bidrag till skogsvårdsstyrelsernas 
verksamhet för nästa budgetår böra uppföras med (14 240 400 — 4 094 600 
= ) i runt tal 10 146 000 kronor. Det för innevarande budgetår anvisade an
slaget har beräknats komma att tagas i anspråk i sin helhet.

I remissutlåtande den 10 september 1947 har statskontoret anfört föl
jande.

Vid 1946 års riksdag, då löneställningen för skogsvårdsstyrelsernas per
sonal reglerades, ansågos tillräckliga skäl icke föreligga för en differentie
ring av förste assistenternas löneställning med hänsyn till det förhållandet 
huruvida biträdande jägmästare fanns inom länet eller ej. Nämnda riksdag 
reglerade även såväl biträdande länsskogvaktarnas som biträdande krono- 
jägarnas lönegradsplacering. Då nu ifrågavarande befattningshavares ar
betsuppgifter icke torde ha förändrats sedan lönefrågan sålunda prövats, 
kan statskontoret för sin del icke finna skäl för vidtagande av en löneför
bättring för vare sig förste assistenterna i de län, som sakna biträdande 
länsjägmästare, eller biträdande länsskogvaktare. Ämbetsverket avstyrker 
därför skogsstyrelsens förslag härom.

Anslagen till skogsvårdsstyrelsernas verksamhet samt till olika slag av 
skogsvård in. in. ha under de senaste budgetåren undergått en fortlöpande 
stegring. Förevarande anslagsäskanden innefatta icke desto mindre ökade 
krav å medel. Statskontoret saknar för sin del möjlighet afl närmare be
döma angelägenheten av en verksamhet av sådant omfång, som de äskade
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medlen skulle tillåta. Ämbetsverket anser sig dock böra ifrågasätta, om icke 
i nuvarande läge beskärningar av programmet kunna övervägas. Vidare sy
nes böra upptagas till prövning, om icke vissa av de med anslagen avsedda 
ändamålen kunna tillgodoses genom anvisande av medel från inflytande 
prisutjämningsavgifter å trävaror.

Statskontoret framhåller angelägenheten av att åtgärder så snart som 
H^öjligt vidtagas för möjliggörande av den av riksdagen önskade uppdel
ningen av anslaget i ett avlönings- och ett omkostnadsanslag.

Statens lönencimnd har i remissutlåtande den 3 oktober 1947 av samma 
skäl som statskontoret icke kunnat biträda förslaget om uppflyttning i löne
grad av vissa förste assistenttjänster. Härvid har nämnden tillika erinrat att 
de vid domänverket anställda över jägmästarna såsom närmaste medhjäl
pare ha biträdande jägmästare i lönegrad Ca 25. Å andra sidan har löne- 
nämnden icke hatt något att erinra mot att de biträdande länsskogvaktarna 
hänfördes till lönegrad Ca 13. Slutligen har nämnden i anledning av skogs
styrelsens förslag om inrättande av en kontorsbiträdesbefattning i Ca 8 vid 
skogsvårdsstyrelsen i Norrbottens län framhållit, att enligt nämndens me
ning skäl talade för införande av en reglerad befordringsgång för skogs- 
vardsstyrelsernas biträden med skriv- och kontorsgöromål i anslutning till 
vad som gäller för motsvarande befattningshavare vid den civila eller mili
tära statsförvaltningens verk och myndigheter.

I en framställning den 6 september 1947 har skogsstyrelsen anhållit att 
för understödjande av fortbildningskurser för viss för mans
personal hos skogsvårdsstyrelserna få disponera tillhopa högst 
75 000 kronor, att utgå i första hand från de hos statskontoret redovisade 
skogsvårdsavgiftsmedlen samt i den mån nämnda medel icke försloge från 
förevarande anslag. Till stöd för framställningen har skogsstyrelsen åbe
ropat särskild, inom länsjägmästareföreningen verkställd utredning i ären
det. Av denna utredning må här återgivas följande.

Utredningen har framhållit, att skogsvårdsstyrelsernas biträdesverksamhet 
avseende beståndsvård under senare år ökat mycket starkt. Bristen på skogs- 
skoleutbildad personal och den starkt säsongmässiga anhopningen av ifrå
gavarande biträdesförrättningar hade medfört, att en allt större del av dessa 
arbeten måste utföras av personer, som efter praktiskt arbete i skogen en
dast genomgått en kortare kurs hos vederbörande skogsvårdsstyrelse. Dessa 
lörmäns arbeten uppfyllde icke alltid de höga krav, som borde kunna stäl
las på en förrättning utförd genom skogsvårdsstyrelsens försorg. Även i fråga 
om de nyanställda förmännen med skogsskoleutbildning gällde i viss ut
sträckning, att de skulle behöva ytterligare praktisk undervisning i stämp
ling.

Den personal, som beräknats vara i omedelbart behov av viss fortbild
ning, har uppskattats till cirka 360 stycken. Utredningen har föreslagit att 
två slag av kurser skulle komma till stånd nämligen dels gallrings- och 
röjningskurser för utbildning i enklare gallring samt i röjning och hygges- 
rensning, dels stämplingskurser för utbildning i mera krävande stämplings- 
arbete. Gallringskurserna skulle få en längd av fyra å fem veckor och stämp- 
lingskurserna tre å fyra veckor med ett elevantal i bägge fallen av 15 å 20 
stycken. För det aktuella behovet skulle därför erfordras 8 gallringskurser
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och 11 stämplingskurser. Utredningen har ansett att en eller två kurser av 
de olika typerna borde anordnas gemensamt för skogsvårdsstyrelser tillhö
rande de olika s. k. fröförsörjningsområdena. Kurserna ha tänkts förlagda 
till skogsvårdsstyrelsernas skogsvårdsgårdar eller till lantmanna-, lantbruks- 
eller folkhögskolor. För att få tillräckliga övningsskogar syntes det emeller
tid i vissa fall bli nödvändigt med särskilda läger i skogsbygder.

Kostnaderna för de föreslagna kurserna ha beräknats till 9 000 kronor per 
gallringskurs och 7 200 kronor per stämplingskurs. Häri inginge rese- och 
traktamentsersättningar till kursledare (jägmästare) och två biträdande lä
rare (länsskogvaktare), kost och logi för eleverna, ersättning för förlorad ar
betsförtjänst med fem—sju kronor per dag (det högre beloppet till famil
jeförsörjare) till tillfälligt anställd personal och andra deltagare, som vid 
kursens genomgång ej ännu anställts hos slcogsvårdsstyrelse. Den mera fast 
anställda personal, som beordrades till kurs, skulle få behålla lön och halvt 
dagtraktamente. De 19 kurser, som beräknats erforderliga för det aktuella 
utbildningsbehovet, skulle sammanlagt kosta cirka 150 000 kronor. Dessa 
kurser har utredningen förutsatt skulle komma till stånd under det när
maste året. Därefter borde enligt utredningen en fortlöpande utbildning av 
motsvarande typ äga rum med fyra gallringskurser och sex stämplingskur
ser per år.

I sin förenäinnda framställning har skogsstyrelsen, som vitsordat de av 
utredningen påtalade svårigheterna att erhålla kompetent personal till skogs
vårdsstyrelsernas stämplingsverksamhet, i stort sett anslutit sig till utred
ningens förslag. Styrelsen har särskilt understrukit vikten av att undervis
ningen bedreves gemensamt för personal från två eller flera skogsvårdssty
relser. I fråga om kostnaderna har styrelsen emellertid funnit skäligt, att 
skogsvårdsstyrelserna svarade även för förslagsvis hälften av kostnaderna 
för kost och logi under kurserna samt i förekommande fall ersättning för 
förlorad arbetsförtjänst och reducerat traktamente. Med denna ändring 
skulle den del av kurskostnaderna, som borde gäldas av särskilt anvisade 
medel, reduceras från 9 000 till cirka 5 500 kronor för gallringskurser och 
från 7 200 till cirka 4 500 kronor för stämplingskurser. Vidare har styrelsen 
uttalat, att det icke syntes möjligt att såsom utredningen ifrågasatt under 
det närmaste året anordna så många som 19 kurser av förevarande slag. 
Styrelsen har i stället räknat med att högst 15 kurser skulle kunna med
hinnas för tiden intill den 30 juni 1949. Kostnaderna härför ha av skogs
styrelsen uppskattats till omkring 75 000 kronor.

Statskontoret har i remissutlåtande anfört, att enligt statskontorets me
ning kunde sättas i fråga, huruvida icke medel för ifrågavarande kursverk
samhet, därest den ansåges böra komma till stånd, borde anvisas genom an
slag å riksstaten och de i statskontorets räkenskaper redovisade odispone
rade skogsvårdsavgifterna i sin helhet tillföras riksstatens inkomstsida.

Departementschefen har anfört följande.
»Såsom av den föregående redogörelsen framgår har skogsstyrelsen upp

skattat nettomedclsbehovet under anslaget till icke mindre än 10 140 000 
kronor, vilket innebär en ökning med 1 210 900 kronor i förhållande till det 
belopp som för innevarande budgetår stått till förfogande för ändamålet och
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med 1 896 000 kronor i förhållande till det å riksstaten uppförda anslaget. 
Huvudparten av ökningen faller på skogsvårdsstyrelsernas omkostnader i 
verksamheten. Skogsstyrelsen har framhållit, att styrelsen icke räknat med 
någon nämnvärd utvidgning av skogsvårdsstyrelsernas verksamhet utan 
i stort sett tagit det till 65 procent reducerade normalprogrammet till ut
gångspunkt vid beräkningen av medelsbehovet. Ökningen av medelsbehovet 
betingades av att kostnaderna för genomförandet av detta program fram
för allt på grund av stegrade lönekostnader och höjda rese- och traktaments- 
ersättningar stigit högst avsevärt sedan skogsvårdsstyrelseutredningen 
framlade sina kostnadsberäkningar. Skogsstyrelsen har sålunda ansett sig 
böra uppräkna posterna avlöningar till tillfällig personal, resekostnader och 
traktamentsersättningar med sammanlagt över 900 000 kronor. För frö- och 
plantförsörjning har beräknats en ökning av nettoutgifterna med samman
lagt över 400 000 kronor.

Vid behandlingen av åtskilliga anslagsfrågor har jag i det föregående 
framhållit att det ekonomiska läget nödvändiggör en strängt restriktiv pröv
ning av utgifter för annan statlig eller statsunderstödd verksamhet än sådan 
som är av omedelbart produktionsfränrjande natur eller medför omedelbart 
verkande besparingar. Dylika synpunkter måste anläggas också på anslaget 
till skogsvårdsstyrelsernas verksamhet, som i stor utsträckning är av sådan 
art, att den ger resultat först i framtiden. Hur önskvärt det än vore, att 
styrelserna bereddes möjlighet att bedriva sin verksamhet i åtminstone sam
ma omfattning, som nu sker, kan jag därför icke tillstyrka den härför er
forderliga och av skogsstyrelsen begärda anslagshöjningen. Att bibehålla 
anslaget vid samma belopp som för innevarande budgetår synes mig å andra 
sidan icke möjligt med hänsyn till inträffade automatiska utgiftsstegringar 
föranledda bland annat av löneregleringen och de ändrade bestämmelserna 
rörande rese- och traktamentsersättningar. Medelsanvisningen torde i stället 
böra avvägas så att utrymme medgives i huvudsak endast för dylika ofrån
komliga ökningar av utgifterna. Ett efter dessa grunder beräknat anslag 
skulle visserligen innebära en icke oväsentlig höjning av det belopp som 
anvisats för innevarande budgetår, men likväl, enligt vad jag under hand in
hämtat, nödvändiggöra en minskning av antalet förrättningsdagar med 
40 000, motsvarande en begränsning av verksamheten från 65 till 55 procent 
av normalprogrammet.

Med den av mig nu föreslagna utgångspunkten för beräkning av föreva
rande anslag kan jag vad angår skogsvårdsstyrelsernas medelsbehov för av
löningar m. in. till ordinarie personal icke tillstyrka skogsstyrelsens förslag 
om inrättande av nya tjänster. Icke heller kan jag förorda den begärda 
uppflyttningen i lönegrad av förste assistenttjänster i de län, där biträdan
de jägmästare saknas. Då länsskogvaktarpersonalen ansetts i lönehänseen- 
de böra jämställas med kronojägarna, vill jag däremot, i likhet med statens 
lönenämnd tillstyrka, att de biträdande länsskogvaktarna uppflyttas i löne
grad Ca 13, i vilken lönegrad de biträdande kronojägarna numera äro pla
cerade. Detta förslag föranleder ett ökat medelsbehov av 23 000 kronor. Vi
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dare synes posten böra höjas med 102 200 kronor på grund av löneklassför- 
ändringar m. in. samt med 3 700 kronor avseende arvoden till ledamöter, 
revisorer och siffergranskare. Då kostnaderna för avlöningar till ordinarie 
personal samt arvoden åt styrelseledamöter och revisorer m. fl. i de för 
skogsvårdsstyrelserna för innevarande budgetår fastställda staterna uppta
gits till 4 740 700 kronor, skulle med beaktande av det anförda för detta 
ändamål under nästa budgetår erfordras tillhopa (4 740 700 -f- 23 000 -f- 
102 200 -f 3 700 =) i runt tal 4 870 000 kronor.

Vad skogsvårdsstyrelsernas medelsbehov för omkostnader beträffar torde 
detta böra beräknas så att erforderlig höjning möjliggöres av dels posten 
avlöning till extra personal i anledning av löneregleringen för statens befatt
ningshavare samt dels posterna resekostnader och traktamentsersättningar 
på grund av de ökade rese- och traktamentsersättningarna. Likaså torde 
skogsvårdsstyrelsernas ökade medelsbehov för räntor och återbetalning av 
statslån böra tillgodoses. Å andra sidan har jag förutsatt, att någon uppräk
ning av delposterna fröförsörjning och plantförsörjning icke skulle vidtagas, 
hur önskvärt detta än vore med hänsyn till dessa verksamhetsgrenars bety
delse ur skoglig synunkt. Jag har vidare utgått från att för avlöning av till
fällig personal skulle avses ett betydligt mindre belopp än som beräknats för 
löpande budgetår. I anslutning till det anförda tillstyrker jag, att för skogs
vårdsstyrelsernas omkostnader i verksamheten för nästa budgetår avses ett 
belopp av 7 525 000 kronor. Vad angår skogsvårdsstyrelsernas merkostnader 
i anledning av de extraordinära vedavverkningarna torde dessa i samma 
ordning som hittills tillämpats få täckas från anslaget till Skogsvård m. m.: 
Ersättning åt skogsvårdsstyrelser för visst biträde vid virkesavverkning 
in. m.

Såsom framgår av det förut anförda har skogsstyrelsen upptagit skogs
vårdsstyrelsernas inkomster i verksamheten till i runt tal 3 230 000 kronor. 
Givet är emellertid, att en sådan begränsning av skogsvårdsstyrelsernas 
verksamhet som skulle bliva följden av vad jag nyss förordat, måste med
föra en däremot svarande minskning av styrelsernas inkomster av biträdes- 
ersättningar. Enligt vad skogsstyrelsen upplyst skulle nämnda ersättningar 
vid ett bibehållande av gällande ersättningsgrunder komma att nedgå med 
omkring 390 000 kronor. Emellertid synes i nuvarande läge icke oskäligt, 
att en viss höjning av biträdestaxorna vidtages. Då genom en dylik höjning 
största delen, eller 350 000 kronor, av förenämnda minskning torde kunna 
elimineras, synas skogsvårdsstyrelsernas inkomster i verksamheten under 
nästa budgetår kunna upptagas till (3 230 000 — 40 000 =) 3 190 000 kro
nor. Därjämte beräknas av skogsvårdsstyrelsernas kapitaltillgångar tagas 
i anspråk ett belopp av 390 000 kronor.

I anledning av vad jordbruksutskottet i sitt utlåtande nr 1 till 1947 års 
riksdag anfört angående lämpligheten av att uppdela förevarande bidrags
anslag å ett avlönings- och ett omkostnadsanslag, vill jag uttala, att jag 
delar denna uppfattning. Med hänsyn hland annat till svårigheten att för 
närvarande uppdraga en gräns mellan den extra och den tillfälliga perso
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nalen anser jag dock i likhet med skogsstyrelsen att med denna uppdelning 
bör anstå ännu ett år.

Vid bifall till vad jag i det föregående förordat skulle förevarande anslag 
för nästa budgetår böra uppföras med (4 870 000 + 7 525 000 — 3 190 000 — 
390 000 =) 8 815 000 kronor, vilket i jämförelse med medelsanvisningen för 
innevarande budgetår innebär en ökning med 565 000 kronor. Hinder torde 
icke böra möta att ett belopp av 20 000 kronor av anslaget användes för ut
delande av stipendier till elever vid skogsbrukskurser. Det torde få ankom
ma på Kungl. Maj :t att i sinom tid vidtaga den ändring i skogsvårdsstyrel- 
sernas personalförteckningar som föranledes av förut omförmälda förslag om 
uppflyttning av befattningarna såsom biträdande länsskogvaktare från löne
grad Ca 12 till Ca 13 samt fastställa stater för skogsvårdsstyrelserna för 
nästa budgetår.

Såsom skogsstyrelsen i sin skrivelse den 6 september 1947 framhållit äro 
skogsvårdsstyrelserna för närvarande nödsakade att vid gallring och stämp
ling i skogarna anlita personal, som i många fall icke besitter önskvärd 
kompetens härför. De av skogsstyrelsen ifrågasatta gallrings- och stämp- 
lingskurserna torde därför enligt min mening ha en viktig uppgift att fylla. 
Med hänsyn härtill vill jag förorda, att dylika kurser komma till stånd i 
huvudsaklig överensstämmelse med vad skogsstyrelsen föreslagit. Vad an
går kostnaderna för kurserna synes lämpligt, att till bestridande av dessa 
får anlitas hos statskontoret innestående skogsavgiftsmedel. Härför synes 
riksdagens medgivande böra inhämtas. Däremot kan jag icke förorda, att 
förevarande anslag tages i anspråk för ändamålet. Då nyssnämnda medel 
enligt vad jag inhämtat uppgå till 60 000 å 65 000 kronor, skulle detta 
innebära, att antalet kurser blir något mindre än skogsstyrelsen beräknat. 
Det torde få ankomma å Kungl. Maj :t att utfärda de närmare föreskrifter 
rörande nu förordade kurser, som må befinnas erforderliga.»

Utskottet. Vid fastställandet av grunderna för skogsvårdsstyrelsernas 
verksamhet m. m. vid 1946 års riksdag beräknades skogsvårdsstyrelsernas 
normala kostnader för avlöning m. in. till ordinarie personal till 4 000 000 
kronor och de normala omkostnaderna i verksamheten till 5 050 000 kro
nor. Då skogsvårdsstyrelsernas egna inkomster, d. v. s. inkomster i form 
av biträdesersättningar samt av fastigheter och kapital, samtidigt uppskatta
des till 1 800 000 kronor, upptogs skogsvårdsstyrelsernas nettomedelsbehov 
till (4 000 000 + 5 050 000 — 1 800 000 =) 7 250 000 kronor.

För innevarande budgetår ha kostnaderna för avlöning m. in. till ordi
narie personal beräknats till 4 725 000 kronor, omkostnaderna i verksam
heten till 5 600 000 kronor och skogsvårdsstyrelsernas egna inkomster till 
2 075 000 kronor. Anslaget är i enlighet härmed upptaget med (4 725 000 + 
5 600 000 — 2 075 000) 8 250 000 kronor.

Skogsstyrelsen har i sina anslagsäskanden för nästa budgetår uppfört 
kostnaderna för avlöning m. m. till ordinarie personal till 4 933 400 kronor, 
omkostnaderna i verksamheten till 9 287 000 kronor, utgifter för stipendier
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till elever vid skogsbrukskurser till 20 000 kronor och skogsvårdsstyrelser- 
nas egna inkomster till 3 229 600 kronor, varjämte skogsstyrelsen avsett, 
att av skogsvårdsstyrelsernas kapitaltillgångar skulle tagas i anspråk 390 000 
kronor samt att omkostnaderna skulle täckas till belopp av 463 000 kronor 
av medel från vedutsyningsanslaget och till 12 000 kronor av andra stats
anslag. Nettomedelsbehovet har sålunda av skogsstyrelsen beräknats till 
(4 933 400 + 9 287 000 + 20 000 — 3 229 600 — 390 000 — 463 000 — 
12 000) i runt tal 10 146 000 kronor.

I Kungl. Maj :ts förslag ha kostnaderna för avlöning in. in. till ordinarie 
personal upptagits till 4 870 000 kronor, omkostnaderna i verksamheten till 
7 525 000 kronor och skogsvårdsstyrelsernas egna inkomster till 3 190 000 
kronor, varjämte 390 000 kronor avsetts tagas i anspråk av skogsvårdsstyrel
sernas kapitaltillgångar. Enligt dessa beräkningar skulle nettomedelsbehovet 
utgöra (4 870 000 + 7 525 000 — 3 190 000 — 390 000) 8 815 000 kronor, 
innebärande en ökning i förhållande till normalstatförslaget med 1 565 000 
kronor och i förhållande till medelsanvisningen för innevarande budgetår 
med 565 000 kronor. Härvid ha medel till stipendier förutsatts skola tagas 
från anslaget. Sådana skogsvårdsstyrelsernas kostnader som beräknats skola 
täckas av medel från vedutsyningsanslaget och andra statsanslag ha icke 
medräknats.

I vissa av de i ärendet föreliggande motionerna har hemställts, att skogs
vårdsstyrelsernas nettomedelsbehov skulle upptagas till högre belopp än det 
i Kungl. Maj :ts förslag upptagna. Sålunda har hemställts att nettomedels
behovet skulle upptagas, enligt motionerna 1:229 och 11:377 till 9 715 000 
kronor, enligt motionerna I: 132 och II: 217 till 10 000 000 kronor samt en
ligt motionerna I: 95, II: 173 och II: 330 till det av skogsstyrelsen beräk
nade beloppet 10 146 000 kronor.

Skogsstyrelsen har förklarat sig vid sina beräkningar av skogsvårdssty
relsernas verksamhet ha utgått från det enligt 1946 års riksdagsbeslut till 
65 procent reducerade normalprogrammet och i huvudsak föreslagit endast 
den höjning av medelsbehovet som föranletts av de numera ökade kostna
derna för genomförandet av detta program. Kungl. Maj :ts förslag utgör re
sultatet av en av det ekonomiska läget framtvingad restriktiv prövning av 
statsutgifterna, varvid medelsanvisningen avvägts så att utrymme med
givits i huvudsak endast för ofrånkomliga ökningar av utgifterna. Denna 
prövning har lett till att skogsvårdsstyrelsernas verksamhet beräknats bliva 
i praktiken begränsad till 55 procent av normalprogrammet. Ehuru utskottet 
är angeläget att vitsorda den stora betydelsen av skogsvårdsstyrelsernas verk
samhet och skulle finna det i hög grad önskvärt, att denna verksamhet kunde 
bedrivas i den omfattning som ett bifall till skogsstyrelsens medelsäskan
den skulle medgiva, anser sig utskottet likväl icke kunna i nuvarande stats- 
finansiella läge undgå alt i huvudsak biträda den i Kungl. Maj :ts förslag 
förordade begränsningen av medelsanvisningen. Utskottet finner sig sålun
da icke kunna tillstyrka sådan betydande uppräkning av skogsvårdsstyrel
sernas nettomedelsbehov som föreslagits i nyssnämnda motioner. Endast
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en mindre jämkning i beräkningen av skogsvårdsstyrelsernas omkostnader 
föreslås av utskottet på sätt framgår av det följande. Emellertid förutsät
ter utskottet, att i den mån en förbättring av det ekonomiska läget in
träder en härtill anpassad utökning av skogsvårdsstyrelsernas verksamhet 
kommer till stånd, i första hand till den omfattning det till 65 procent re
ducerade normalprogrammet innebär.

Vad angår kostnaderna för avlöningar m. m. till ordinarie personal fin
ner utskottet icke anledning till erinran mot Kungl. Maj :ts förslag om 
ökad medelsanvisning med 23 000 kronor för uppflyttning av länsskogvak- 
tarna från lönegrad Ca 12 till den för biträdande kronojägare gällande löne
graden Ca 13, 102 200 kronor för löneklassförändringar m. m. och 3 700 
kronor för arvoden till ledamöter, revisorer och siffergranskare.

I motionerna 1:69 och 11:122 har hemställts, såvitt nu är i fråga, att 
tjänstemän vid skogsvårdsstyrelser skola äga för löneldassplacering tillgo
doräkna tidigare tjänstetid i motsvarande befattning. Detta spörsmål be
handlades ingående vid 1946 års riksdag och prövades jämväl vid 1947 års 
riksdag i anledning av då väckta motioner i ämnet. Av skäl som utskottet 
anförde i sitt av 1947 års riksdag godkända utlåtande nr 1 p. 201 (s. 124) 
finner sig utskottet icke heller nu kunna biträda ifrågavarande yrkande.

Uppflyttning i högre löneklass av viss tjänsteman, nämligen kassören 
hos skogsvårdsstyrelsen inom Kalmar läns norra del Bergenhem, har yr
kats i motionerna I: 48 och II: 74. Till stöd härför har anförts, att Bergen
hem i skogsvårdsstyrelsens intresse avstått från en förste länsskogvaktar- 
befattning, som är placerad i högre löneklass än kassörsbefattningen. Ut
skottet får härutinnan hänvisa till ett av skogsstyrelsen den 17 november 
1947 avgivet underdånigt utlåtande över en framställning i samma hän
seende från skogsvårdsstyrelsen. Skogsstyrelsen anförde i utlåtandet, att 
skogsvårdsstyrelsen syntes ha bortsett från att pensionsåldern inträder 
vid uppnådda 63 år för förste länsskogvaktare mot först vid uppnådda 65 
år för kassör och att lönen för Bergenhem — som vid tiden för utlåtandets 
avgivande var 63 år — i den av Kungl. Maj :t fastställda löneklassen icke 
obetydligt överstege pensionsförmånerna för förste länsskogvaktare. Därest 
hänsyn toges till dessa förhållanden syntes Bergenhem, framhöll skogssty
relsen, icke genom kvarståendet i kassörsbefattningen kunna sägas ha 
kommit i nämnvärt sämre läge i fråga om löne- och pensionsförmåner to
talt sett, än om han fr. o. m. tidpunkten för löneregleringen erhållit befatt
ningen såsom förste länsskogvaktare. Med anledning av vad skogsstyrelsen 
sålunda anfört finner utskottet icke skäl biträda yrkandet i motionerna 
I: 48 och II: 74.

Under hänvisning till vad utskottet förut anfört om principerna för be
räkningen av skogsvårdsstyrelsernas nettomedelsbehov för nästa budgetår 
biträder utskottet i stort Kungl. Maj :ts förslag i vad rör skogsvårdsstyrel
sernas omkostnader i verksamheten. Med hänsyn främst till plantskoleverk- 
samheten på grund av dess betydelse för främjande av återväxten finner 
emellertid utskottet en ökning av anslaget böra ske med ett belopp av
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200 000 kronor. Utskottet förordar sålunda, att skogsvårdsstyrelsernas om
kostnader i verksamheten beräknas till 7 725 000 kronor.

Kungl. Maj :ts beräkning av skogsvårdsstyrelsernas egna inkomster för
anleder icke erinran från utskottets sida.

Svårigheten att för närvarande draga gräns mellan den extra och den 
tillfälliga personalen finner utskottet motivera det av departementschefen 
föreslagna uppskovet ett år med den av utskottet tidigare förordade uppdel
ningen av anslaget på ett avlönings- och ett omkostnadsanslag.

Utskottet har icke något att erinra mot att hos statskontoret innestå- 
ende skogsavgiftsmedel anlitas till bestridande av kostnaderna för gallrings- 
och stämplingskurser.

Under åberopande av det anförda hemställer utskottet,

1) att motionerna I: 69 och II: 122 i vad de angå föreva
rande punkt samt motionerna I: 48 och II: 74 icke må för
anleda någon riksdagens åtgärd;

2) att riksdagen må, i anledning av Kungl. Maj:ts fram
ställning och motionerna 1:229 och 11:377, 1:132 och II:
217, I: 95 och II: 173 samt II: 330, till Skogsvård m. m.: 
Bidrag till skogsvårdsstyrelsernas verksamhet för budget
året 1948/49 anvisa ett reservationsanslag av 9 015 000 kro
nor;

3) att riksdagen må medgiva att innestående skogsav
giftsmedel må anlitas till bestridande av kostnaderna för 
gallrings- och stämplingskurser.

107 :o) Skogsvård m. m.: Ersättning åt skogsvårdsstyrelser för visst biträde 
vid virkesavverkning m. m., förslagsanslag. I enlighet med Kungl. Maj:ts 
framställning under punkten 138 (s. 205—206) — innebärande i förhål
lande till anvisningen för innevarande budgetår en minskning med 50 000 
kronor — hemställer utskottet,

att riksdagen må till Skogsvård m. m.: Ersättning åt 
skogsvårdsstyrelser för visst biträde vid virkesavverkning 
in. m. för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 
50 000 kronor.

108:o) Skogsvård m. m.: Väg- och flottledsbyggnader å skogar i enskild 
ägo, reservationsanslag. För innevarande budgetår har till ändamålet anvi
sats ett reservationsanslag av 2 500 000 kronor, varav emellertid jämlikt 
Kungl. Maj :ts beslut den 30 juni 1947 tills vidare endast 1 500 000 kronor 
må disponeras.

Under punkten 140 (s. 208—209) har Kungl. Maj :t föreslagit riksdagen att 
för budgetåret 1948/49 till förevarande ändamål anvisa ett reservationsan
slag av 1 500 000 kronor.

<t Bihann till riksdagens protokoll 19i8. 10 sand. Nr 1.
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I detta sammanhang har utskottet till behandling förehaft två inom riks
dagen väckta, till utskottet hänvisade likalydande motioner, nämligen 1: 230 
av herr Näsgård och II: 376 av herr Andersson i Dunker m. fl., vari hem
ställts, att riksdagen måtte till Skogsvård in. in.: Väg- och flottledsbyggna- 
der å skogar i enskild ägo för budgetåret 1948/49 anvisa ett reservations
anslag av kronor 2 500 000.

Beträffande de skäl som anförts till stöd för motionerna får utskottet 
hänvisa till dessa.

I skrivelse den 28 augusti 1947 har skogsstyrelsen hemställt, att ifråga
varande anslag för nästa budgetår måtte uppföras med 3 000 000 kronor. 
Styrelsen har härvid anfört i huvudsak följande.

Enligt uppgifter från skogsvårdsstyrelserna och skogssällskapet ha dessa 
organisationer beräknat medelsbehovet för ifrågavarande ändamål under 
innevarande och nästa budgetår till 17 300 000 kronor. Då för innevarande 
budgetår anvisats 2 500 000 kronor, skulle således för budgetåret 1948/49 
erfordras ett anslag om 14 800 000 kronor, därest samtliga ansökningar 
skulle beviljas.

Under de sistförflutna åren har det statsunderstödda skogsvägbyggandet 
med hänsyn till förhållandena på arbetsmarknaden begränsats till — för
utom sådana företag, som på grund av sin ringa omfattning icke nämnvärt 
påverkat arbetskraftsmarknaden och därför fallit utanför bestämmelserna 
om byggnadstillstånd — företag av särskild betydelse för bränsleförsörj
ningen. Skogsvägarnas betydelse för bränsleförsörjningen ökas ju längre 
kristiden varar, då de närmast kommunikationslederna belägna skogarna 
redan genomhuggits. Om icke nya områden öppnas för vedavverkningar, 
måste värdefullare sortiment upphuggas till ved. Så sker för övrigt i stor 
omfattning redan nu.

Åtminstone inom den närmaste framtiden torde liksom under de sista 
åren bristande tillgång på arbetskraft komma att förhindra skogsvägnätets 
utbyggande i önskvärd omfattning. Emellertid ha traktorer alltmer kommit 
att ersätta manuell arbetskraft vid skogsvägbyggandet. Det vill därför sy
nas, som om skogsvägbyggandet med hänsyn till arbetskraften skulle kun
nat bedrivas i något större omfattning än medelstillgången på sistone med
givit.

Utbyggnad av skogsvägnätet är ett viktigt led i skogsbrukets rationali
sering, då härigenom arbetskraftsbehovet vid virkets utdrivning minskas 
och transportkostnaderna sänkas. Dessutom möjliggör ett väl utbyggt 
skogsvägnät ofta tillvaratagande av sortiment och dimensioner, vilka eljest 
icke kunna ekonomiskt utnyttjas, varigenom skogsvägbyggande motverkar 
den hotande råvarubristen. Skogsstyrelsen får därför föreslå, att anslaget 
uppföres med ett förhöjt belopp av 3 000 000 kronor, varav 5 000 kronor, 
eller samma belopp som anvisades föregående år, beräknats för anordnande 
av fortbildningskurser i skogsvägbyggnad.

Statskontoret har i remissutlåtande den 10 september 1947 uttalat, att 
statskontoret för sin del saknade möjlighet att närmare bedöma angelägen
heten av en verksamhet av sådant omfång, som de av skogsstyrelsen äskade 
medlen skulle tillåta. Ämbetsverket har dock ansett sig böra ifrågasätta, 
om icke i nuvarande läge beskärningar av programmet kunde övervägas. 
Vidare syntes enligt statskontorets mening böra upptagas till prövning om
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icke vissa av de ändamål, vilka avsågos med anslagen till skogsvård m. m., 
kunde tillgodoses genom anvisande av medel från inflytande prisutjäm
ningsavgifter å trävaror.

Departementschefen har i ärendet anfört.
»Såsom i det föregående angivits må av det för ifrågavarande ändamål för 

innevarande budgetår anvisade anslaget av 2 500 000 kronor tills vidare 
endast disponeras 1 500 000 kronor. Det torde med hänsyn härtill icke vara 
uteslutet, att vid utgången av nämnda budgetår en reservation å anslaget 
kan komma att förefinnas. På grund härav och då i nuvarande läge en be
gränsning av den statliga investeringsverksamheten är ofrånkomlig, synes 
förevarande anslag för nästa budgetår böra upptagas till avsevärt lägre be
lopp än skogsstyrelsen ifrågasatt. Härför talar även att med nuvarande goda 
konjunkturer på trävarumarknaden företagarna synas böra i större utsträck
ning själva stå för kostnaderna för ifrågavarande verksamhet. Anslagets stor
lek torde sålunda enligt min mening böra bestämmas till 1 500 000 kronor. 
Hinder torde icke böra möta mot att av anslaget högst 5 000 kronor tagas i 
ansprak för anordnande av fortbildningskurser i skogsvägbyggnad. Vidare 
torde från anslaget få utgå förvaltningsbidrag till Skogssällskapet enligt 
gällande grunder.»

Utskottet. Då jämväl utskottet anser, att förevarande anslag bör begränsas 
till 1 500 000 kronor, kan utskottet följaktligen icke biträda de i ämnet väckta 
motionerna om anslagets höjande till 2 500 000 kronor. Utskottet hemställer 
alltså,

att riksdagen må, med bifall till Kungl. Maj :ts framställ
ning och med avslag å de likalydande motionerna 1: 230 och 
II: 376, till Skogsvård m. m.: Väg- och flottledsbyggnader å 
skogar i enskild ägo för budgetåret 1948/49 anvisa ett reser
vationsanslag av 1 500 000 kronor.

109:o) Skogsvård m. m.: Åtgärder för ökad skogsproduktion i Norrland 
m. m., reservationsanslag. Innevarande budgetår har för ändamålet anvisats 
ett anslag av 1 500 000 kronor. Av nämnda belopp må emellertid jämlikt 
Kungl. Maj :ts beslut den 30 juni 1947 tills vidare endast disponeras 1 000 000 
kronor.

Kungl. Maj :t har under punkten 141 (s. 209—210) hemställt, att riks
dagen må för nästa budgetår till ifrågavarande ändamål anvisa ett reserva
tionsanslag av 1 000 000 kronor.

Utskottet har i detta sammanhang till behandling förehaft följande inom 
riksdagen väckta, till utskottet hänvisade motioner, nämligen

1) I: 132 av herr Mannerskantz m. fl., likalydande med II: 217 av herr 
Liedberg m. fl. till den del dessa motioner hänföra sig till förevarande anslag 
och i vilka, såvitt nu är i fråga, hemställts, att riksdagen måtte till Skogs
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vård m. m.: Åtgärder för ökad skogsproduktion i Norrland in. in. anvisa ett 
anslag av 1 500 000 kronor;

2) I: 196 av herr Andersson, Lars, och herr Näslund, vari hemställts, att 
riksdagen för budgetåret 1948/49 under punkt 141 av nionde huvudtiteln 
Skogsvård m. in.: Åtgärder för ökad skogsproduktion i Norrland måtte an
visa ett reservationsanslag av 2 000 000 kronor.

I fråga om de skäl som anförts till stöd för motionerna får utskottet hän
visa till dessa.

I skrivelse den 28 augusti 1947 har skogsstyrelsen hemställt, att för bud
getåret 1948/49 för ifrågavarande ändamål måtte uppföras ett reservations
anslag av 2 000 000 kronor. Härvid har styrelsen anfört i huvudsak föl
jande.

Enligt uppgifter från vederbörande skogsvårdsstyrelser har medelsbeho
vet för budgetåren 1947/48 och 1948/49 beräknats till 6 500 000 kronor, 
-varav 500 000 kronor avsetts för förvaltningsbidrag. Då den disponibla be- 
liållningen uppgår till 2 000 000 kronor, skulle anslagsbehovet för nästa 
budgetår uppgå till 4 500 000 kronor.

Sedan tillämpningsområdet för anslaget från och med den 1 juli 1945 
utvidgats att omfatta jämväl skogar i Norrland, som lyda under skogs
vårdslagen, har behovet av medel såväl till förvaltningsbidrag för propa
ganda- och planläggningsverksainhet som till utdelning såsom statsbidrag 
för åtgärdernas utförande betydligt ökat. Intresset för verksamheten är 
mycket stort och ett ytterligare ökat medelsbehov kan förutses under de 
närmaste åren. Det skulle vara synnerligen olyckligt för den fortsatta 
verksamheten, därest arbetena, vilka kontrakteras redan vid skogsvårds- 
planernas upprättande, icke skulle kunna utföras på grund av otillräckligt 
statsanslag.

Skogsstyrelsen håller emellertid före, att de beräknade åtgärderna icke 
kunna komma till utförande under budgetåret i den utsträckning skogs- 
vårdsstyrelserna förutsatt, då viss tid åtgår för propagandaverksamhet och 
planläggningsarbeten, innan arbetena kunna igångsättas. Dessutom torde 
rådande arbetskraftsbrist utgöra ett stort hinder, även om de åtgärder, som 
först bliva aktuella — betesanläggningar — till stor del utföras med 
traktor.

Med hänsyn till det anförda beräknar skogsstyrelsen medelsbehovet för 
budgetåret 1948/49 till 2 000 000 kronor, innefattande jämväl förvaltnings
bidrag till skogsvårdsstyrelserna. Liksom föregående budgetår bör av an
slaget ett belopp av 5 000 kronor få disponeras för kursverksamhet.

Statskontoret har i remissutlåtande den 10 september 1947 anfört de syn
punkter, som återgivits under nästföregående punkt.

Departementschefen har i ärendet anfört.
»Såsom skogsstyrelsen föreslagit torde ytterligare medel böra ställas till 

förfogande för bedrivande av ifrågavarande verksamhet under budgetåret 
1948/49. Av samma skäl, som jag under föregående punkt närmare utvecklat, 
kan jag emellertid icke tillstyrka, att anslaget för nästa budgetår upptages 
till högre belopp än 1 000 000 kronor. Hinder torde icke böra möta att av 
anslaget högst 5 000 kronor tagas i anspråk för viss kursverksamhet.»
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Utskottet. Utskottet delar departementschefens uppfattning, att föreva
rande anslag bör begränsas till t 000 000 kronor. Motionärernas hemställan 
om anslagets uppförande med högre belopp, kan utskottet alltså icke till
styrka. Med hänsyn till den stora betydelse som detta anslag har icke blott 
för förbättring av skogsvården i Norrland utan även för främjande av kul
turbeten i denna del av landet finner utskottet emellertid önskvärt, att det 
belopp om 500 000 kronor, som enligt Kungl. Maj :ts beslut den 30 juni 
1947 icke tillsvidare må disponeras, senast under nästa budgetår ställes till 
förfogande för ändamål som anslaget avser i den mån tillgången på arbets
kraft det medger. Hinder torde icke böra möta att, på sätt departements
chefen förordat, av anslaget högst 5 000 kronor tagas i anspråk för viss 
kursverksamhet. Utskottet hemställer förty,

att riksdagen må, med bifall till Kungl. Maj :ts framställ
ning samt med avslag å motionerna I: 132 och II: 217, likaly- 
dande, och I: 196, till Skogsvård m. m.: Åtgärder för ökad 
skogsproduktion i Norrland in. m. för budgetåret 1948/49 
anvisa ett reservationsanslag av 1 000 000 kronor.

110:o) a) Skogsvård m. m.: Bidrag till vissa föreningar, b) Skogsvård 
m. m.: Bidrag till skogsvårdskurser m. m., förslagsanslag, c) Kostnader för 
virkesmätning, förslagsanslag, d) Kurser för virkesmätare m. m. I enlig
het med Kungl. Maj :ts framställningar under punkterna 142—145 (s. 210— 
213) — innebärande anslagsanvisning för ifrågavarande ändamål med oför
ändrade belopp — hemställer utskottet,

att riksdagen må för budgetåret 1948/49 anvisa
a) till Skogsvård m. in.: Bidrag till vissa föreningar ett 

anslag av 5 000 kronor;
b) till Skogsvård m. m.: Bidrag till skogsvårdskurser m. m. 

ett förslagsanslag av 40 000 kronor;
c) till Kostnader för virkesmätning ett förslagsanslag av 

80 000 kronor;
d) till Kurser för virkesmätare m. m. ett anslag av 10 000 

kronor.

111 :o) Kostnader i samband med upplåtande av viss utsyningsrätt å kro- 
noskogar i Västerbottens eller Norrbottens län, förslagsanslag. Tillstyrkan
de bifall till Kungl. Maj :ts framställning under punkten 146 (s. 213) — inne
bärande en av minskad belastning å anslaget föranledd sänkning av anvis
ningen med 3 000 kronor — hemställer utskottet,

att riksdagen må till Kostnader i samband med upplåtan
de av viss utsyningsrätt å kronoskogar i Västerbottens eller 
Norrbottens län för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslags
anslag av 1 000 kronor.
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112:o) Belöningar för rovdjurs dödande, förslagsanslag. För detta ända
mål är för innevarande budgetår uppfört ett förslagsanslag av 25 000 kronor. 
Under punkten 147 (s. 214) har Kungl. Maj :t föreslagit riksdagen att för 
nästa budgetår till ändamålet anvisa ett förslagsanslag av 20 000 kronor.

I detta sammanhang har utskottet till behandling förehaft en inom riks
dagens andra kammare väckt, till utskottet hänvisad motion, nr 228, av 
herrar Skoglund i Umeå och Lövgren, vari hemställts, att riksdagen ville 
besluta,

att premierna för dödande av säl skola höjas från nuvarande 10 kronor 
till 15 kronor samt

att anslaget till Belöningar för rovdjurs dödande uppräknas med 5 000 
kronor till 30 000 kronor.

Beträffande de skäl som anförts till stöd för motionen får utskottet hän
visa till denna.

Departementschefen har med hänsyn till medelsåtgången under de tre 
senaste budgetåren — respektive 22 070, 21 910 och 16 120 kronor — funnit 
anslaget kunna sänkas med 5 000 kronor till 20 000 kronor.

Utskottet. Utskottet biträder förslaget om begränsning av anslaget i fråga 
till 20 000 kronor. Däremot ansluter sig utskottet till motionärernas hem
ställan om höjning av premierna för dödande av säl från 10 till 15 kronor. 
På grund härav hemställer utskottet,

att riksdagen må, med bifall till Kungl. Maj :ts framställ
ning och i anledning av motionen II: 228, till Belöningar för 
rovdjurs dödande för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslags
anslag av 20 000 kronor.

113:o) Ersättning för av rovdjur dödade tamdjur, förslagsanslag. I över
ensstämmelse med Kungl. Maj :ts framställning under punkten 148 (s. 214) 
— innebärande anslagsanvisning för ändamålet med oförändrat belopp -— 
hemställer utskottet,

att riksdagen må till Ersättning för av rovdjur dödade tam
djur för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 
50 000 kronor.

K. Lantmäteriväsendet.

114:o) Lantmäteriets distriktsorganisation: Avlöningar, förslagsanslag. 
Kungl. Maj :ts framställning under punkten 150 (s. 215—218) innefattar 
hemställan till riksdagen att godkänna ändrad avlöningsstat för lantmä
teriets distriktsorganisation och anslagsanvisning för ändamålet med 
8 909 100 kronor, vilket belopp i förhållande till motsvarande anvisning för 
innevarande budgetår innebär en ökning med 3 358 100 kronor, ökningen 
sammanhänger dels med den av 1947 års riksdag beslutade omorganisa
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tionen av den lokala lantmäteriverksamheten och löneregleringen för be
fattningshavarna å distrikten, dels med uppräkning av det rörliga tillägget 
från 6 till 12 procent och dels med en stark utökning av biträdespersonalen.

Utskottet. Med tillstyrkande av bifall till framställningen hemställer ut
skottet,

att riksdagen må
1) godkänna följande avlöningsstat för lantmäteriets di- 

striktsorganisation, att tillämpas tills vidare från och med 
budgetåret 1948/49:

Avlöningsstat.

1. Avlöningar till ordinarie tjänstemän,
förslagsvis ................................................ kronor 3 677 000

2. Arvoden och särskilda ersättningar, be
stämda av Kungl. Maj:t ......................... » 2 100

3. Avlöningar till icke-ordinarie personal,
förslagsvis .................................................... » 4 288 000

4. Rörligt tillägg, förslagsvis ......................... » 942 000

Summa kronor 8 909 100;

2) till Lantmäteriets distriktsorganisation: Avlöningar 
för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 8 909 100 
kronor.

115:o) Lantmäteriets distriktsorganisation: Omkostnader, förslagsanslag. 
Under punkten 151 (s. 218—220) har Kungl. Maj :t föreslagit riksdagen att 
för nästa budgetår till ändamålet anvisa ett förslagsanslag av 1 837 000 
kronor.

Detta anslag är för innevarande budgetår uppfört med 1 304 000 kro
nor. Kungl. Maj:t har den 30 juni 1947 fastställt omkostnadsstat för lant
mäteriets distriktsorganisation (statsliggaren s. 839). Staten upptager 
1 100 000 kronor till reseersättningar, 10 000 kronor till sjukvård m. m. 
och 194 000 kronor till expenser, av vilket belopp 174 000 kronor avsetts 
för övriga expenser. Posten reseersättningar skall täcka medelsbehovet för 
hela budgetåret 1947/48, medan övriga anslagsposter endast avse senare 
hälften av budgetåret.

I skrivelse den 30 augusti 1947 har lantmåteristgrelsen hemställt om ett 
anslag av 1 847 000 kronor. Av detta belopp hänföra sig 1 400 000 kronor 
till reseersättningar, medan posterna sjukvård in. in. och expenser uppta
gits med 25 000 respektive 422 000 kronor. Beträffande styrelsens beräk
ning av expensposten må nämnas, att för städning upptagits ett belopp av 
76 000 kronor och för facklitteratur ett belopp av 12 000 kronor.
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Departementschefen har anfört.
»Såsom lantmäteristyrelsen framhållit föreligga stora svårigheter att be

räkna medelsbehovet under ifrågavarande anslag, särskilt som erfarenhet 
saknas om storleken av erforderliga expensutgifter. Jag anser mig böra 
biträda lantmäteristyrelsens förslag att upptaga posterna sjukvård in. m. 
och resersättningar till 25 000 respektive 1 400 000 kronor. I fråga om 
expensposten har jag icke någon annan erinran mot styrelsens beräkningar 
än att jag finner de för städning och facklitteratur avsedda beloppen kun
na nedsättas med 6 000 respektive 4 000 kronor. Jag uppskattar sålunda 
medelsbehovet under denna post till 412 000 kronor. Omkostnadsanslaget 
skulle sålunda behöva uppföras med (25 000 + 1 400 000 + 412 000 =) 
1 837 000 kronor. Det torde få ankomma på Kungl. Maj :t att i sinom tid 
fastställa stat för anslagets användning.»

Utskottet. Utskottet har icke något att erinra mot de av departements
chefen gjorda beräkningarna och hemställer,

att riksdagen må till Lantmäteriets distriktsorganisation: 
Omkostnader för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslags
anslag av 1 837 000 kronor.

116:o) Lantmäteriets distriktsorganisation: Ersättning för publik reno
vation, förslagsanslag. Kungl. Maj :t har under punkten 152 (s. 220) före
slagit riksdagen att för nästa budgetår till ändamålet anvisa ett förslags
anslag av 10 000 kronor. Detta anslag är för innevarande budgetår uppfört 
med 30 000 kronor. Från anslaget utbetalas ersättningar till distriktslant- 
mätare och extra lantmätare för renovering av kartor, som insändas till 
lantmäteristyrelsen. Efter löneregleringens genomförande äga distriktslant- 
mätarna och deras tjänstemedhjälpare icke uppbära särskilda ersättningar 
för åtgärder i tjänsten. Med hänsyn till att utbetalningarna från anslaget 
ske med viss eftersläpning har emellertid föreslagits, att anslaget för nästa 
budgetår måtte uppföras med 10 000 kronor.

Utskottet. I enlighet med Kungl. Maj :ts framställning hemställer ut
skottet,

att riksdagen må till Lantmäteriets distriktsorganisation: 
Ersättning för publik renovation för budgetåret 1948/49 an
visa ett förslagsanslag av 10 000 kronor.

117:o) Lantmäteriets distriktsorganisation: Utrustning, reservationsan
slag. Kungl. Maj :ts framställning under punkten 153 (s. 220—221) inne
fattar anvisande av ett reservationsanslag av 300 000 kronor, avseende 
ytterligare medel för bestridande av engångskostnaderna för lantmäteri- 
distriktens förseende med instrument och möbler.
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Utskottet. Utskottet biträder framställningen och hemställer,

att riksdagen må till Lantmäteriets distriktsorganisation: 
Utrustning för budgetåret 1948/49 anvisa ett reservations
anslag av 300 000 kronor.

118:o) Lantmäteriets distriktsorganisation: Förskott av vissa taxeersätt- 
ningar, förslagsanslag. Under punkten 154 (s. 221—222) har Kungl. Maj:t 
föreslagit riksdagen att för nästa budgetår till ändamålet anvisa ett förslags
anslag av 20 000 kronor. För förskotterande av de taxeersättningar, som 
avse vid omorganisationen av verksamheten i distrikten påbörjade men icke 
avslutade förrättningar och som icke kunna uttagas av sakägarna genom 
förskottsräkning, har för innevarande budgetår anvisats ett förslagsanslag 
av 250 000 kronor.

Departementschefen har härutinnan anfört.
»Då uppgörelse mellan statsverket och lantmätarna rörande de taxeer

sättningar, som avse den 1 januari 1948 påbörjade men icke avslutade 
förrättningar, i vissa fall kan tänkas icke komma till stånd förrän efter 
den 1 juli 1948, synes även för nästa budgetår böra anvisas ett anslag 
för förskotterande av taxeersättningar. Från anslaget torde jämväl böra 
bestridas utgifter för liantlangning m. in. vid lantmäteriförrättningar i de 
av lantmäteristyrelsen angivna fallen. Med hänsyn till svårigheten att be
räkna medelsbehovet har jag icke något att erinra mot att anslaget i enlig
het med lantmäteristyrelsens förslag uppföres med 20 000 kronor.»

Utskottet. I enlighet med Kungl. Maj :ts förslag hemställer utskottet,

att riksdagen må till Lantmäteriets distriktsorganisation: 
Förskott av vissa taxeersättningar för budgetåret 1948/49 
anvisa ett förslagsanslag av 20 000 kronor.

119 :o) Kostnader för kurser för lantmäteritekniska biträden m. fl., reser
vationsanslag. Kungl. Maj:t har under punkten 155 (s. 222—226) föresla
git riksdagen att för ändamålet för nästa budgetår anvisa ett reservations
anslag av 173 000 kronor, vilket belopp med 155 000 kronor understiger 
motsvarande anvisningar för innevarande budgetår under anslagsrubrikerna 
Kostnader för kurser för lantmäteritekniska biträden och Ytterligare kost
nader för kurser för lantmäteritekniska biträden in. fl. Minskningen beror 
på en reducering av kursernas och elevernas antal. Lantmätare, vilka tjänst
göra som lärare och assistenter vid kurserna, föreslås erhålla tillägg utöver 
lönen med 150 respektive 100 kronor i månaden. Praktikant föreslås er
hålla rese- och traktamentsersättning vid bevistande av kurs.

Utskottet. Utskottet tillstyrker framställningen och hemställer,
att riksdagen må till Kostnader för kurser för lantmäteri

tekniska biträden in. fl. för budgetåret 1948/49 anvisa ett 
reservationsanslag av 173 000 kronor.
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120:o) a) Understöd åt jorddelningsväsendet m. m.: Bidrag till jorddel- 
ningsförrättningar, förslagsanslag, b) Understöd åt jorddelningsväsendet 
m. m.: Bidrag till utflyttnings-, väganläggnings- och odlingskostnader i sam
manhang med skiften, förslagsanslag. I enlighet med Kungl. Maj :ts under 
punkterna 156 och 157 (s. 226—227) gjorda framställningar — innebärande 
anslagsanvisning till ifrågavarande ändamål med oförändrade belopp — 
hemställer utskottet,

att riksdagen må för budgetåret 1948/49 anvisa
a) till Understöd åt jorddelningsväsendet m. m.: Bidrag 

till jorddelningsförråttningar ett förslagsanslag av 200 000 
kronor;

b) till Understöd åt jorddelningsväsendet m. m.: Bidrag 
till utflgttnings-, väganläggnings- och odlingskostnader i 
sammanhang med skiften ett förslagsanslag av 200 000 
kronor.

121 :o) Understöd åt jorddelningsväsendet m. m.: Bestridande i vissa fall 
med allmänna medel av kostnader, förenade med inlösen av under nyttjan
derätt upplåtet område, förslagsanslag. Biträdande Kungl. Maj :ts framställ
ning under punkten 158 (s. 227) — innebärande av medelsåtgången för
anledd förhöjd anslagsanvisning för ändamålet med 25 000 kronor — hem
ställer utskottet,

att riksdagen må till Understöd åt jorddelningsväsendet 
m. m.: Bestridande i vissa fall med allmänna medel av kost
nader, förenade med inlösen av under nyttjanderätt upp
låtet område för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslags
anslag av 100 000 kronor.

122:o) a) Understöd åt jorddelningsväsendet m. m.: Bidrag till förrätt
ningar enligt lagen om enskilda vägar, förslagsanslag, b) Bidrag till städer 
och vissa andra samhällen för upprättande av fastighetsregister m. m., för
slagsanslag. c) Vissa avstycknings- och mantalssättningsförrättningar, för
slagsanslag. I enlighet med Kungl. Maj :ts under punkterna 159, 161 och 
162 (s. 227—229) gjorda framställningar — innebärande anslagsanvis
ning till ifrågavarande ändamål med oförändrade belopp — hemställer ut
skottet,

att riksdagen må för budgetåret 1948/49 anvisa
a) till Understöd åt jorddelningsväsendet m. m.: Bidrag 

till förrättningar enligt lagen om enskilda vägar ett förslags
anslag av 25 000 kronor;

b) till Bidrag till städer och vissa andra samhällen för 
upprättande av fastighetsregister m. m. ett förslagsanslag 
av 5 000 kronor;

c) till Vissa avstycknings- och mantalssättningsförrätt
ningar ett förslagsanslag av 15 000 kronor.
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123:o) Tilläggsavvittring i Västerbottens läns lappmark, förslagsanslag. 
Biträdande Ivungl. Maj :ts framställning under punkten 163 (s. 229) — 
innebärande anslagsanvisning för ändamålet med ett med 3 300 kronor ökat 
belopp — hemställer utskottet,

att riksdagen må till Tilläggsavvittring i Västerbottens 
läns lappmark för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslags
anslag av 6 300 kronor.

124 :o) Ströängars indragande till kronan, förslagsanslag. Biträdande 
Kungl. Maj:ts framställning under punkten 164 (s. 229—230) — innebä
rande av medelsåtgången föranledd ökad anslagsanvisning för ändamålet 
med 9 400 kronor — hemställer utskottet,

att riksdagen må till Ströängars indragande till kronan 
för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 12 400 
kronor.

125 :o) Kostnader för provskiften i Kopparbergs län, förslagsanslag. En
ligt Kungl. Maj :ts under punkten 165 (s. 230) gjorda framställning — 
innebärande anslagsanvisning för ifrågavarande ändamål med oförändrat 
belopp — hemställer utskottet,

att riksdagen må till Kostnader för provskiften i Koppar
bergs län för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag 
av 70 000 kronor.

L. Rikets allmänna kartverk.

126:o) Rikets allmänna kartverk: Avlöningar, förslagsanslag. Kungl. 
Maj:ts framställning under punkten 166 (s. 231—245) innefattar — för
utom hemställan till riksdagen att medgiva ändring i personalförteckning
en för rikets allmänna kartverk och godkänna ändrad avlöningsstat för 
kartverket — anslagsanvisning till avlöningar med 2 579 000 kronor.

I detta sammanhang har utskottet till behandling förehaft två inom riks
dagen väckta, till utskottet hänvisade likalydande motioner, nämligen I: 135 
av herrar Bergb och Lundgren och II: 227 av herr Larsson i Stockholm 
in. fl., vari hemställts, att avlöningsstaten för rikets allmänna kartverk för 
att möjliggöra utvidgning på angivet sätt av dess beställningsavdelning hö- 
jes med 61 600 kronor, därav 21 500 kronor på delposten till avlöningar till 
tjänstemän å ordinarie stat, 33 500 kronor på delposten till avlöningar till 
icke-ordinarie personal samt 6 600 kronor på delposten till rörligt tillägg; 
samt att vid bifall härtill inkomsttiteln: Inkomster vid rikets allmänna kart
verk höjes med 62 000 kronor.
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Anslaget är för innevarande budgetår upptaget med 2 339 600 kronor. 
Kungl. Maj :t har den 30 juni 1947 för rikets allmänna kartverk fastställt 
följande

Avlöningsstat.

1. Avlöningar till tjänstemän å ordinarie stat, förslags
vis ................................................................................................. kronor 1 269 800

2. Arvoden och särskilda ersättningar, bestämda av
Kungl. Maj:t, förslagsvis ........................................................ » 9 800

3. Avlöningar till icke-ordinarie personal .............................. » 931 200
4. Rörligt tillägg, förslagsvis ....................................................... » 128 800

Summa kronor 2 339 600.

I skrivelse den 2 september 1947 har rikets allmänna kartverk hemställt, 
att anslaget måtte för nästa budgetår uppföras med 2 752 800 kronor, in
nebärande sålunda en ökning med 413 200 kronor. Enligt kartverkets hem
ställan skulle ordinarieposteji ökas med 370 200 kronor till 1 640 000 kro
nor, beroende på förslag om inrättande av nya tjänster, uppflyttningar i 
lönegrad av vissa tjänster, överflyttning av tjänster från extra ordinarie 
stat samt löneklassuppflyttningar. Arvodesposten skulle minskas med 1 350 
kronor till 8 450 kronor, beroende på att vid bifall till förslag om uppflytt- 
ning i lönegrad för viss personal ett antal tilläggsarvoden skulle bortfalla. 
Icke-ordinarieposten skulle minskas med 114 200 kronor till 817 000 kro
nor, huvudsakligen beroende på överföring av ett antal tjänster på ordi
narie stat. Posten rörligt tillägg skulle ökas med 158 550 kronor till 287 350 
kronor.

Vid beräkningen av lönekostnaderna har kartverket räknat med en ut
vidgning av beställningsavdelningen, i vilket hänseende anförts följande.

Avdelningen är i vad avser större arbeten för framställning på fotogram- 
metrisk väg av kartunderlag i stora skalor för generalplanearbeten o. d. 
fullt belagd för flera år framåt och kan för närvarande icke åtaga sig nya 
dylika arbeten. Nya beställningar inkomma dock dagligen. Omfattande upp
drag för prövning av på fotogrammetrisk väg upprättade kartors använd
barhet vid lantmäteriets skiftesverksamhet ha också tillkommit. Enligt kart
verkets åsikt är därför avdelningens nuvarande organisation otillräcklig. 
Kartverket föreslår därför en fördubbling av avdelningen, innebärande en 
ny statskartografbefattning och sex nya kartassistenttjänster. Avlönings- 
kostnaderna för dessa skulle helt komma att täckas av inkomster på be
ställningar. Avdelningens verksamhet medförde under budgetåret 1946/47 
ett driftöverskott å 25 800 kronor.

Departementschefen har beträffande kartverkets förslag om löneförbätt
ringar för verkets personal gjort följande allmänna uttalanden.

»Såsom framgår av den föregående redogörelsen har kartverket framlagt 
vittgående förslag till förbättrad löneställning för verkets personal. Fram
ställningar av sådan innebörd måste med hänsyn till nödvändigheten att 
begränsa statsutgifterna och till dylika frågors sammanhang med den all
männa löne- och prisutvecklingen i nuvarande läge underkastas en myc
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ket restriktiv prövning. Med denna principiella inställning har jag vid 
behandlingen av tidigare anslagsfrågor endast i få undantagsfall kunnat 
tillstyrka löneförbättringar. Vid bedömningen av kartverkets framställ
ningar i förevarande avseende föreligga emellertid särskilda omständig
heter som medföra att jag anser mig böra förorda en något förhöjd löne- 
gradsplacering för vissa befattningar. Redan i proposition nr 106 till 1946 
års riksdag uttalade föredragande statsrådet, att vissa skäl kunde åbe
ropas för en lönegradsuppflyttning för befattningarna som observatör, förste 
statsgeodet och förste statskartograf. Föredraganden var emellertid då icke 
beredd att upptaga denna fråga till slutligt avgörande, då ståndpunkttagan
det till vissa andra löneproblem, som voro föremål för utredning, närmast 
spörsmålet om lantmätarnas löneställning, kunde få inverkan på frågan. 
Icke heller i 1947 års statsverksproposition togs frågan upp till slutlig pröv
ning, enär spörsmålet om lantmäteripersonalens anställnings- och avlö
ningsförhållanden icke kunde anmälas för 1947 års riksdag förrän vid en 
senare tidpunkt. Sedan lantmätarnas lönefråga lösts vid 1947 års riksdag 
synes frågan om löneställningen för nyssnämnda och andra befattningsha
vare vid kartverket böra upptagas till slutlig prövning.»

De framställningar om lönegradsuppflyttningar och inrättande av nya 
tjänster vid verket vilka departementschefen funnit sig kunna förorda fram
gå av följande sammanfattning av departementschefens förslag till avlö- 
ningsstat för verket för nästa budgetår. Ordinarieposten har föreslagits 
skola ökas till 1 325 400 kronor eller således med 55 600 kronor, varav 
27 000 kronor på grund av lönegradsuppflyttning av befattningar såsom ob
servatör, förste statsgeodet, förste statskartograf, förste statstopograf, stats
geodet och statskartograf, 24 200 kronor på grund av korrigering av schab
lonmässig uppräkning samt 4 400 kronor med hänsyn till beräknade löne- 
klassförändringar och vikariatsersättningar. Arvodesposten har upptagits 
oförändrad med 9 800 kronor. Icke-ordinarieposten har föreslagits skola hö
jas till 975 600 kronor eller således med 44 400 kronor, varav 21 300 kronor 
på grund av lönegradsuppflyttning av befattningar såsom förste statskarto
graf, statskartograf och statsgeodet samt inrättande av en befattning soni 
förste byråsekreterare i Ce 27, 9 500 kronor för avlöning till två ritbiträden 
och ersättning till en underofficer samt 13 600 kronor för lönegradsupp
flyttningar enligt tillämpad befordringsgång. Posten rörligt tillagg har be
räknats höjd till 268 200 kronor eller således med 139 400 kronor.

Beträffande kartverkets förslag om utvidgning av beställningsavdelning- 
en har departementschefen anfört.

»Med hänsyn till den återhållsamhet, som måste iakttagas gentemot åt
gärder som kräva ökad arbetskraft, kan jag icke tillstyrka den begärda ut
vidgningen av kartverkets beställningsavdelning, vilken ur andra synpunk
ter kunde förefalla motiverad. Att vissa projekt härigenom kunna komma 
att fördröjas torde icke komma att medföra alltför allvarliga olägenheter.»

Utskottet. Utskottet som i likhet med departementschefen finner en re
striktiv prövning av frågor om löneökningar i nuvarande läge påkallad bi
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träder de av departementschefen härutinnan framlagda förslagen. Mot in
rättande av två befattningar i lönegrad Ce 27, en såsom förste byråsekre
terare och en såsom statsgeodet, har utskottet icke något att erinra. Ej 
heller beräkningen av medel för avlönande av två nya ritbiträden och ytter
ligare en underofficer föranleder erinran från utskottets sida.

Vad angår utvidgning av kartverkets beställningsavdelning får utskottet 
anföra följande. Beställningsavdelningens verksamhet för framställning av 
kartor på fotogrammetisk väg är av betydelse i första hand för städer och 
landskommuner vilka behöva kartmaterial för upprättande av region- och 
generalplaner. Enligt vad utskottet inhämtat kan beställningsavdelningen 
icke inom de närmaste två åren åtaga sig några nya arbeten som avse fram
ställning av dylikt kartmaterial i stora skalor. Då kartframställning på foto
grammetisk väg kan utföras med färre arbetskrafter än de äldre mätnings- 
metoderna, beräknas en utvidgning av kartverkets beställningsavdelning 
komma att i stort medföra en besparing av arbetskraft genom att städer 
och landskommuner slippa anställa personal för kartframställning enligt 
äldre metoder. Den höjning av lönekostnaderna som utvidgningen av orga
nisationen påkallar förutses bliva helt täckt av ökade inkomster genom att 
kartverkets kostnader uttagas av beställarna. Dessa förhållanden synas ut
skottet böra föranleda, att Kungl. Maj :t tager den av kartverket och motio
närerna förordade utvidgningen av verkets beställningsavdelning under för
nyad prövning.

Under åberopande av vad sålunda anförts hemställer utskottet,

A) att riksdagen må
1) medgiva att i personalförteckningen för rikets allmän

na kartverk må vidtagas de ändringar, som föranledas av 
omförmälda förslag om uppflyttning i högre lönegrad av 
befattningarna såsom observatör, förste statsgeodet, förste 
statskartograf och förste statstopograf, statsgeodet och stats- 
kartograf samt inrättande av en förste byråsekreterartjänst 
och en statsgeodetbefattning i lönegrad Ce 27;

2) godkänna följande avlöningsstat för rikets allmänna 
kartverk, att tillämpas tills vidare från och med budgetåret
1948/49:

Avlöningsstat.
1. Avlöningar till tjänstemän å ordinarie

stat, förslagsvis ....................................... kronor 1 325 400
2. Arvoden och särskilda ersättningar,

bestämda av Kungl. Maj :t, förslags
vis ................................................................... » 9 800

3. Avlöningar till icke-ordinarie perso
nal ..............................................................  » 975 600

4. Rörligt tillägg, förslagsvis .......................... » 268 200

Summa kronor 2 579 000;
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3) till Rikets allmänna kartverk: Avlöningar för budget
året 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 2 579 000 kronor;

B) att riksdagen må i anledning av de likalydande motio
nerna 1:135 och 11:227 anhålla, att Kungl. Maj:t må till 
förnyad prövning upptaga frågan om utvidgning av beställ- 
ningsavdelningen vid rikets allmänna kartverk.

127:o) Rikets allmänna kartverk: Omkostnader, förslagsanslag. Kungl. 
Maj :ts framställning under punkten 167 (s. 245—246) avser anvisning för 
nästa budgetår till ändamålet med 324 000 kronor, innebärande en anslags
ökning med 44 000 kronor. Denna ökning sammanhänger huvudsakligen 
med den påskyndade takten för de ekonomiska kartarbetena vilken förut
sattes vid 1946 års omorganisation av kartverket, ökade inkomster väntas 
framdeles inflyta genom försäljning av dylika kartor.

Utskottet. Med tillstyrkan om bifall till framställningen hemställer ut
skottet,

att riksdagen må till Rikets allmänna kartverk: Omkost
nader för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 
324 000 kronor.

128:o) Rikets allmänna kartverk: Kartarbeten m. m., reservationsanslag. 
Kungl. Maj :ts framställning under punkten 168 (s. 246) innebär i förhål
lande till löpande budgetår en med 125 000 kronor minskad anslagsanvis
ning. Minskningen har möjliggjorts av att ett överskott å anslaget av om
kring 175 000 kronor beräknas förefinnas vid ingången av budgetåret 1948/ 
49. Detta överskott föranledes av inskränkningar i arbetet av tillfälliga or
saker. För att möta vissa beräknade kostnadsstegringar har kartverket fun
nit nödigt att av det uppskattade överskottet bibehålla en reserv av 50 000 
kronor. Kartverket har i övrigt beräknat medelsbehovet oförändrat till 
746 000 kronor, varav sålunda 125 000 kronor skulle täckas av tidigare an
visade medel.

Utskottet. Utskottet har icke något att erinra mot Kungl. Maj :ts fram
ställning och hemställer,

att riksdagen må till Rikets allmänna kartverk: Kartarbe
ten m. m. för budgetåret 1948/49 anvisa ett reservations
anslag av 621 000 kronor.

129:o) Rikets allmänna kartverk: Utrustning m. m., reservationsanslag. 
Under punkten 169 (s. 246—247) har Kungl. Maj:t föreslagit riksdagen att 
för nästa budgetår till ändamålet anvisa ett reservationsanslag av 45 800 
kronor, innebärande en minskning i förhållande till löpande budgetår med 
20 200 kronor.
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I skrivelse den 2 september 1947 har rikets allmänna kartverk hemställt, 
att anslaget för nästa budgetår måtte uppföras med 334 800 kronor. Anled
ningen till den begärda anslagshöjningen är att kartverket ansett nödvän
digt, att instrumentutrustningen på fotogrammetriska byrån, särskilt för 
beställningsavdelningen, utökades. Sålunda har kartverket begärt 286 000 
kronor för inköp av två större och två mindre autografer från Schweiz. 
Vidare har upptagits ett belopp av 2 000 kronor avseende kostnaderna för 
en torktrumma, som verket ansett erforderlig för att påskynda torkning a\ 
fotostatkopior av beskrivningar till triangelpunkter och avvägda punkter. 
Då verkets utrustning för bestämning av höjdpunkter genom barometer
höjdmätning visat sig otillräcklig har kartverket hemställt om att 3 800 kro
nor anvisades för anskaffning av åtta paulinbarometrar och fyra barografer. 
Vid bifall till förslaget om utökning av beställningsavdelningens personal 
med sju befattningshavare har kartverket uppskattat medelsbehovet för an
skaffning av kontorsmöbler m. m. åt dessa till 3 000 kronor. För underhåll 
av flygplan har upptagits ett oförändrat belopp av 40 000 kronor.

Departementschefen har anfört.
»Med hänsyn till det betydande belopp i hårdvaluta, som inköp av den 

begärda utrustningen för fotogrammetriska byrån skulle kräva, anser jag 
mig icke kunna tillstyrka, att medel för nästa budgetår anvisas härför. På 
grund av den avsevärda leveranstid, som gäller för ifrågavarande instru
ment, synes emellertid hinder icke böra möta för alt redan nu en större och 
en mindre autograf beställas. Då jag under punkt 166 motsatt mig den 
föreslagna utökningen av beställningsavdelningens personal bortfaller be
hovet av nya kontorsinventarier för denna avdelning. Däremot biträder jag 
kartverkets hemställan om medel för övriga ändamål, som skola tillgodoses 
genom detta anslag, vilket alltså torde böra uppföras med (3 800 + 2 000 
+ 40 000 =) 45 800 kronor.»

Utskottet. Utskottet har icke något att erinra mot departementschefens 
anslagsberäkning och hemställer förty,

att riksdagen må till Rikets allmänna kartverk: Utrust
ning m. m. för budgetåret 1948/49 anvisa ett reservations
anslag av 45 800 kronor.

M. Lappväsendet.

130:o) Lappfogdarna m. fl.: Avlöningar, förslagsanslag. Under punkten 
170 (s. 248—251) har Kungl. Maj:t hemställt, att riksdagen må godkänna 
avlöningsstat för lappfogdarna m. fl. och till avlöningar anvisa ett förslags
anslag av 216 400 kronor. För innevarande budgetår är detta anslag upp
fört med ett belopp av 207 000 kronor. Uppräkning har föreslagits av posten 
arvoden och särskilda ersättningar med 3 800 kronor till höjning av arvo-
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dena till lappfogdeassistenterna och ökade vikariatsersättningar, av icke- 
ordinarieposten med 3 000 kronor med anledning av överförande av den hit
tills arvodesavlönade lapptillsynsmannen i Jämtlands län å extra ordinarie 
stat, beräknade löneklassförändringar och ökade kostnader för vikariats
ersättningar samt av posten rörligt tillägg med 8 300 kronor. Dessa uppräk
ningar av olika anslagsposter uppgå till sammanlagt 15 100 kronor. Till 
följd av korrigering av ordinarieposten har denna minskats med 5 700 kro
nor. Anslaget har sålunda beräknats bliva ökat med 9 400 kronor.

Utskottet. Mot de verkställda anslagsberäkningarna har utskottet icke 
någon erinran och hemställer,

att riksdagen må
1) godkänna följande avlöningsstat för lappfogdarna

in. fl., att tillämpas tills vidare från och med budgetåret 
1948/49:

Avlöningsstat.
1. Avlöningar till ordinarie tjänstemän,

förslagsvis......................................................... kronor 56 000
2. Arvoden och särskilda ersättningar, be

stämda av Kungl. Maj :t, förslagsvis » 44 700
3. Avlöningar till övrig icke-ordinarie per

sonal, förslagsvis ........................................... » 98 000
4. Rörligt tillägg, förslagsvis .............................. » 17 700

Summa kronor 216 400;

2) till Lappfogdarna m. fl.: Avlöningar för budgetåret 
1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 216 400 kronor.

131 :o) Lappfogdarna in. fl.: Omkostnader, förslagsanslag. I enlighet med 
Kungl. Maj :ts framställning under punkten 171 (s. 251—252) —- innebä
rande anslagsanvisning för ändamålet med oförändrat belopp — hemställer 
utskottet,

att riksdagen må till Lappfogdarna m. fl.: Omkostnader 
för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslagsanslag av 72 000 
kronor.

N. Diverse.

132:o) Ersättning till statens allmänna fastighetsfond: Byggnadsstyrelsens 
delfond, förslagsanslag. Jämlikt Kungl. Maj :ts under punkten 172 (s. 252) 
gjorda framställning om anslagsanvisning till ändamålet för nästa budgetår 
hemställer utskottet,

7 Biliang till riksdagens protokoll 11H8. 10 samt. Nr 1.

att riksdagen må till Ersättning till statens allmänna fas
tighetsfond: Bgggnadsstgrelsens delfond för budgetåret 1948/
49 anvisa ett förslagsanslag av 1 944 000 kronor.
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133 :o) Ersättning till statens domäners fond för upplåten mark, förslags
anslag. Tillstyrkande bifall till Kungl. Maj :ts framställning under punkten 
173 (s. 252) hemställer utskottet,

att riksdagen må till Ersättning till statens domäners fond 
för upplåten mark för budgetåret 1948/49 anvisa ett förslags
anslag av 35 600 kronor.

134:o) Bidrag till vetenskapsakademien för förvaltning av nationalparker 
och naturskyddsärenden. Biträdande Kungl. Maj :ts framställning under 
punkten 174 (s. 252—253) — innebärande anslagsanvisning för ändamålet 
med ett i förhållande till anvisningen för innevarande budgetår med 1 700 
kronor minskat belopp — hemställer utskottet,

att riksdagen må till Bidrag till vetenskapsakademien för 
förvaltning av nationalparker och naturskyddsärenden för 
budgetåret 1948/49 anvisa ett anslag av 20 000 kronor.

135:o) Bidrag till Svenska naturskyddsföreningen. Under punkten 175 (s. 
253—254) har Kungl. Maj :t föreslagit riksdagen att för nästa budgetår till 
ändamålet anvisa ett anslag av 12 000 kronor.

I samband härmed har utskottet till behandling förehaft en inom riks
dagens andra kammare väckt, till utskottet hänvisad motion nr 269 av herr 
von Friesen, vari hemställts, att riksdagen måtte bevilja Svenska natur
skyddsföreningen ett anslag på 15 000 kronor för budgetåret 1948/49.

I skrivelse den 2 september 1947 har Svenska naturskyddsföreningen hem
ställt, att ifrågavarande anslag för nästa budgetår måtte uppföras med 15 000 
kronor, ökningen, 5 000 kronor, har föranletts av att den hos föreningen an
ställde tjänstemannen ansetts böra komma i åtnjutande av viss avlönings- 
förbättring.

Statskontoret har i remissutlåtande den 24 september 1947 — under erin
ran att anslaget för budgetåret 1946/47 höjts med 5 000 kronor i förhållande 
till närmast föregående budgetår — förklarat sig icke kunna tillstyrka en 
ytterligare höjning av anslaget.

I remissutlåtande den 22 oktober 1947 har vetenskapsakademien under 
åberopande av ett av dess naturskyddskommitté avgivet yttrande tillstyrkt 
naturskyddsföreningens framställning.

Departementschefen har föreslagit uppräkning av anslaget med 2 000 kro
nor till 12 000 kronor för att möjliggöra någon förbättring av löneförmåner
na för den hos naturskyddsföreningen anställde tjänstemannen.

Utskottet. Den verksamhet naturskyddsföreningen bedriver är enligt ut
skottets mening av stort värde. I nuvarande läge finner sig emellertid ut
skottet icke kunna förorda större anslag för ändamålet från riksstaten än 
departementschefen föreslagit.

Under åberopande av vad sålunda anförts hemställer utskottet,
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att riksdagen må, med bifall till Kungl. Maj :ts framställ
ning och med avslag å motionen 11:269, till Bidrag till 
Svenska naturskyddsföreningen för budgetåret 1948/49 an
visa ett anslag av 12 000 kronor.

136:o) a) Bidrag till internationell hydrografisk-biologisk anstalt, förslags- 
anslag. b) Bidrag till internationella frysinstitutet i Paris, förslagsanslag. 1 
enlighet med Kungl. Maj :ts under punkterna 176 (s. 254) och 177 (s. 254) 
gjorda framställningar — innebärande anslagsanvisning för ifrågavarande 
ändamål med oförändrade belopp — hemställer utskottet,

att riksdagen må för budgetåret 1948/49 anvisa
a) till Bidrag till internationell hydrografisk-biologisk an

stalt ett förslagsanslag av 10 000 kronor;
b) till Bidrag till internationella frysinstitutet i Paris ett 

förslagsanslag av 2 000 kronor.

137 :o) Bidrag till bestridande av kostnaderna för tolfte internationella 
mejerikongressen, reservationsanslag. I enlighet med Kungl. Maj :ts under 
punkten 178 (s. 254—256) framställda förslag hemställer utskottet,

att riksdagen må till Bidrag till bestridande av kostna
derna för tolfte internationella mejerikongressen för bud
getåret 1948/49 anvisa ett reservationsanslag av 100 000 
kronor.

138:o) Ersättningar för vissa besiktningar och syneförrättningar, förslags
anslag. I enlighet med Kungl. Maj :ts förslag under punkten 179 (s. 256), 
vilket innebär en av anslagsbelastningen betingad höjning av anslaget med 
19 000 kronor, hemställer utskottet,

att riksdagen må till Ersättningar för vissa besiktningar 
och syneförrättningar för budgetåret 1948/49 anvisa ett 
förslagsanslag av 25 000 kronor.

139:o) a) Kommittéer och utredningar genom sakkunniga, reservations
anslag. b) Planering av allmänna arbeten, reservationsanslag, c) Extra ut
gifter, reservationsanslag. I enlighet med Kungl. Maj :ts under punkterna 
180—182 (s. 256—257) gjorda framställningar — innebärande anslags
anvisning för ifrågavarande ändamål med oförändrade belopp — hemställer 
utskottet,

att riksdagen må för budgetåret 1948/49 anvisa
a) till Kommittéer och utredningar genom sakkunniga ett 

reservationsanslag av 500 000 kronor;
b) till Planering av allmänna arbeten ett reservations

anslag av 100 kronor;
c) till Extra utgifter ett reservationsanslag av 100 000 

kronor.
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140 :o) Barntillägg åt vissa befattningshavare i statens tjänst, förslagsan
slag. Med tillstyrkande av bifall till Kungl. Maj :ts framställning under 
punkten 183 (s. 257) — innebärande i förhållande till anvisningen för in
nevarande budgetår en minskning med 5 000 kronor — hemställer ut
skottet,

att riksdagen må till Barntillägg åt vissu befattningsha
vare i statens tjänst för budgetåret 1948/49 anvisa ett för
slagsanslag av 35 000 kronor.

Uppskjutna frågor.

141 :o) Beträffande vad Kungl. Maj:t föreslagit riksdagen under de punk
ter, som angivas i vid detta utlåtande fogad bilaga (Bilaga), avgiver ut
skottet senare under riksdagen utlåtande, vilket utskottet härmed får för 
riksdagen

anmäla.

Stockholm den 17 mars 1948.

På jordbruksutskottets vägnar: 

L. TJÄLLGREN.

Vid detta ärendes slutbehandling hava närvarit:

från första kammaren: herrar Tjällgren, Carl Edmund Eriksson, 
Alfred Andersson, Anderberg, Carl Sundberg, Nils Olsson, Näslund och 
Hjalmar Nilsson; samt

från andra kammaren: herrar Andersson i Löbbo, Liedberg, Gustaf
son i Vimmerby, Ericsson i Sörsjön, Carlström, Lundbom, Andersson i Sura
hammar och Jacobson i Vilhelmina;

med undantag därav att vid behandlingen av punkterna 
1— 84 herr Osvald deltagit i stället för herr Näslund,

49—105 herr Liedberg varit frånvarande,
56—109 herr Hollertz deltagit i stället för herr Hjalmar Nilsson,
85— 92 herr Utbult deltagit i stället för herr Carlström,
93—113 herr Jonsson i Järvsand deltagit i stället för herr Lundbom, 
samt

109—141 herr Svedberg deltagit i stället för herr Carl Edmund Eriksson,
herr Jon Jonsson i stället för herr Nils Olsson och herr Osvald i stället
för herr Näslund.
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Reservationer:

Under punkten S (Främjande av forskning på jordbrukets område in. in.) 
av herrar Tjållgren och Gustafson i Vimmerby, vilka ansett, att utskot
tets utlåtande bort ha följande lydelse:

»I motionerna har framhållits jordbruksforskningens betydelse för folk
försörjningen. Särskilt har betonats, att lagringsforskningen arbetar med 
problem vilkas lösande snabbt kan förbättra landets försörjningsläge. Det 
har även hänvisats till att anslagen till forskningsråd inom andra områden 
av samhällsverksamheten i statsverkspropositionen föreslagits skola för 
nästa budgetår utgå med oförändrade belopp. På nu anförda skäl och med 
hänsyn till det stora antal ansökningar om bidrag från anslaget som upp- 
givits föreligga anser sig utskottet böra tillstyrka det i motionerna fram
förda förslaget om anvisning för ändamålet med 250 000 kronor eller så
ledes samma belopp som för innevarande budgetår.

Under åberopande av det anförda hemställer utskottet,

att riksdagen må, i anledning av Kungl. Maj:ts framställ
ning och med bifall till de likalydande motionerna I: 77 och 
II: 125, till Främjande av forskning på jordbrukets område 
m. m. för budgetåret 1948/49 anvisa ett reservationsanslag 
av 250 000 kronor.»

Under punkten 24 (Undervisning och studieresor för i det mindre jord
bruket deltagande män och kvinnor) av herrar Tjållgren och Gustafson i 
Vimmerby, vilka ansett, att utskottets utlåtande bort ha följande lydelse:

»Med hänsyn till det värde som de av hushållningssällskapen anordnade 
studieresorna äga för landsbefolkningen dels genom att giva vidgade er
farenheter av betydelse för yrkesarbetet och dels genom att bereda de 
mindre välsituerade tillfälle till välbehövlig omväxling i arbetet vill utskot
tet tillstyrka att, i enlighet med motionerna, för studieresor beräknas oför
ändrat belopp av 30 000 kronor och att på grund därav anslaget i fråga 
höjes med 10 000 kronor till 250 700 kronor. Med tillstyrkande av Kungl. 
Maj:ts förslag i övrigt hemställer utskottet,

att riksdagen må, i anledning av Kungl. Maj :ts framställ
ning och med bifall till de likalydande motionerna I: 195 
och II: 375, till Undervisning och studieresor för i det min<l- 
re jordbruket deltagande män och kvinnor för budgetåret 
1948/49 anvisa ett anslag av 250 700 kronor.»



102 Jordbruksutskottets utlåtande nr 1.

Under punkten 29 (Nötboskapsavelns befrämjande: Understöd åt kon
trollföreningsverksamhet) av herrar Tjällgren, Osvald, Gustafson i Vimmer- 
by och Carlström, vilka ansett, att utskottets utlåtande bort ha följande 
lydelse:

»Det framstår såsom angeläget, att kontrollverksamheten kan fortgå i 
oförändrad omfattning. Detta är, med hänsyn till att kostnaderna lör verk
samheten i olika hänseenden ökat, icke möjligt utan en höjning av an
slaget. Den av lantbruksstyrelsen gjorda beräkningen av kostnaderna sy
nes böra godtagas. Under åberopande av det anförda hemställer utskottet,

att riksdagen må, i anledning av Kungl. Maj :ts framställ
ning och med bifall till de likalydande motionerna 1:201 
och 11:220, till Nötboskapsavelns befrämjande: Understöd 
åt kontrollföreningsverksamhet för budgetåret 1948/49 an
visat ett anslag av 426 400 kronor.»

Under punkten 44 (Förekommande och hämmande av smittsamma hus
djurssjukdomar: Åtgärder mot smittsam kastning hos nötkreaturen) av her
rar Carl Sundberg, Hjalmar Nilsson, Osvald och Liedberg.

Under punkten 54 (Befrämjande av fröodlingen in. in.: Understödjande 
av den praktiskt vetenskapliga verksamheten å Weibullsholm) av herr Carl 
Sundberg, Hjalmar Nilsson och Osvald vilka ansett, att utskottets utlå
tande bort ha följande lydelse:

»Den verksamhet som bedrives vid Weibullsholms växtförädlingsanstalt 
syftar till att främja produktionen inom jordbruket och därigenom också 
till att förbättra folkförsörjningen. Erfarenheten visar, att verksamheten 
också på ett erkännansvärt sätt nått dessa syften. Det synes därför utskot
tet vara av betydelse, att verksamheten i fortsättningen om möjligt bedri
ves i oförändrad omfattning. Med hänsyn till den ökning av kostnaderna 
som på senare tid uppkommit synes så icke kunna ske utan en höjning av 
anslaget. Det statsfinansiella läget påkallar å andra sidan återhållsamhet 
vid prövning av anslagshöjningar. Vid vägning mot varandra av dessa syn
punkter finner utskottet övervägande skäl tala för en ökning av anslaget, 
dock icke med högre belopp än 30 000 kronor eller således, i enlighet med 
vad som yrkats i de likalydande motionerna I: 132 och 11:217, till 190 000 
kronor.

Under åberopande av vad sålunda anförts hemställer utskottet,
att riksdagen må, i anledning av Kungl. Maj :ts framställ

ning och de likalydande motionerna I: 198 och II: 221 samt 
med bifall i förevarande del till de likalydande motionerna 
1:132 och 11:217 till Befrämjande av fröodlingen m. m.: 
Understödjande av den praktiskt vetenskapliga verksamhe
ten å Weibullsholm för budgetåret 1948/49 anvisa ett an
slag av 190 000 kronor.»
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Under punkten (it (Bidrag till markkartering och grundkalkning) av
dels herrar T juligren och Gustafson i Vimmerby, vilka ansett, att utskot

tet bort tillstyrka bifall till motionerna I: 129 och II: 225,
dels ock herr Osvald.

Under punkten 85 (Fiskets befrämjande i de särskilda orterna) av her
rar Osvald och Utbult, vilka ansett, att utskottet bort tillstyrka bifall till 
motionerna I: 134 och II: 229.

Under punkten 88 (Premier för ombordsaltning av nordsjösill) av herrar 
Osvald och Utbult, vilka ansett, att utskottets utlåtande bort ha följande 
lydelse:

»Det av 1947 års riksdag till premier för ombordsaltning av nordsjösill 
anvisade anslaget av 00 000 kronor har visat sig kunna på ett verksamt 
sätt bidraga till att sillfångsterna bättre än hittills tillvaratagas. Då bi- 
dragsmedlen komino till användning relativt sent på säsongen och en längre 
tids erfarenhet är av betydelse för verksamhetens uppbyggnad för framti
den, synes det utskottet önskvärt, att medelsanvisningen bibehålies oför
ändrad åtminstone under nästa budgetår. En sådan medelsanvisning låter 
sig även inordna i det av 1947 års riksdag enligt jordbruksutskottets ut
låtande nr 25 fattade beslut i ämnet.

Under åberopande av det anförda hemställer utskottet,

att riksdagen må, i anledning av Kungl. Maj :ts framställ
ning samt med bifall till de likalydande motionerna 1:79 
och II: 149, till Premier för ombordsaltning av nordsjösill 
för budgetåret 1948/49 anvisa ett reservationsanslag av 
(50 000 kronor.»

Under punkten 93 (Skogsstyrelsen: Avlöningar) av herr Carlström.

Under punkten 106 (Skogsvård in. in.: Bidrag till skogsvårdsstvrelsernas 
verksamhet) av

dels herrar Carl Edmund Eriksson, Anderberg och Jacobson i Vilhelmina, 
vilka ansett, att utskottet hort tillstyrka Kungl. Maj :ts framställning oför
ändrad ;

dels herrar Näslund, Hollertz och Liedberg, vilka ansett, att utskottets ut
låtande bort ha följande lydelse:

»Vid fastställandet av------------ (lika med utskottet)-------------- till 55 pro
cent av normalprogrammet. En dylik beskärning framstår i och för sig så
som synnerligen anmärkningsvärd mot bakgrunden av riksdagens beslut 
i frågan år 1946 och det ökade behov av skogsvårdsåtgärder som därefter 
anmälts från sakkunnigt håll. I realiteten blir minskningen dessutom be
tydligt större än dessa 10 procent på grund av de ökade omkostnader som 
äro att vänta hl. a. till följd av den beslutade höjningen av bensinskatten. 
Del sålunda föreslagna anslaget synes därför så knappt tillmätt, att fara
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föreligger att skogsvårdsstyrelsernas från alla håll erkänt betydelsefulla 
verksamhet på ett betänkligt sätt äventyras. Utskottet vill därför föreslå, 
att anslaget till bidrag till skogsvårdsstyrelsernas verksamhet höjes till 
10 000 000 kronor, vilket belopp torde utgöra ett minimum för uppehållande 
av skogsvårdsstyrelsernas hittillsvarande verksamhet. Under hänvisning 
till vad som framhållits i motionerna I: 132 och 11:217 kommer utskottet 
att i ett senare sammanhang lämna anvisning om det sätt, varpå denna an
slagsökning kan täckas utan att statsverkspropositionens ram överskrides.

Vad angår kostnaderna------------- (lika med utskottet)--------------- motio
nerna I: 48 och II: 74.

Svårigheten att för------------ (lika med utskottet)-------------- gallrings- och
stämplingskurser.

Under åberopande av det anförda hemställer utskottet,

1) att motionerna I: 69 — — — (lika med utskottet) 
 någon riksdagens åtgärd;

2) att riksdagen må, i anledning av Kungl. Maj :ts fram
ställning och motionerna I: 229 och II: 377,1: 132 och II: 217, 
I: 95 och II: 173 samt II: 330, till Skogsvårdm. m.: Bidrag till 
skogsvårdsstgrelsernas verksamhet för budgetåret 1948/49 
anvisa ett reservationsanslag av 10 000 000 kronor;

3) att riksdagen må------------(lika med utskottet)-------------
gallrings- och stämplingskurser;

dels herr Carl Sundberg, som anslutit sig till den av herrar Näslund, Hol- 
lertz och Liedberg avgivna reservationen såvitt gäller anslagsbeloppet och 
motiveringen härför men ansett, att utskottet bort tillstyrka bifall till mo
tionerna I: 69 och II: 122 i vad de angå förevarande punkt samt motionerna 
I: 48 och II: 74;

dels ock herr Gustafson i Vimmerby, vilken ansett, att utskottet bort till
styrka bifall till motionerna I: 48 och II: 74.

Under punkten 108 (Skogsvård m. in.: Väg- och flottledsbyggnader å sko
gar i enskild ägo) av herrar Tjällgren och Gustafson i Vimmerby.

Under punkten 109 (Skogsvård in. in.: Åtgärder för ökad skogsproduk
tion i Norrland in. in.) av herrar Carl Sundberg, Osvald, Hjalmar Nilsson 
och Liedberg, vilka ansett, att utskottets utlåtande bort ha följande lydelse:

»Av de undersökningar, som företagits av statens skogsforskningsinsti- 
tut, framgår, att behovet av skogsvårdsåtgärder är särskilt stort i Norrland, 
där också starkt intresse förefinnes bland skogsägarna för vidtagandet av 
skogsbefrämjande åtgärder. Med hänsyn härtill samt med tanke på att till- 
lämpningsområdet för ifrågavarande anslag väsentligt utvidgats vill utskot
tet föreslå ett reservationsanslag på 1 500 000 kronor till åtgärder för ökad 
skogsproduktion i Norrland.
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Under åberopande av det anförda hemställer utskottet,

att riksdagen må, i anledning av Kungl. Maj :ts framställ
ning samt med bifall i förevarande del till motionerna I: 132 
och II: 217, till Skogsvård m. m.: Åtgärder för ökad skogs
produktion i Norrland m. m. för budgetåret 1948/49 anvisa 
ett reservationsanslag av 1 500 000 kronor.»

Under punkten 112 (Belöningar för rovdjurs dödande) av herr Osvald, 
vilken ansett, att utskottet bort tillstyrka Kungl. Maj :ts framställning oför
ändrad.

8 Bihang till riksdagens protokoll 1948. 10 samt. Nr 1.
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Avlöningar.
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Bokinköp och bokbindning för 
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Lokala trädgårdsförsök.

Bidrag till Norrlands trädgårdsskola 
i Söråker.

Veterinärhögskolan:
Avlöningar.
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Befrämjande av fröodlingen m. m.: 
Bidrag till stödjande av priset å 
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Avlöningar.
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Fisketillsynsmyndigheten:
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Skogshögskolan:
Avlöningar.
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Skogsvård m. m.: Statens skogsför- 
bättringsanslag. 

Lantmäteristyrelsen:
Avlöningar.
Omkostnader. 
Kartlagningsarbeten. 

Lantmäterikontoren i länen: 
Avlöningar.
Omkostnader.
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Understöd åt jorddelningsväsendet 
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487246. Stockholm, Isaac Marcus Boktryckeri Aktiebolag, 1948.


